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Noi am re
ușit sâ diver
sificăm pre
ocupările in
tr-un larg 
cadru disci
plinar, aria

lor intersectîndu-se astăzi
cu cele mai diferite dome
nii ale activității economice.

Credința 
mea e că în 
anii următori 
vom asista la 
o veritabilă 
explozie a re
coltelor de

porumb. Acumulările can
titative s-au făcut, sînt condi
ții pentru saltul calitativ.

lată ce în
țeleg eu prin 
a pune umă
rul : a gindi și 
a acționa res
ponsabil, a 
contribui la

înfăptuirea propriilor propu
neri pe măsura pregătirii și 
capacității.

Țara înainte de alegeri

Legendă
A rămas călărețul in scări, 
zăpada sclipește fierbinte. 
Calul, privindu-l duios, 
nechează și-l duce-nainte.
Căzut, ca un fluture beat, 
el șuieră semne de-oprire. 
Calul, infierbintat, 
aleargă-nainte-n neștire, 
intr-un tirziu i-au găsit 
sus intre piscuri de munte. 
Calul in ger răstignit, 
el cu o stea spartă-n frunte.
Nu se știa dacă-s vii ; 
munții doreau să-i renască... 
El se visa c-a murit, 
calul nu știa să vorbească.

MIRCEA MICU

Performanțe tehnice, 

performanțe umane
între faptul că șantierele din Centrala de construcții navale 

vor produce în acest an 29 de vase maritime mari, însumînd 
peste 560 000 tdw, și alte 82 de nave fluviale și de lacuri, pe de 
o parte, și, pe de alta, faptul că pe raza fostului cartier de 
tristă amintire Bădălan din Galați, în locul bălților infestate 
de țînțari și al maghernițelor de lut bătut, se află astăzi 
I.N.E.T.O.F. — o modernă și frumoasă întreprindere, vopsită 
toată in albastru marin, a cărei producție va avea nu peste 
multă vreme valoarea de o jumătate de miliard — între 
aceste două fapte se află totuși o strinsă legătură. Cititorii, 
cred, și-au dat seama de asta, intuind o clipă mai devreme 
surpriza pe care le-o pregătea reporterul.

Problema acestei legături s-a pus, pentru prima oară, în 
1974, cuvîntul decisiv avindu-1' rentabilitatea. In două cuvinte, 
lucrurile stau așa: țara face nave, iar navele au nevoie de 
elice. Pînă nu demult, aceste elice se importau cu bani grei. 
Conducerea de partid și de stat a decis acordarea unei im- 

* portante investiții, 580 de milioane cu totul, pentru construc
ția și dotarea la cel mai înalt nivel a întreprinderii, investiție 
care, fiindcă am pomenit de rentabilitate, urmează să se în- 

■ toarcă în vistieria statului în cel mult cinci ani de la intrarea 
• in funcțiune a noii unități. Restul a fost, ca să zicem așa. 
' o treabă de rutină — dacă ne referim la uriașul efort de 

investiții al țării, la continua sa creștere a activității indus
triale. Lucrările au început in 1975. Au durat aproape doi ani 
de zile, pînă'la ridicarea platformei lâ cotele actuale, 20 de 

- metri de suprastructură: așezată deașupra bălților și a fostei 
gropi de gunoi. în 1977 au început șă sosească primele utilaje, 
intre care și uriașul „strung" japonez de prelucrare a pa
letelor, o ădevarată bijuterie (30 de milioane lei-valută), cu 
o înălțime de 20 de metri. La sfîișitul anului 1978, întreprin
derea a produs prima elice. „Ara început cu curaj, ne spu
ne inginerul Laurențiu Harbuz, directorul unității, adică direct

(Continuare în pagina 6)
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Fie pîinea bună, rea, tot mai bună-n țara ta...

Gîndurl după primiri

Congres al Invățămîntuluî

Măria sa, dascălul
Clare, cristaline, conturind cu înalt 

adevăr personalitatea dascălului, starea de 
dascăl sau exigențele dascălului în Româ
nia socialistă, aceste cuvinte rostite de 
tovarășul Nicolae Ceaușescu la tribuna 
primului forum național al slujitorilor 
școlii noastre :

„Se poate spune că nu există misiune 
mai nobilă, îndatorire socială de mai înal
tă răspundere, decit aceea de a forma si 
modela omul nou al societății noastre, do 
a pregăti tinăra generație de construc
tori ai socialismului și comunismului în 
România, viitorul patriei noastre. înde
plinirea acestei misiuni cere din partea 
tuturor slujitorilor școlii pasiune și entu
ziasm, spirit de dăruire revoluționară, o 
înaltă conștiință politică și patriotică".

îi învestim, într-adevăr, cu îndatoriri 
multiple, cu răspunderi extreme, le ce
rem, altfel spus, foarte multe (uneori 
chiar prea multe) acestor dascăli, acestor 
semănători de lumină, acestor mari ano
nimi, acestor eroi neștiut! ai uneia dintre 
cele mai grele profesii, ai uneia dintre 
cele mai nobile, poate cea mai nobilă 
dintre breslele ce zidesc edificiul unei 

culturi, al unui spirit, al unui neam. Ei 
trebuie să instruiască, dar și să educe, 
să le dăruiască generațiilor tinere știința, 
dar și umanitatea lor,, să facă pentru 
copii, pentru tineri, cit mai multe lucruri 
utile, cît mai puține lucruri inutile (b<<j 
lanță ce încă nu funcționează perfect, $ 
nu totdeauna din vina lor), ei trebuie ca, 
la catedră, să Uite de ei, de viața lor, de 
propriile griji, de propriile amărăciuni sau 
neîmpliniri, să aibă drept unică grijă doar 
creșterea, modelarea, formarea celor care, 
în viitor, vor răzbuna și vor împlini tot 
ce n-a împlinit prezentul. Prin ei, imagi
nea viitorului și a datoriilor față de el 
.sînt răsădite în suflete de timpuriu, astfel

(Continure în pagina 21)
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Cenaclul Flacăra al Tineretului Revoluționar orgartitat de 
C C. al U.T.C. și revista Flacăra, cenaclu condus de poetul Adrian 
Păunescu, organizează două intîmplări literar-artistice în zilele de 

23 și 24 februarie lâ Brăila și Galați.
Spectacolele vor avea loc cu începere de la ora 17 in sălile 

sporturilor din localitate.

Un fapt împlinit

„Dacia Electric", 

pe străzile Timișoarei
Radarul Miliției municipiului Timișoara 

a înregistrat o substanțială depășire a vi
tezei legale auto, dar aceasta nu numai că 
nu s-a soldat cu o . amendă, ci a provocat 
mare bucurie, așa-zișii contraveniehți fiind 
călduros felicitați. Dealtfel, nici nu exista 
vreun pericol de accident, deoarece la. reu
șita experimentului și-a dat concursul mi
liția în persoană, barînd drumul și asi- 
gurînd toate condițiile necesare. Astfel a 

fost doborît în mod „oficial" ceea ce se 
conturează a fi, pînă la această. dată, re
cordul național de viteză la automobilele 
electrice. Pe fotografia înregistrării rada
rului apare clar cifra 097, așadar 97 km/h, 
atinși de automobilul TI—0101—TM. Dar 
aceasta nu a fost decît un început.

în adevăr, la Timișoara, după o muncă 
îndîrjită de mai mulți ani și prin colabo
rarea fructuoasă a Institutului politehnic 
„ Traian Vuia" cu „Dacia Service" s-au pus 
la punct nu unul, ci două automobile elec
trice : „Dacia Electric" TI—0101—TM și 
electromobilul DS1—0103—TM. Indicati
vele nu sînt convenționale, ele reprezintă 
numerele de înmatriculare sub care circulă 
de aproape patru ani, fiecare din ele în
sumînd în prezent circa 40 000 km, fără 
nici o defecțiune. Succesul major nu con
stă însă în recordul de viteză, care mai 
ales la automobilele electrice joacă un 
rol secundar, ci în faptul că s-a acumulat 
o prețioasă experiență. Fapt curios, nici 
un organ de presă nu a pomenit pînă 
acum despre această remarcabilă realizare 
tehnică românească. O vom face noi.

Este vorba de o cercetare științifică ori
ginală, încorporînd mai multe brevete ro
mânești. în aceste zile în care Congresul 
educației și învățămîntului a polarizat 
atenția generală, trebuie relevate aportul 
deosebit al politehnicii timișorene, pre
cum și rodnicia integrării învățămînt-cer-

(Continuare in pagina 8)
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TRASEELE PĂCII, PRIETENIEI Șl COLABORĂRII
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Dialogul la nivel înalt româno-bulgar

0 nouă și importantă contribuție 
la dezvoltarea în continuare a tradiționalelor relații 
dintre cele două țări și popoare, vecine și prietene

Țară socialistă, țară europeană, viețuind 
în regiunea balcanică, atît de încărcată în 
semnificații pentru istoria mai veche sau 
mai nouă, asumîndu-și responsabilități 
racordate la cele mai fierbinți imperative 
ale epocii, adoptind cea mai lucidă și rațio
nală atitudine posibilă într-o lume atît 
de frămîntată cum este lumea în care 
trăim, militind deci fără contenire pen
tru pace, înțelegere, bună conlucrare între 
popoare libere și egale. România înscrie, 
cu fiecare nou act al său de politică exter
nă, contribuții mai mult decît notabile la 
materializarea acestor perseverente direc
ții de acțiune. Este o politică ce nu poartă 
amprenta conjuncturalului, o politică gîn- 
dită, elaborată și pusă în practică de o 
recunoscută personalitate a epocii, — 
președintele Nicolae Ceaușescu —, revo
luționar consecvent și militant neînfricat 
pentru socialism, pace și colaborare pe 
planeta noastră. Unui asemenea cadru 
principial și dinamic i se circumscrie și 
noul dialog la nivel înalt româno-bulgar, 
desfășurat cu prilejul vizitei de prietenie 
în țara vecină, între 13 și 14 februarie.

Prima vizită peste hotare în acest an a 
conducătorului partidului și statului nos
tru, tovarășul Nicolae Ceaușescu, împreu
nă cu tovarășa Elena Ceaușescu, urmare 
a invitației tovarășului Todor Jivkov, 
prim-secretar al Comitatului Central al 
Partidului Comunist Bulgar, președintele 
Consiliului de -Stat al Republicii Populare 
Bulgaria, a confirmat, și de această dată, 
valoarea dialogului politic între repre
zentanți învestiți eu cea mai înaltă răs
pundere și putere de decizie pentru 
impulsionarea relațiilor bilaterale în toate 
domeniile, pentru concertarea unor efor
turi comune pe planul vieții internațio
nale. „Intr-adevăr — spunea în acest sens 
tovarășul Nicolae Ceaușescu în toastul 
rostit la dineul oficial oferit în onoarea 
înalților oaspeți români — întîlnirile 
noastre au devenit o practică curentă în 
relațiile dintre partidele șl popoarele 
noastre ; ele au contribuit la extinderea 
colaborării și cooperării multilaterale, in 
toate domeniile, dintre cele două partide 
și țări".

Evoluția pozitivă a relațiilor româno- 
bulgare, raporturile de prietenie și bună 
vecinătate, de colaborare și solidaritate 
dintre România și Bulgaria, dintre Parti
dul Comunist Român și Partidul Comu
nist Bulgar, dintre cele două popoare 
atît de legate printr-o tradiție multisecu
lară cunosc, în anii din urmă, o adîncire, o 
perfecționare calitativă. O atestă și rezul
tatele recentei vizite de prietenie a tova
rășului Nicolae Ceaușescu, împreună cu 
tovarășa Elena Ceaușescu, în R. P. Bul
garia, așa cum ari reieșit din desfășurarea 
vizitei, din convorbirile de lucru avute 
la Ruse și la Voden, din schimbul de pă
reri continuat între cei doi conducători de 
partid și de stat la complexul Riga, — 
reședința rezervată la Ruse oaspeților 
români —, o atestă Comunicatul dat pu
blicității la încheierea acestui nou moment 
politic româno-bulgar. Ambianța de caldă 
prietenie, stimă și înțelegere reciprocă, 
atît de pregnant pusă în evidență prin . 
imaginile televizate care au constituit re
portajul viu al vizitei, a fost dominanta, 
o dominantă caracteristică, ctaaltfel, întîl- 
nirilor româno-bulgare la nivel înalt, rela
țiilor de prietenie și colaborare dintre 
țările, partidele și popoarele noastre. Este 
acesta un curs aflat în deplină concordan
ță cu orientările programatice ale Con
gresului al XII-lea al partidului nostru, 
care pune neabătut în centrul activității 
șale internaționale dezvoltarea continuă a 
relațiilor de prietenie și colaborare mul
tilaterală cu toate statele socialiste, situ- 
înd la loc de frunte întărirea relațiilor cu 
țările socialiste vecine.

Problemele care au figurat pe agenda 
dialogului purtat de tovarășul Nioolae 
Ceaușescu și tovarășul Todoi’ Jivkov s-au 
concentrat, după cum specifică și Comu
nicatul final, asupra unor probleme ac
tuale ale construcției socialiste în cele 
două țări, o deosebită atenție fiind acor
dată în acest sens înfăptuirilor luate la 
cel mai înalt nivel cu privire la dezvolta
rea și aprofundarea relațiilor româno-bul
gare. S-a evidențiat în acest cadru satis
facția pentru succesul cu care se reali
zează sarcinile trasate de conducătorii 

celor două țări și partide în cadrul întîl- 
nirilor de anul trecut de la Voden și Sina
ia. Domeniile de colaborare multiple și 
diverse — construcții de mașini, chimie, 
metalurgie, electronică, energetică, . agri
cultură, cercetările tehnico-științifice, ști
ință și învățămînt, pregătirea cadrelor, 
activitatea culturăl-artistică — au fost nu 
numai examinate și analizate. Rezultate 
remarcabile ale acestei colaborări au fost 
cunoscute . direct, apreciate direct de cei 
doi conducători de partid și de stat eu 
prilejul vizitării la Ruse a întreprinderii 
comune pentru construcții de mașini și 
utilaje grele, obiectiv economic ce mate
rializează o formă superioară de cooperare 
în domeniul industrial.

Semnificația unor asemenea rezultate a 
fost subliniată de tovarășul Nicolăe 
Ceaușescu : „Ținînd seama de ceea ce ne 
propunem să realizăm, și noi, și dumnea
voastră, și alte țări socialiste, trebuie să 
facem totul pentru a asigura, pe plan in
ternațional, politica de destindere, de pace, 
de dezvoltare independentă a fiecărei na
țiuni". „Destinderea — spunea și tovarășul 
Todor Jivkov — este, intr-adevăr, p con
cluzie ia care au ajuns popoarele în urma 
imor grele încercări. Și omenirea progre
sistă este în stare să asigure continuarea 
politicii de destindere, oprirea cursei înar
mărilor, înfăptuirea unei dezarmări reale". 
Este relevată în aceste succinte aprecieri 
relația foarte strînsă ce există între socia
lism — care înseamnă o vastă operă con
structivă — și starea lumii, starea de pace 
a lumii. într-un asemenea context, schim
bul de păreri între tovarășul Nicolae 
Ceaușescu și tovarășul Todor Jivkov în 
legătură cu unele probleme actuale impor
tante ale situației internaționale și ale 
mișcării comuniste și muncitorești, exa
minarea în timpul convorbirilor a altor 
probleme de interes reciproc, pornesc de 
la existența unei situații internaționale 
care reclamă nu meditații și constatări, nu 
atitudini pasive, ci, dimpotrivă, acțiune 
neîntîrziată, mobilizare unitară și per
severentă, în numele și pentru realizarea 
unor țeluri către care tind toate popoare
le, toate forțele progresului. Cu atît mai 
mult cu cît, în ultimul timp, asistăm la 

o agravare ța situației internaționale, con
secință a acumulării unor probleme neso
luționate, a amestecului forțelor imperia
liste în treburile interne ale altor state, a 
politicii de forță și de amenințare cu for
ța, a accentuării cursei înarmărilor.

Exprimîndu-și îngrijorarea față de 
această stare, cei doi conducători de par
tid și de stat au afirmat hotărîrea Româ
niei și Bulgariei de a milita neabătut ș» 
în viitor, împreună eu celelalte țări so
cialiste, cu toate forțele progresiste, anti- 
imperialiste, iubitoare de pace pentru îm
piedicarea cursului primejdios al vieții 
internaționale, pentru continuarea destin
derii, pentru asigurarea păcii și securității 
în Europa și în lume, pentru transforma
rea Balcanilor într-o zonă a păcii trainice, 
a bunei vecinătăți și înțelegeri, pentru 
dezvoltarea largă și neîngrădită a colabo
rării dintre popoare.

România și Bulgaria, acționînd pentru 
dezvoltarea relațiilor dintre ele pe baza 
principiilor marxism-leninismului și soli
darității internaționale, a egalității în 
drepturi, respectării independenței și su
veranității internaționale, neamestecului 
în treburile interne și întrajutorării tovă
rășești — așa cum prevede dealtfel Tra
tatul de prietenie, colaborare și asistență 
mutuală, din noiembrie 1970, acționează în 
interesul și spre binele popoarelor român 
și bulgar, al cauzei generale a socialismu
lui și păcii, al înțelegerii și conlucrării 
pașnice în Balcani, in Europa și în întrea
ga lume. Deosebit,, căldură, stima și res
pectul cu care. înaltii oaspeți români au 
fost întîmpinați în acest miez de februarie 
de oamenii muncii din țara vecină și prie
tenă, satisfacția oamenilor muncii de pe 
întreg cuprinsul patriei pentru rezultatele 
rodnice ale vizitei de prietenie întreprinse 
de tovarășul Nicolae Ceaușescu, secretarul 
general al partidului și președintele țării, 
împreună cu tovarășa Elena Ceaușescu, în 
Republica Populară Bulgaria, validează 
pentru prezent, validează pentru istorie 
acest nou moment de înaltă valoare pen
tru o cronică străveche, ce se îmbogățește 
necontenit.

DOINA IOVĂNEL ■
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PATRIA, CABINETUL DE LUCRU AL PREȘEDINTELUI

România și Iordania, 

relații mereu ascendente
La ora cînd revista noastră se 

îndreaptă spre tipar, Bucureștiul 
se pregătește să întîmpine pe Maies
tatea Sa regele Hussein Ibn Talal 
al Regatului. Hașemit al Iordaniei, 
care, la invitația președintelui 
Nicolae Ceaușescu, efectuează o vi
zită oficială în țara noastră.

înscriindu-se în contextul relați
ilor mereu ascendente dintre Româ
nia și Iordania, dintre țara noastră 
și statele arabe, vizita va marca, 
desigur, un moment important în 
dezvoltarea colaborării reciproc a- 
vantajoase dintre cele două țări, în 
afirmarea năzuințelor de pace și în
țelegere de care sînt animate popoa
rele român și iordanian. Din aprilie 
1965, cînd au fost stabilite relații di
plomatice între România și Iorda
nia, schimburile economice și coope
rarea dintre' cele două țări, colabo
rarea pe diferite planuri au înregis
trat, an de. ân, creșteri substanțiale. 
O deosebită însemnătate pentru evo
luția acestor relații au avut întîlni- 
rile de la București și Amman dintre 
președintele Nicolae Ceaușescu și 
regele Hussein, convorbirile și înțe
legerile convenite cu aceste prile
juri.

întemeiate pe respectarea inde
pendenței și suveranității naționale, 
neamestecul în treburile interne, 
egalitatea în drepturi și avantajul 
reciproc, relațiile româno-iordaniene 
se dezvoltă' atît pe plan bilateral, cît 
și în domeniul vieții internaționale, 
în acest- sens, sînt binecunoscute po
ziția României față de reglementa
rea situației din Orientul .Mijlociu, 
ca și intensa activitate politico-di- 
plomatică, numeroasele demersuri 
întreprinse de țara noastră, de pre
ședintele Nicolae Ceaușescu în di
recția unor acțiuni care să asigure 
reglementarea pașnică a situației din ; 
această parte a lumii. Profund ata

șată ideilor păcii și colaborării inter
naționale, România se pronunță cu 
hotărîre pentru o soluționare globală 
și trainică, pe cale politică, a conflic
tului din Orientul Mijlociu, care să 
ducă la o pace trainică prin retra
gerea Israelului din teritoriile arabe 
ocupate în urma războiului din 1967, 
soluționarea problemei palestiniene 
pe baza dreptului la autodeterminare 
al poporului palestinian — inclusiv 
crearea unui stat propriu, indepen
dent — și asigurarea integrității te
ritoriale, independenței și suverani
tății tuturor statelor din zonă.

Urînd suveranului' iordanian „Bun 
venit pe pămîntul României", salu- 
tjnd cu căldură acest nou moment 
româno-iordanian, poporul nostru 
își exprimă speranța că această vi
zită, convorbirile la nivel înalt ce 
vor avea loc în zilele următoare vor 
fi fructuoase, atît pentru cele două 
țări și popoare, cît și în interesul 
păcii și colaborării internaționale.

Convorbiri rodnice
Dinamica și bogata agendă de lucru a 

conducătorului partidului și statului nos
tru, tovarășul Nicolae Ceaușescu, a înscris 
la începutul acestei șăptăimîni primirea 
lui Giuseppe Zambcrlctti. subsecretar de 
stat la Ministerul Afacerilor Externe al 
Italiei, și întîlnirea cu tovarășul Armând 
Maghin, secretar general al Partidului 
Elvețian al Muncii.

Fiecare dintre aceste întrevederi a pri
lejuit schimburi de păreri asupra unor 
aspecte privitoare la relațiile bilaterale —■ 
pe linie de stat, în cazul subsecretarului 
de stat italian, mai ales pe linie de partid 
în cazul secretarului general al Partidu
lui Elvețian al Muncii — și asupra unor 
probleme actuale ale vieții internaționale. 
Evocîndu-se cu satisfacție evoluția rela
țiilor tradiționale de prietenie și colabo
rare rodnică româno-italiene, au fost re
liefate amplele posibilități existente pen
tru dezvoltarea și amplificarea raportu
rilor dintre România și Italia în dome
niile politic, economic, tehnico-științific 
și cultural. în alte sfere de activitate, în 
folosul reciproc, al cauzei cooperării și 
înțelegerii între națiuni. De asemenea, 
prezentîndu-se activitatea și preocupările 
actuale ale Partidului Comunist Român 
și ale Partidului Elvețian al Muncii, a 
fost subliniat faptul că lărgirea și adîn- 
cirea continuă a bunelor raporturi dintre 
cele două partide contribuie la întărirea 
prieteniei și colaborării dintre România 
și Elveția. ;

In spațiul acestor dialoguri, cu o deo
sebită pregnanță se impun a fi reliefate 
unele aprecieri cu privire la evoluția 
vieții internaționale. în cursul schimbului 
de vederi cu Giuseppe Zamberletti, 
a fost subliniată „necesitatea intensi
ficării eforturilor tuturor statelor pen
tru oprirea agravării în continuare a si
tuației internaționale, soluționării exclusiv 
pe cale pașnică, prin tratative, a tuturor 
problemelor litigioase dintre state, pen
tru reluarea și continuarea politicii de

destindere. bazată pe respectarea prin
cipiilor independenței și suveranității 
naționale, egalității în drepturi, neames
tecului în treburile interne și avantajului 
reciproc, nerecurgerii la fqrțâ și la ame
nințarea cu forța, a dreptului fiecărui po
por de a-și hotărî destinele în mod liber 
și fără nici un amestec din afară". Iar 
în cadrul întîlnirii cu tovarășul Armand 
Magnin, apreciindu-se că „în ultimul 
timp se asistă la o încordare a relațiilor 
dintre state, care pune în pericol pacea 
lumii" a fost subliniată necesitatea inten
sificării eforturilor tuturor partidelor co
muniste, socialiste, democratice, liberale, 
a forțelor politice din Europa și din în
treaga lume, în direcția diminuării agra
vării situației internaționale, soluționării 
constructive, exclusiv pe cale pașnică, în 
interesul popoarelor a marilor probleme 
care confruntă astăzi omenirea. în acest 
context, o deosebită atenție a fost acor
dată problemelor realizării securității și 
cooperării in Europa — insistîndu-se pe 
pregătirea temeinică a reuniunii de la 
Madrid, anul acesta, — adoptării unor 
măsuri concrete și ferme de dezangajare 
militară, de dezarmare, și în primul rînd 
de dezarmare nucleară, aspectelor legate 
de. instaurarea unei noi ordini economice 
internaționale în lume.

Convergența opiniilor șj concluziile asu
pra tuturor acestor aspecte atît de ac
tuale, atît de preocupări te-pentru toate 
popoarele, pentru toate guvernele, pen
tru toate partidele evidențiază încă o 
dată necesitatea unității de acțiune a tu
turor forțelor progresului în vederea atin
gerii obiectivelor majore ale contempora
neității, în consens cu aspirațiile de pace, 
bună înțelegere și cooperare neîngrădită 
între națiuni. Unitate pentru care Romă- ' 
nia, președintele Nicolae Ceaușescu mili
tează și acționează fără preget, sporind 
necontenit prestigiul țării, respectul de 
care se bucură în lumea de astăzi.
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Flacăra-reportaj în campania electorală

Circumscripții, alegători, deputați 
trăiește in rivna de a

Traian Chir a e primar 

in Avram lancu 

și oamenii spun că e bun 

conducător al moților
Cu puterea îndoită de sclipătul fastuos 

al zăpezii, lumina soarelui de februarie 
îmbrăcase comuna Avram lancu în straie 
de sărbătoare. Și oamenii ei — poate mai 
mîndri decît alții. po,ate mai harnici decît 
alții și poate tocmai din cauza asta mai 
mîndri — nu chiar toți, cam vreo două 
sute la număr, s-au perindat rînd pe rînd 
pe lingă statuia aceea a lancului. sculptată 
de Romulus Ladea. și s-au închis in sala 
nu prea mare a căminului lor cultural. Nu 
i-am urmat imediat, ci am stăruit preț de 
cîtevâ clipe lingă închipuirea avîntată din 
bronz, îngîndurat, cu ochii duruți de lu
mina și sclipătul care înstăpîniserâ aerul 
și mi-am spus : trebuie că oamenii țin la 
închipuirea aceea, devreme ce și la Cim- 
peni. cind întrebi de ceva sau de altceva, 
ți se răspunde că cevaul sau altcevaul 
acela e mai sus sau mai jos de statuia 
lancului, devreme ce și aici, la Avram 
lancu, comună cu peste opt mii de suflete, 
cînd întrebi de ceva, oamenii tot la fel îți 
răspund, că cevaul acela e mai sus de sta
tuia lancului sau mai jos de statuia lan
cului. mai sus de casa lancului sau mai 
jos de casa lancului. devenită de ani multi 
un muzeu căutat. Și tot atunci mi-am a- 
mintit și o vorbă a moților, deosebită ca 
înțeles pe aceste meleaguri : să fii sănătos 
după cît lucri. Și se pare că Avram lancu 
a lucrat bine, și în sus. și în jos. devreme 
ce a rămas sănătos și viu în memoria oa
menilor. Și aici. în Vidra de Sus. comună 
care îi poartă azi numele, și acolo. în Vi
dra de Jos. și mult mai departe...

Și abia atunci m-am luat după oameni 
și am intrat după el în sala nu prea mare 
a căminului lor cultural, chiar în clipa în 
care un moț. dogarul Nicodim Vesa, nu un 
mot oarecare, pentru că un moț nu poate 
fi nicicînd oarecare, se ridicase de jos. de 
unde era așezat, sus, în picioare. îl arătase 
pe alt moț cu degetul, zicînd-o de-a drep
tul și fără nici o altă introducere : e un 
bun conducător al moților. Apoi s-au ridi
cat de jos sus și altii — Nicolae Chira. nu 
erau rude. nu. dar îl cunoștea pe moțul 
arătat din copilărie, profesoara Elena Po
gan, conducătoarea vestitei formatii de 
tulnicăiese din Avram lancu. Ana Jude, 
care credea, printre altele, că moțul arătat 
și de ea ar trebui mult mai mult ascultat, 
sau Vasile Negru — și la fel au grăit, chiar 
dacă și cu unele mici ocolișuri. Și am în
țeles atunci că Traian Chira, despre el era 
vorba, chiar dacă nu este chiar Avram 
lancu, e primar în Avram lancu, și dacă 
oamenii, moții, spun că e un bun condu
cător al moților așa trebuie să fie.

Se petrecea depunerea de candidaturi 
pentru circumscripția electorală comunală 
hr. "2 din Avram lancu, cuprinzînd satele 
Cîrăști și Gojeiești, și prin ferestrele sălii 
căminului cultural, mai aproape sau mai 
departe, puteau fi văzute dealtfel, cu 
ochiul liber, cam toate realizările legisla
turii care acum Se încheie, realizări Ia 
împlinirea cărora comunistul Traian Chira, 

Cea mai mare oglindă solară din țară (Săcălaz-Timiș), care va „lucra" in construcția de drumuri și unul dîn pricipalii creatori : 
Coleta de Sabata

de cînd e primar, a pus zdravăn umărul, 
realizări nu puține ca număr și nici de 
trecut cu vederea ca însemnătate în viața 
lor, a tuturor : o școală cu opt săli de 
clasă, un grup social școlar, adică un in
ternat înzestrat cu toate cele de trebuință, 
un alt cămin cultural decît cel în care ză
boveam toți. în care două sute de oameni 
ar fi intrat cu mult mai puțină înghesu
ială, patru grădinițe sau un bloc cu apar
tamente și magazine la parter, desăvîrșin- 
du-și statura chiar peste drum de noi, în 
tipare vestind de pe acuma o adevărată 
izbîndă arhitectonică, la o scară potrivită 
locului, fără doar și poate. Și tot atunci 
s-au petrecut și depunerile de candidaturi 
pentru circumscripția electorală județeană 
nr. 67, cuprinzînd întreaga comună Avram 
lancu, cu toate satele ei, înfățișîndu-se 
moților doi candidați, Mănăilă Radu și 
Dumitru Magda, oameni cu munci de răs
pundere în conducerea Uniunii județene a 
cooperativelor meșteșugărești din cuprin
derea Albei. Și iar s-a ridicat în picioare 
profesoara Elena Pogan, mai marea tulni- 
căreselor, despre care moții din jur spun 
cu mina pe inimă că nu ar pleca din 
Avram lancu, chiar dacă aici. în Avram 
lancu. ar mai rămîne o singură șură. Și a 
spus : peste 600 de oameni din văile și 
din munții înstăpîniți de moți mănîncă o 
piine frumoasă de pe urma meșteșugurilor 
lor, tocmai datorită dezvoltării și avîntu- 
lui cooperativelor reunite în uniunea a- 
ceea. Și Mănăilă Radu, și Dumitru Magda, 
cum dealtfel s-au angajat, ar putea face 
mult mai mult pentru moți, dacă li se 
acordă încredere. Și s-au mai ridicat și 
alți moți — Nicolae Leahu. Traian Jude, 
învățătorul Teodor Vesa. Traian Marinca 
și Vasile Negru, din nou — și cam tot așa 
au vorbit. Apăsat, cu răspundere, cu căl
dură. Și ceea ce trebuia să fie ziua aceea 
luminoasă de februarie a si fost, o zi de 
sărbătoare, o zi în care s-au auzit mai des 
decît în alte zile cuvîntul încredere, cuvin
tele din toată inima. Și, alături de aceste 
cuvinte, și vorba aceea a moților, cu un 
înțeles deosebit pe aceste meleaguri : să 
fiți sănătoși după cît veți lucra...

MIHAI PELIN H

0 femeie

aleargă după soare

— Coleta de Sabata, purtați un nume 
cu inflexiuni nobiliare sugerînd apuse 
curți princiare și blazoane împodobite cu 
lei heraldici, vulturi și șerpi striviți. De
sigur, numele joacă un rol cu totul se
cundar. totuși din curiozitate vă întreb : 
de unde ?

— Sînt fiica unui modest croitor român 
din Arad, căreia noile condiții create în 
țara noastră i-au deschis larg porțile cul
turii, ale celor mai înalte școli. Am urmat 
Facultatea de electrotehnică din Timișoa
ra, unde am și rămas și de care mi-am 
legat viața. Un sfert de secol la aceeași 
catedră de fizică ! în ceea ce privește nu
mele, este cel al soțului, care se trage 
din imigranți italieni săraci. Azi e prorec
torul politehnicii. De-a lungul timpului, 
aceste meleaguri ale Banatului au consti
tuit'un adevărat creuzet al naționalităților. 
Alături de români au trăit în pace și bună 
înțelegere, ca buni gospodari, nemți și un

guri și chiar descendenti ai unor vechi 
familii franceze și italiene, despre care 
însă s-a vorbit mai puțin. Aveam o co
legă care se iscălea, ' nemțește, Schief. De 
fapt, cu foarte, foarte multi ani în urmă 
familia ei se numea Chef, nume pur fran
țuzesc, și chiar erau francezi.

—- Tovarășă de Sabata, despre dumnea
voastră se spune că „alergați după soa
re". Este vorba doar de o pasiune știin
țifică ?

— în adevăr, de mai multi ani studiez 
posibilitatea aplicării practice a energiei 
solare. Aceasta a devenit însă, ceva mai 
mult decît o activitate profesională, de fi
zician. Sînt îndrăgostită de acest colt de 
țară, scăldat de acea lumină blîndă care 
parcă se regăsește și în caracterul oame
nilor.

Rezultatele științifice obținute de Co
leta de Sabata au un capacter de pionie
rat și evidențiază rodnicia integrării în- 
vătămînt-cereetare-producție, subliniată 
cu atita putere și convingere la recentul 
Congres al educației și învățămîntului. 
în cazul de față, comanda socială a în
semnat abordarea unor probleme teoreti
ce de mare noutate și finețe, pentru ca 
în final să beneficieze economia naționa
lă. Colectivul condus de profesorul doctor 
inginer Coleta de Sabata și campus din 
profesor doctor Aurica Munteanu și șefii 
de lucrări doctori Cristian Marcu și Ioan 
Mihalca a realizat, cu ajutorul proiectan
tilor, prima hală din țara noastră pentru 
uscarea produselor ceramice, și anume, 
cea de la Jimbolia. în trei ani, aci au fost 
uscate cu energie solară cinci milioane 
blocuri ceramice, economisindu-se 300 
tone combustibil convențional.

Au urmat și alte premiere. La Săcălaz, 
pentru Direcția de drumuri și poduri. 
Regionala Timișoara s-a realizat prima 
instalație solară din lume folosită la pre
pararea materialelor necesare construcției 
de drumuri, un sector mare consumator 
de energie. Elementul de premieră mon
dială a fost confirmat la Congresul mon
dial de construcții de drumuri de la Viena 
din septembrie 1979. Ia care directorul 
Regionalei, doctorul inginer Laurențiu Ni- 
coară, profesor asociat la Facultatea de 
electrotehnică, a prezentat această reali
zare românească de prestigiu. Despre ce 
e vorba ? La prepararea mixturilor asfal- 
tice pentru șosele si autostrăzi se folosesc 
bataluri, rezervoare de mii de tone de 
bitum, care trebuie încălzite tot timpul 
pentru a se împiedica solidificarea mate
rialului. Colectivul științific timișorean 
condus de Coleta de Sabata a amenajat 
o parte dintr-un asemenea rezervor, cu 
o capacitate de 600 de tone, pentru a 
funcționa cu energie solară. Astrul zilei 
menține în rezervor, din primăvară pînă 
în toamnă, temperatura de 70 grade. Dar 
cu aceasta noutățile nu s-au epuizat.

Pentru a se atinge o temperatură și mai 
înaltă, necesară însăși preparării mixtu
rii, s-a recurs — din nou o premieră 
națională ! — la o oglindă cilindrică me
talică, avînd suprafața de concentrare de 
36 metri pătrati. Cu alte cuvinte, o uriașă 
oglindă solară. Căldura obținută în zona 
focală este transmisă unui sistem de țevi 
prin care circulă ulei mineral încălzit. în 
vara trecută, s-a observat că în zona 
focală căldura era atît de mare încît orice 
insectă care, spre ghinionul ei, trecea 
întîmplător pe acolo cădea fulgerător 
carbonizată, zeci de kilowați fiind con
centrați pe o zonă foarte mică. în această 
primăvară se va conecta la instalație 

sistemul de măsură și control, apoi se va 
trece Ia automatizări. în final se vor 
obține cele 150—200 grade, necesare pro
cesului de producție și se va realiza o 
economie de circa 30 tone combustibil 
convențional pe an

— Și pe viitor avem planuri mari — 
continuă Coleta de Sabata. Studiem posi
bilitatea conversiei directe a energiei 
solare în energie electrică pentru uz 
casnic. Urmărim să folosim doar materi
ale din tară și să realizăm totul la pre
turi rezonabile; cu alte cuvinte, pornim 
de Ia realitățile și necesitățile noastre.

Oricît de utilă și de lăudabilă ar fi ac
tivitatea științifică a fizicienei' Coleta de 
Sabata, ea nu poate explica singură înal
ta cinste ce i-a fost făcută de către ce
tățenii circumscripției electorale Buziaș, 
care i-au propus candidatura pentru 
Marea Adunare Națională în alegerile 
din 9 martie, exprimîndu-și astfel apre
cierea pentru intensele și fructuoasele ei 
preocupări pe tărîm obștesc.

— în satele bănățene — arată Coleta 
de Sabata — nivelul de trai este foarte 
ridicat. Am văzut grajduri" în care vițeii 
sînt șpălați eu apă încălzită prin energie 
solară. Am văzut băi de faianță și con
gelatoare care păstrează timp de șase luni 
alimentele, inclusiv fructe și legume 
pentru iarnă, la minus 30 de grade; cei 
mai mulți săteni au în casa lor- boiler, 
în Banat ștergerea treptată a diferențe
lor dintre sat și oraș capătă o rezonantă 
deosebită. Baia și congelatorul reprezin
tă mult, desigur, dar nu totul, ele nu 
înseamnă neapărat și cultură, de pildă. 
Menținerea și dezvoltarea tradițiilor 
noastre culturale, propagarea unor con
cepții științifice despre univers, comba
terea mentalităților retrograde, obscu
rantiste — probleme care pe mine ca fi
ziciană și ca secretar al centrului univer
sitar de partid Timișoara — mă preocu
pă foarte mult — iată domenii în care 
sînt multe de făcut. Eu însămi țin con
ferințe, vorbesc eu oamenii, caut sâ con
tribui, pe măsura puterilor mele, la ri
dicarea continuă a nivelului lor de cul
tură și civilizație.

LIONEL NIȚESCU H

Leleștî, comuna 

de la poalele Parîngului

Mi-a zis lacob Xenofon, un prieten buh 
și un confrate intr-ale gazetăriei : Co
lega. dacă tot vii la noi. la Gorj, e pă
cat să nu vezi, măcar pentru cîteva ore, 
unul dintre satele noastre cele mal in
teresante. Du-te deci la Lelești și în
treabă acolo de învățătorul Grigorbiu 
Roagă-1 să-ți arate comorile Iui din mu
zeu. Bine, prea bine, frate-meu, dar cu 
ce s-ajung pînă acolo ? L-am întrebat. 

, Ei, asta-n ! Perpedes sau... cu autobu
zul de Dobrița — mi-a răspuns ei, dile- 
matic, scărpinîndu-și îndelung bărbia.

N-am mai așteptat o altă rezolvare. Am 
dat fuga la autogara cea nouă a Tg. Jiu
lui, _ am prins cursa de 13 fără un sfert 
și, în mai puțin de patruzeci de minute, 
datorită iscusinței șoferului Vasile Da
mian, am ajuns tocmai sub culmile mun
ților Vîlcan, la poalele Parîngului. Doar 
la cîțiva kilometri se află piscurile Straja 
și Scurturi, cu stîncile lor ninse strălu
cind ca argintul sub un soare neobișnuit 
de februarie. Alături, curge șipotind Su- 
șița, cu apele-i tulburi, învolburate de 
topirea prematură și înșelătoare a zăpe
zilor de . pe costișele pe care mi Ie ima
ginez vara încărcate de verdeață și po- 
meturi. Și acum însă, în plină iarnă, iată, 
locurile sînt de un pitoresc desăvîrșit.

Leleștii m-a primit cu casele-i de 
munte, cochete și foarte curate, construite 
de gospodarii lor după o arhitectură lo
cală ce îmbină fericit modernul cu tradi
ționalul. Cu porți înalte, frumos încrus
tate și stilizate, cu stîlpi de prispă care, 
pe alocuri, își păstrează nealterată obîr- 
șia populară din care s-a inspirat chiar 
și Brâncuși. Cu prispe sau verande cio
plite în lemn, cu pivnițe largi sub prid
voare. încolo, un sat ca oricare. Cu multe 
case noi, dintre care unele cu etaj, cu 
nelipsitele televizoare de care s-au cam 
plictisit copiii, cu asfalt și chiar cu tro
tuare pe o bună parte din șoseaua princi
pală, cu cinematograf, bibliotecă, școli noi, 
magazine, dispensar, grădinițe. Cu că
min cultural" și electrificare...

La. consiliul popular mă prezint primă
riței Iulia Feroiu, secretara comitetului 
comunal de partid, și secretarului ad
junct Dumitru Dragomir. Ceva, mai tîr- 
ziu, apare și vicepreședintele consiliului. 
Oamenii sînt toți angajați în pregătirea 
alegerilor de la 9 martie. Abia ce au pi
cat de Ia o întîlnire avută cu cetățenii în 
cadrul „Tribunei democrației socialiste11. 
Mă informează că au întocmit listele de 
alegători pe care le vor și afișa imediat, 
spre a putea oamenii să se verifice în 
ele, că de mîine vor începe adunările de 
desemnare a candidatilor de deputati 
pentru circumscripțiile electorale. în rest, 
circumscripțiile au fost delimitate și nu
merotate, s-au stabilit secțiile de votare
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sau, altfel spus, fiecare colț de țară 
deveni mai frumos
și se pregătesc urnele,' cabinele de vot 
și întregul material trebuitor.

S-a trimis vorbă învățătorului Grigo- 
roiu că are vizitatori la muzeu. în aștep
tarea lui avem răgazul binevenit de a 
afla mai multe despre comuna de la poa
lele munților. Atestată documentar încă 
pe; la începutul secolului al XV-lea, sub 
domnia lui Mircea cel Bătrîn, așezarea 
s-a dezvoltat anevoie, asemenea multor 
sate de munte. Pămîntul, mai mult pie
tros, destul de sărăcăcios, nu-i prea a- 
juta pe truditorii lui nevoiași, fără avere. 
Recoltele erau slabe, dijmuite adesea și 
ele de cei cîțiva mai înstăriți. Oieritul, 
creșterea vacilor, tăbăcitul pieilor, creș
terea albinelor, lemnăritul, prelucrarea 
linei și pomicultura îi ajutau totuși pe 
bunii gospodari să-și ducă traiul modest, 
de azi pe mîine. Muzeul etnografic și de 
istorie a satului, adăpostit cu chibzuială 
și sîrg, chiar in casele unui boiernaș lu
minat de țară (care a fost și un dascăl 
de nădejde al copiilor în vremuri de res
triște), grație inițiativei inimosului în
vățător Grigoroiu, arată convingător și 
foarte sugestiv evoluția îndeletnicirilor 
oamenilor locului, obiceiurile și tradi
țiile lor.

2 500 de locuitori numără astăzi între
gul Lelești, cil satele lui componente Fră
țești. Ursăței și Ra so vița. Are 23 de ca
dre didactice’— profesori, învățători și~e-. 
ducători; doi medici specialiști, și alte 
șase cadre sanitare ; cinci ingineri agro- 
nomi, •horticultori și zootehniști ; trei sute 
de copii școlari și preșcolari ; numeroși 
muncitori în fabricile, minele și întreprin
derile din. împrejurimi. Iar. talpa sau baza 
satului o formează cei 450 de țărani co- 
operatori.

— Cooperativa noastră agricolă s-a 
constituit prin I960'— iși amintește to
varășa Iulia Feroiu. Mai acum cîțiva ani 
s-a înființat și asociația pomicolă, care 
are acum circa trei sute de hectare cu 
pomi diferiți, pruni, meri și nuci în spe
cial. Anul trecut, pe terenurile coopera
tivei s-au obținut peste 4 000 kg porumb- 
știuleți la hectar, 1 400 kg de grîu, ceea ce, 
pentru solul nostru destul de sterp, e 
totuși ceva. Avem peste 1 000 de oi, 400 de 
vaci cu lapte, a căror producție încă nu 
ne mulțumește, deși s-au muls uneori și 
2 500 litri pe cap de vacă furajată. 
Avem, în schimb, o secție de tîmplărie 
apartinînd de Combinatul de industriali
zare a lemnului din Tg. Jiu, în care circa 
35—40 de oameni lucrează cu bune re
zultate articole de export. Vreo 20 de zu
gravi și zidari lucrează în secția pres
tatoare de servicii din cadrul cooperației 
de consum ; alții-s la atelierul de sudură 
și fierărie. Circa 40 de femei lucrează la 
domiciliu diferite «cusături și țesături, ca 
încadrate ale Cooperativei „Arta popu
lară" din Tismana.

— Am văzut că Și aici, la dv. în comu
nă, s-a construit mult.

— Firește. Peste 500 de case noi, prin
tre, care multe cu etaj, tip vilă, cum sînt 
ale membrilor cooperatori Dumitru Po- 
peangă, Ion Roșea, Maria Diaconescu, 
Nicolae Popeaiigă sau Nicolae Georgi, 
Constantin Popescu. în anii nftu din 
urmă am mai construit șase săli de clasă 
și laboratoare, o grădiniță la Ursăței, un 
dispensar nou. care desfășoară o activi
tate model pe țară, un cămin cultural Ia 
Frățești, cu o sală *de festivități de peste 
100 de locuri, un magazin sătesc... Un 
monument. înălțat in amintirea eroilor. 
Pentru . că am, redat circuitului agricol 
peste 100 de hectare de teren și am dat la 
toridul central de stat însemnate can
tități de produse agroalimentare. în 
special carne, prin sistemul achizițiilor și 
contractărilor, am primit unul trecut Or
dinul Muncii clasa I.

— Perspectiva e și mai îmbucurătoare 
—- intervine în discuție secretarul 
junct. Vom termina curind de construit 
noul local, cu etaj, al grădiniței și creșei 
de copii, cu 190 de locuri, din satul de 
reședință, iar în cincinalul ce vine ne vom 
extinde ferma pomicolă pînă la 700 de, 
hectare : ferma de vaci va ajunge la 
1 000 de capete ; vom construi un super- 
magazin, vom introduce rețeaua de apa 
potabilă, vom îndigui și canaliza pîrîul 
ce trece pe marginea șoselei din inima 
satului. Cîteva din aceste propuneri s-au 
ridicat și alaltăieri, la Tribuna democra
ției socialiste.

Cit privește muzeul, aș" vrea să spun 
doar că este o întreprindere dintre cele 
mai serioase și interesante. L-am văzut, 
așa cum m-a îndemnat prietenul meu 
Xenofon, și trebuie să recunosc sincer ca 
m-a impresionat. Atît el. colecția lui de 
piese deosebit de interesante, cît ma» 
ales patriotismul. stăruința și migala 
exemplară a învățătorului Ion. Grigoroiu. 
Și ce bine ar fi dacă am avea peste tot. în 
satele noastre măcar cîte un astfel de in
telectual slujitor devotat obștii și locu
rilor natale, pînă la totala dăruire de 
sine, cum e bătrinul învățător din Le- 
Ieștii Gorjului 1

Omul sfințește locul, și se confirmă asta 
și aici, la poalele Parîngului.

MIHAI STANESCU ■

Acesta este 

omul faptei 

sale!
g Cea mai mare îni-
jc * treprindere de - tried-

taje din țară se chea-
- mă „Zimbrul" și se

«Rv y găsește la Suceava.
JT JHi Sintern in februarie, 

& * | 1980. și întreprinderea
funcționează normal.

Normalul acesta are 
o istorie. Și încă una 
Pasionantă. O istorie 
aut de Irăinmtală.

JMRB de palpitantă, în cî
teva momente, incit 

ar putea fi, foarte bine, cuprinsul unui 
roman bun. E unul din cazurile în care 
viața seamănă a literatură, dar atît de 
bine îneît trebuie neapărat: povestită. Unul 
din acele cazuri unde un om, pentru care 
toate păreau de ajuns de lămurite ca să 
nu-și facă griji cu anii ce aveau să vină, 
se trezește, chiar așa, se. trezește pe 
neașteptate in cel măi complicat examen 
ăl conștiinței sală. '

Omul se cheamă Traian Dominte.
- Pînă la. data de 11 iulie 1975 a lucrat ea 

inginer-șef îiitrsp filaturădin Fălticeni.
La 11 iulie 1975, Traian Dominte este 

invitat la Suceava, unde are loc sărbăto
rirea unei fapte de seamă : județul a 'în
deplinit, primul pe tară, sarcinile cincina
lului 1971—1975. Chiar și în județele frun
tașe există întreprinderi codașe. în Su
ceava, întreprinderea eu cele mai rele re
zultate era „Zimbrul". Mergea atît de rău 
îneît își putea disputa pe-atunci onoarea 
de-a fi, cea mai păguboasă clin . ramură. 
In plină sărbătoare, inginerului Traian 
Dominte i se încredințează direcția între
prinderii „Zimbrul". Un moment bine 
ales : deși știa ce-T așteaptă, nu putea să 
zică nu. Era prea multă lume de față !

„Mi-am început prima zi de muncă 
aici, la orele 6,45. Timp de o lima am fost 
un director cumsecade și la locul lui, spu
ne Traian Dominte. Inginerii întreprinderii, 
deși aveau program de la 7, soseau abia 
In 8- Ca să plece la 11. Mă salutau cu bu
năvoință cînd mă vedeau urmărindu-i cu 
privirea. Și le răspundeam binevoitor. 
Părea să nu se fi schimbat nimic cu ve
nirea mea acolo și, de fapt, nici nu se 
schimbase. Timp de o lună de zile am 
stat și am fotografiat, cum s-ar spune, 
oamenii, munca lor, obiceiurile înstăpîni- 
te la „Zimbrul". Era întreprinderea care, 
de la înființare, din 1968, deși avusese 
patru directori, nu-și realizase nici o lună 
planul. La nici unul din indicatori. Mer
gea atît de g-napoda, îneît te întrebai dacă 
tot ce se petrecea cu tine acolo era ade
vărat. Ce-am văzut deci în luna .aceea ?

Am văzut că relațiile dintre oamenii 
muncii șd conducere erau degradate. Chiar 
și pehtfii discuția unei probleme de pro
ducție, muncitorii, maiștrii, toată lumea 
trebuia să facă o cerere scrisă către di
recție ca să fie planificată în audiență. 
Audiențe pentru rezolvarea sarcinilor de 
plan, asta da, birocrație ! De fapt, nici 
după audiențe nu se soluționa nimic. Res
ponsabilitatea cadrelor de conducere era 
minimă. Inginerii erau propriii lor stăpini. 
Nu-i întreba nimeni de Undd vin și unde 
se duc. Se bea în timpul programului, 
într-o zi, femeile do serviciu au adunat 
mai bine de 200 de sticle goale, risipite 
pe lingă pereții secțiilor.

Fluctuația cadrelor cer alarmant de mare. 
Peste 30 la sută. întreprinderea, deși cu 
aproape patru mii de oameni, nu avea 
cantină, nu .avea creșă șl cămine, pentru 
copii, nu avea,cămine pentru nefamiliști. 
Și, ce pra mai grav, in privința acestor 
dotări nu exista nici o . perspectivă".

Imediat după 23 August, Traian Dominte 
i-a convocat într-o ședință pe toți oame
nii muncii cu studii superioare — pe a- 
tunci erau 70 — și le-a comunicat, siste- * 
matic, rodul observațiilor sale de-o lună 
de zile. Nu le-a reproșat, le-a comunicat. 
Atît. Apoi le-â spus că s-a stabilit un nou 
program de lucru pentru personalul de 
conducere și ȚESA. Ziua de muncă înce
pea la orele 6,50, cînd directorul intra ul
timul pe poarta întreprinderii, și se înche
ia la 18,00, ceas la care primul care pleca 
era directorul. Directorul Traian Dominte 
le-a explicat foarte calm că întreprinderea 
trebuia, din acel moment, să-și facă pla
nul, ca să-și poată justifica existența și, 
mai ales, să poată plăti întregi retribu
țiile oamenilor. Cînd se va ajunge la în
deplinirea tuturor sarcinilor de: plan totul 
avea să intre in normalul celor 8 ore de 
muncă. Dar numai atunci. Dacă vroia 
cineva altfel, era liber să șe încadreze în 
altă parte. Au fost anunțate, totodată, 
măsuri drastice împotrivă celor ce. beau în 
timpul programului ori prejudieiau avutul 
obștesc.

Măsuri care au și fost duse la îndepli
nire. Și au fost aplicate, pentru indisci
plină, sancțiuni drastice, mergînd pînă la 
desfacerea contractului de muncă. Chema
tă în judecată în aproape 400 de procesa 

pe această cauză, întreprinderea z a a 
pierdut nici unul.

Directorul Traian Dominte spune că a 
avut, de la început, sprijinul, devotamen
tul întru idee al organizației de partid 
și al multor oameni de bine. Aceștia au 
organizat un sistem de control și supra
veghere a avutului obștesc de o strictețe 
și o eficacitate extraordinare. Era, pui 
și simplu, o resurecție generală a con
științei muncitorești împotriva sentimen
tului de neputință ce părea să se fi instau
rat la manifestările agresive ale lenei, 
iresponsabilității, relei voințe.

„Era o asemenea situație, spune Traian 
Dominte, îneît gîndeam că acum șe ho
tărăște soarta mea de om și inginer. 
Soarta mea odată cu a întreprinderii. 
Eram o mînă de oameni foarte hotărîți și, 
de partea noastră, întreaga muncitorime 
onestă și harnică. S-a întimplat, in mai 
multe rînduri, să fac dreptate unor mun
citori, obligîndu-i pe cîțiva ingineri să-și 
recunoască greșelile. Dealtfel, cred că 
era pentru prima oară cînd muncitorii 
aveau, la „Zimbrul",’ dreptate. Ei cereau, 
îndreptățit, să li se asigure materia pri-• 
mă și condiții de muncă, ei cereu să aibă 
garanția retribuției întregi și a colaboră
rii la binele producției. Căpățînd încre
dere, venind primele luni în oare „Zim
brul" și-a. făcut planul, era și momentul 
să li șe ceară oamenilor mai multă în
credere. De comun acord cu organizația 
de partid, cu Sindicatul și U.T.C.-ul, cu 
comitetul, din vremea, aceea, al oamenilor 
muncii, am propus. înti-o adunare gene
rală realizarea, în parte cu fonduri de la' 
stat, în parte prin contribuția tuturora, 
a unui complex social. Oamenii au spus da, 
Acest complex, care la terminare va fi, 
probabil, cel mai mare și mai bine dotat 
din înt-waga rețea a industriei ușoare, e 
clădit pur și simplu de oamenii întreprin
derii. Două treimi din investiție sînt aco
perite prin, muncă voluntară. Acum avem 
o creșă, un cămin pentru copii, cămine 
pentru nefamiliști, cantină, policlinică. Iar 
fluctuația cadrelor, care într-o întreprin
dere cu mii de. femei, cum e a noastră, 
ar justifica ușor, cîteva procente, tinde 
spre zero".
.întreprinderea de tricotaje : „Zimbrul" 

din Suceava va îndeplini sarcinile acestui 
cincinal la 20 mai 1980. „Numai o minune 
ne-ar împiedica, spune Traian Dominte, 
să nu ne ținem, promisiunea. Dar minuni 
de acestea n-am avut, pînă azi, nici una".

întreprinderea „Zimbrul" anunță o pro
ducție suplimentară de 520 milioane lei. 
în ultimii cinci ani, deși aproape , trei 
sferturi din producție merge la export, 
întreprinderea „Zimbrul" nu a primit nici 
o scrisoare cu observații critice de la par
teneri. La fiecare nouă luni, „Zimbrul" 
iși amortizează, prin valoarea producției, 
fondurile fixe, ceea ce este o performanță 
de-a dreptul excepțională. Cea mai mare 
întreprindere din Centrala industriei tri
cotajelor este unitate model pe linia creș
terii productivității și eficientei econo
mice.

Cinci ani înseamnă un cincinal.
Pentru inginerul Traian Dominte. pen

tru colectivul de oameni ai mpneii, reechi
librat în condiții adesea dramatice, acești 
cinci ani au însemnat ani de adevăr. Un 
cincinal al cunoașterii de sine, al luptei 
îndîrjite cu vechiul, al bătăliei pentru 
onoare.

Inginerul Traian Dominte este candidat 
în Circumscripția electorală județeană 
nr. 3. Aici se găsește și „Zimbrul". Oa
menii din partea asta a orașului îl cunosc 
bine, îi știu fapta, au încredere în el. Ca 
să-l voteze, ei au ca argumente, tot ' ce 
gîndește și ce face în folosul întreprin
derii „Zimbrul", și sînt convinși că eil va 
ști să-și cinstească mandatul.

TUDOR OCTAVIAN S

A face, înseamnă a te 

bate din toate puterite 

pentru ideile tale!

Vulcanul este o comună preniiată de 
cinci .ori la cînd (în 1977 locul I și Ordinul 
Muncii clasa I) pentru rezultatele din 
agricultură și pentru gospodărire. Venit 
de la Rîșnov, Stelian Ioana, primarul, se 
află de .11 ani la Vulcan. Zice ; „Mi-a 
trebuit aproape un an de zile să-mi 
conving soția să plecăm din oraș într-o 
comună. Astăzi însă cred că ar trebui s-o 
lâmurese vreo doi ca s-o conving să ne 
mutăm înapoi !" Cooperativa agricolă de 
producție din comună nu-i mare, aproape 
o mie de hectare de teren arabil care 
aduce 24 de milioane anual, dar rezultatele 
ei sînt dintre cele mai bune, in special 
în producția de cartofi de sămînță, care 
reprezintă circa 60 la sută din întreaga, 
producție a cîmpului. „Am plecat de la 
12 000 de kilograme la hectar, spune pri
marul comunei, și am ajuns să avem 
pînă la 33 000 kg. Anul 1979 s-a încheiat 
pa 31 200 kg la hectar". Sînt 6 250 de lo
cuitori în cele trei sate ale comunei Vul
can, între care mai. bine de 2 500 sînt 
navetiști la întreprinderile din Brașov, 

Codlea, Cristian sau Zărnești. Și totuși, 
am aflat, absolut toți locuitorii comunei 
merg la . cîmp, fără excepție, primind 
cîte o porțiune de teren (30 ari cu cartofi, 
10 ari cu sfeclă) spre întreținere și cul
tivare. Așa se explică rezultatele foarte 
bune, la cimp, cele mai bune pe județ 
pentru culturile amintite, și tot așa cele 
4 milioane de lei in plus la producția 
globală agricolă în 1977, anul'care a adus 
comunei Ordinul Muncii clasa I. Pînă 
aici, să fim însă drepți, lucruri normale, 
rezultate foarte frumoase dar totuși obiș
nuite. acolo unde munca înfrățită a ro
mânilor. germanilor și maghiarilor de pe 
acește meleaguri își vede roadele cinstite 
așa cum se cuvine, prin premii și ham
bare pline.

Stelian Toana nu s-ar putea mulțumi 
numai cu atît. El este un om cu idei, dar 
și cu ambiția de a face din Vulcan o 
comună cu adevărat de frunte. Știe 
foarte bine, de • asemenea, cum spune, că 
de multe ori „a face" înseamnă a lupta, 
a te bate din toate puterile pentru ideile, 
tale. Și chiar procedează în consecință. 
Să luăm exemplul celor,, trei iazuri de 
pește. Iată ce spune : „Gîndul mă mînca 
de ani de zile. Locul unde se află acum 
iazurile se numea „Eleșteu", nume păs
trat din tată-n fiu, numai că acolo nu 
se aflau decît o mlaștină și un teren cu 
iat'bă acidă, pe. care animalele rriuzau 
s-o mămneei L-âm căutat pe nea Glinciu, 
unul dintre cei mai bătrini oameni din' 
sat, de la care am învățat multe lucruri 
despre . Vulcan; șl el mi-a povestit că pe 
vremuri acolo eră’ o moară de apă. Am 
urmărit izvorul și iarna, cînd îngheța 
apă. și în zilele cele mai secetoase — așa 
am văzut că izvorul nu scădea niciodată, 
indiferent de vreme. într-o noapte m-am 
dus cu lampa de carbid, după raci, și-am 
observat la lumina lămpii și- ceva pești
șori, o specie locală fără importanță, dar 
m-am convins că merită să înoercămi 
Atunci am vorbit • cu directorul ge
neral de la „Tractorul" și tovară
șul Sechel s-a arătat interesat de 
idee, gindindu-se la aprovizionarea cu 
pește pentru cantina întreprinderii. Cu 
sprijinul lui am amenajat două iazuri 
pentru fabrică, apoi al treilea, de 7 hec
tare, pentru comună. A ieșit și puțin 
scandal, că nu făcusem forme de scoatere 
din circuit, direcția agricolă a insistat să 
fim amendați, directorul Sechel și cu 
mine, iar O.N.T.-ul s-a și înghesuit, cînd 
lacurile au fost gata, să le preia ! For
mele ar fi durat cel puțin doi-trei ani de 
zile, pentru un teren care nu producea 
decît țînțari și broaște, iar noi scoatem 
deja o producție bună de pește. E adevă
rat că și pentru asta an umblat destul, 
am fost pe la Tg. Mureș, la Zaul de Cîm- 
pie, la Nucet și abia la Fulga, lingă Mizil, 
am izbutit să luăm 1 100 kg de puiet 
pentru popularea lacurilor. Sperăm ca în 
toamna care vine să recoltăm cinci-șase 
mii de kilograme de pește pentru popu
lația comunei, iar dacă ne-o prisosi vom 
vinde și la alții-!“

Există în comuna noastră o microcen- 
trală, despre care s-a mai scris în presă, 
care funcționează de 70 de ani și încă 
merge foarte bine. Nu consumă decît 10 
litri de ulei într-o lună. Produce cam 
14 000 kW în 24 de ore, iar toate satele 
noastre n-au nevoie decît de vreo 7 000. 
M-am uitat bine la ea și-am văzut și 
canalul Vuleăniței (un riu în care nu 
poate trăi nimic, din cauza apelor rezi
duale de la Zărnești), o apă cu debit 
ridicat constant, și mi-a venit ideea. De 
încă o turbină ar fi nevoie, și ceva tuburi 
pentru presiune, lucruri relativ ușor de 
rezolvat, iar pînă la Codlea s-ar putea 
face vreo două-trei de astfel de microhi- 

, dj-ppeptrale,! N-arn dormit p, noapte, .am 
tot -spcdtiL am făcut calcule economice, 
m-am gîndit cum aș mobiliza oamenii ca 
să facem măcar una pentru comună. Am 
îndrăznit să bat chiar la ușa tovarășului 
primului secretar, mfățișmdu-i ideea. S-a 
bucurat și m-a încurajat, zidind că astfel 
locuitorii ar putea primi curentul pe gra
tis, de oricîță energie electrică am avea 
nevoie. M-am dus la I.R.E. Aici însă 
m-am împotmolit. Tovarășii de acolo 
mi-au spus că dacă vreau să o fac nu mă 
impiedică, nici de sprijinit mp mă spriji
nă I Am fost nevoit să renunț. Și-mi pare 
tara rău,, că. n-o făceam pentru mine".

Altfel, idei ar fi încă multe. Stelian 
Ioana șe gîndește la perspectivele de dez
voltare turistică a zonei („am vrut să 
facem măcar un sat de vacanță pentru 
copii, dar s-a opus direcția agricolă"!), 
inclusiv Ia amenajarea a încă 3—4 lacuri 
cu pește, apoi la redeschiderea unei mine 
de lignit (la. Colonia 1 Mai), închisă în 
1962 dar posedînd încă, după calculele 
specialișlilbr, un filon foarte bogat, la 
folosirea argilei refractare, din belșug în 
aceeași mină („după cîte. știu eu, noi sîn- 
tem deficitari pe economie !“), la muntele 
de calcar din împrejurimi. bun pentru 
mozaic, și încă la cîte nu se mai gîndește 
primarul comunei Vulcan, desigur nu 
spre folosul lui. ci al tuturor locuitorilor 
mîndrei așezări brașovene. „Ne vom 
bate pentru toate, îmi spune în încheiere, 
fiindcă dacă m-aș descuraja de tot atunci 
mi-aș da demisia din funcția , de primar. 
Iar asta n-am de gînd !“

DUMITRU GRAUR ■
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— Tovarășe director Virgil lordănescu, 
deși activitatea institutului din conducerea 
căruia faceți parte nu este anonimă, mi 
se pare util totuși pentru marea masă 
de cititori, să începem cu o succintă pre
zentare a Institutului rumân de cercetări 
marine.

— Iată că în luna martie a acestui an, 
mai exact în 16 martie, institutul nostru 
va împlini zece ani de la înființare. 
Activitatea sa se desfășoară într-un cadru 
multidisciplinar, concurînd la asigurarea 
nevoilor informaționale și tehnologice ale 
dezvoltării economico-sociale a României, 
iar obiectul muncii noastre îl constituie, 
desigur, mediul marin. Principalele di
recții de activitate sînt : explorarea re
surselor pescărești din Marea Neagră și 
oceanul mondial, îmbunătățirea tehnolo
giilor de pescuit și de prelucrare a cap
turilor, elaborarea tehnologiilor de culti
vare a unor organisme marine valoroase, 
cunoașterea evoluției principalilor factori 
de mediu din Marea Neagră, precum și 
elaborarea de aparate și dispozitive pentru 
explorări marine. Rezultă limpede * că 
obiectivele noastre țin seama de necesită
țile dezvoltării economice a țării, planul 
de cercetare al institutului fiind alcătuit 
în concordanță cu orientările principale 
referitoare la cercetarea științifică din 
Programul-di recti vă aprobat de Congresul 
al XII-lea al partidului.

— Faptul că venim an de an în conce
diu Ia mare, ne face să credem că, iată, 
cunoaștem marea. Dar cunoaștem în- 
tr-adevăr Marea Neagră ?

— Fiecare poate să cunoască mai^mult 
sau mai puțin. în funcție de gradul său de 
informare. Se știe, de pildă, că Marea 
Neagră nu are maree. Are o salinițate 
redusă, în medie circa 17 grame săruri la 
mie, în vreme ce, dau un exemplu, Me- 
diterana are 35 de grame la_ mie.* Viața în 
Marea Neagră nu se dezvoltă decît pînă la 
200 de metri adîncime, mai jos existând o 
pătură cu concentrații foarte mari de 
hidrogen sulfurat. în fine, se pot spune 
multe. Dar, bineînțeles, după cîteva băi 
făcute în coticediu, vara, nu poți ști prea 
multe despre mare. Decît, poate, dacă 
apa este său nu curată. Dacă marea este 
deci poluată.

— Și este Marea Neagră o mare 
curată ?

— în orice caz nu putem s-o socotim 
poluată, dar nici nu putem să nu recu
noaștem că au apărut factori poluanti. Mă 
refer la dezvoltarea industrială a litora
lului, intensă și în ritm rapid, din ultimii 
ani. De asemenea, și Dunărea poate de
veni un factor de poluare. Dar socotim 
Marea Neagră o mare curată deoarece 
factorii enunțați nu distrug echilibrul ei 
biologic și ecologic. în cadrul unei teme 
mai vaste urmărim permanent evoluția 
ecosistemului marin și a populațiilor prin
cipalelor specii componente din sectorul 
românesc al mării, evoluție datorată 
schimbării factorilor de mediu. Acest 
lucru ne permite să cunoaștem structura 
și componența cantitativă și calitativă a 
respectivelor specii, cauzele modificări
lor acestor sisteme, prevenirea dezechili
brelor.

— Care sînt realizările institutului pri
vind combaterea poluării Mării Negre ?

— Bunăoară, în privința hidrocarburilor, 
am conceput niște baraje care limitează 
răspîndirea petrolului și, de asemenea, 
am brevetat un praf absorbant numit 
PETROABS. Acesta absoarbe doar petro
lul nu și apa, și devine o masă consis
tentă care poate fi ușor adunată. Atît 
tipurile de baraj cit și praful sînt, cum 
am spus, de concepție proprie și în pri
vința performanțelor sînt competitive cu 
ceea ce există pe plan mondial. Un spri
jin deosebit în realizarea lor am primit 
din partea catedrei de chimie a Univer
sității din București, mai exact a profe
sorului universitar Nicolae Bărbulescu. 
Tot în institut a fost realizat și un baraj 
antifoc, precum și prototipul unui recu

Nu sînt marinari.

dar bucuria lor este tot marea
perator de petrol fără folosirea prafului 
PETROABS.

— Liniștindu-ne cît de cît, aflînd că 
marea noastră cea de toate verile este 
încă nepoluată, să trecem la pescuit, la 
cercetările institutului privind pescuitul. 
Mai întîi în Marea Neagră.

— Aici avem un pescuit pasiv. Peștele 
intră în taliene și apoi este transportat. 
Tocmai din această cauză noi pescuim 
puțin la Marea Neagră. i

— Care sînt preocupările de viitor ?
— De doi ani de zile efectuăm cerce

tări asupra stocurilor de pește existente 
în larg. Anul viitor vom fi înzestrați in

vederea intensificării acestor cercetări cu 
încă două nave noi. Trecerea la zona de 
larg va dubla sau chiar tripla cantita
tea de pește pescuit în mare. în același 
timp însă avem și preocupări de aclima
tizări și culturi intensive ale unor orga
nisme marine cu valoare economică 
mare, și pești, dar și nevertebrate ea 
scoici, creveți etc. Urmărim cultura in
tensivă a organismelor autohtone, cul
tură în sensul cunoașterii fiziologice a 
acestor specii, precum și aclimatizarea și 
introducerea in cultură a unor orga
nisme care trăiesc în alte mări și în 
oceane.

— De exemplu ?
— Am făcut progrese pe linia perfec

ționării tehnologiilor de cultivare a orga
nismelor marine cum ar fi cultivarea mi
diilor pe structuri suspendate, testarea 
posibilităților de aclimatizare a unor 
creveți de talie mare, creșterea intensivă 
a puietului de șalău în apa de mare. în 
urmă cu doi ani și anul trecut am 
adus loturi de stridii din Anglia, a căror 
adaptare o urmărim continuu. Cercetările 
sînt complexe și se referă la comporta
mentul stridiilor în condițiile de mediu 
ale litoralului românesc.

— De ce spuneți ale litoralului ?
— Deoarece condițiile de mediu ale 

mării diferă chiar pe lungimea litoralu
lui. Nu sînt aceleași la Sulina ca la Man
galia. Principalele probleme de cultură 
sînt legate de reproducerea, hrănirea, 
asigurarea unor densități optime, condiții 
de mediu propice unei dezvoltări rapide. 
Timpul de aclimatizare trebuie să fie cît 
mai scurt,

— De la mare Ia ocean. De eurînd, 
cercetători ai institutului au plecat într-o 
expediție în zona subantarctică. Despre 
ce este vorba mai pe larg ?

— Este vorba de prima expediție ro
mânească, organizată cu o navă româ
nească, eu un program românesc de cer
cetare. De ce insist asupra acestui fapt ? 
Deoarece, expediții, la care au participat 
cercetători români, au mai fost, dar s-au 
făcut fie pe nave străine, fie cu un pro

gram care nu ne aparținea. Nava este un 
supertraulei' și se numește „Tîrnava", iar 
cercetătorii sînt : Ștefan Pîrcălăboiu, Vio
rel Dumitrescu, Adrian Cociașu, Angela 
Pintilie, Gheorghe Radu, Viorel Malciu, 
Tănase Soare și Mihail Trocan. Cei opt 
cercetători au plecat spre Luanda, de 
unde vor pleca, îmbarcați pe „Tîrnava“, 
spre zona subantârctică. Obiectul expe
diției este, desigur, cercetarea zonei în 
vederea unui pescuit de amploare.

— Se pescuiește mult în oceanele lumii ?
— Foarte mult.
— Probabil că, în aceste condiții, și con

curența este foarte mare.

Virgil lordănescu ; născut la 28 sep
tembrie 1927 în orașul Giurgiu ; studii: 
Liceul militar „Mihai Viteazul" din 
Timișoara, Institutul de pescuit șî pis
cicultura din Constanța (19511 și 
cursurile postuniversitare de ingineri 
economiști de la Institutul politehnic 
din București ; doctoratul în piscicul- 
tură cu lucrarea „Resursele halieutice 
ale Oceanului Atlantic șî participarea 
României la exploatarea acestora" ; 
lucrări științifice elaborate singur și în 
colaborare, dintre care amintim „Re
sursele biologice ale oceanului plane
tar", „Căile șî tendințele de introdu
cere a progresului tehnico-științific în 
pescuitul marin și oceanic" (a doua, în 
colaborare) ; distincții : Ordinul
„Steaua Republicii Socialiste Româ
nia", medalia „Meritul științific" ete. ; 
director științific la Institutul român 
de cercetări marine din Constanța.

— într-adevăr, noile reglementări de 
drept maritim limitează posibilitățile de 
acces la zonele bogate în pește. Aceste 
reglementări reflectă, de fapt, schimbă
rile politice și sociale petrecute în ultimii 
ani în lume. De aceea sîntem obligați ca, 
pe iîngă cercetările efectuate în zonele 
tradiționale, să căutăm zone noi, în 
afara apelor de jurisdicție națională. Dar 
mările și oceanele lumii, care însumează 
peste 70 la sută din suprafața globului, 
constituie un teritoriu imens unde este 
loc pentru toată lumea.

— Lucrarea dumneavoastră de doctorat 
se referă Ia resursele de pește ale Ocea
nului Atlantic. Cum poate fi caracterizat 
din acest punct de? vedere oceanul amin
tit, precum și participarea României la 
exploatarea lor, chestiune care, de ase
menea, face obiectul lucrării ?

— Resursele biologice exploatate în 
Oceanul Atlantic sînt formate mai ales din 
pești. Dintre nevertebrate moluștele sînt 
mai importante. Datele arată că la o bună 
parte din speciile de masă pescuite în 
Oceanul Atlantic s-au atins limitele inten
sității de exploatare. Această situație se 
referă în primul rînd la sectoarele nor
dice pentru unele specii de clupeide, ga- 
dide etc. Există însă grupe de specii, ca 
și zone dealtfel, foarte slab sau deloc 
exploatate. Cercetările arată că, de exem
plu, rezervele de cefalopode sînt destul 
de mari ca să poată forma obiectul unei 
exploatări industriale mult mai intense. 
Dar peștii rămîn animalele cele mai 
numeroase și cele mai răspîndite, care se 
intîlnesc la toate latitudinile și adînci- 
mile. De aceea și potențialul productiv al 
diferitelor specii este cel mai mare. în 
ceea ce privește participarea României la 
cunoașterea și utilizarea resurselor ocea
nului mondial, aceasta se va intensifica, 
așa cum dealtfel prevede Programul-di- 
rectivă adoptat de Congresul al XII-lea 
al partidului. S-a început la Brăila, ca 
să concretizăm eu un exemplu, construc
ția unei nave de cercetări pceanologice, 
de aproximativ 3 000 tdw, care va permite 
efectuarea de expediții pentru cercetări 
în oceanul planetar. Trebuie menționat, 

în același timp, că întreprindem cerce
tări în colaborare cu alte state și, tot
odată, realizăm, pe bază de contract, cer
cetări pentru parteneri străini, cum este, 
de exemplu, un foarte aprofundat studiu 
al apelor libiene, extrem de bine cotat 
de beneficiar.

— Să revenim acasă, Ia Marea Neagră. 
O sarcină de mare actualitate ce revine 
institutului vizează potențialul energetic 
al valurilor mării. Ce ne puteți spune 
despre aceste cercetări ?

— Ne-am propus ca pînă în anul 1985 
să realizăm o stație pilot, experimental, 
pentru utilizarea acestei surse de energie 
neconvențională, iar pînă în anul 1990, 
printr-o mică instalație, să economisim 
în cadrul unor folosințe locale aproxi
mativ 50 000 tone combustibil conven
țional.

— In ce stadiu se află agregatul de 
desalinizare a apei de mare ?

— A fost realizat mai întîi un agregat 
experimental pentru studiul desalinizării 
apei de mare și de stabilire a parame
trilor de stare a procesului și funcționare 
a agregatului. în momentul de față se 
lucrează la proiectul pe baza căruia, 
intr-un viitor apropiat, se va executa 
prototipul instalației. Prin realizarea ei 
se va obține apă potabilă din mediul 
marin, precum și valorificarea fazei con
centrate în săruri din care se pot extrage 
elemente chimice utile : magneziu, pota
siu, brom. Pentru această instalație există 
deja solicitări atît din țară, cît și din 
străinătate. Stația este de concepție pro
prie, procedeul prin care funcționează este 
deosebit față de cele existente în lume. 
Este. mai economic în sensul valorificării 
mai complexe a apei marine și din punc
tul de vedere al consumului de energie.

— Ca sursă de energie ar putea fi fo
losită, probabil, instalația care va valo
rifica forța valurilor ?

— Desigur. Instalația poate fi conectată 
la sursele neconvenționale de energie.

— Dacă am înțeles bine, institutul are 
preocupări și în privința aparaturii de 
cercetare și explorare marină ?

— La ora actuală este realizat un val- 
metru — aparat care măsoară amplitudinea 
și frecvența valurilor. De concepție ori
ginală, este folosit Ia programul nostru 
de cercetare privind cunoașterea situației 
valurilor la litoralul românesc. Este, de 
asemenea, gata echoscopul, un aparat de 
detectare a stocurilor de pește. Are fini
saj' vizual și se utilizează cu foarte bune 
rezultate în cercetările din zona de larg 
a Mării Negre. în, următorii doi ani ne 
propunem să realizăm, cu efort propriu, 
un minisubmarin care să permită efec
tuarea de cercetări subacvatice la mică 
adîncime.

— Se vorbește din ce în ce mai mult 
de beneficiile pe care industria farma
ceutică Ie poate avea din cercetările ma
rine. După cîte știu, există, în acest con
text, relații de colaborare între institut 
și Biofarm. Care sînt roadele acestei co
laborări î

— S-au pus la punct tehnologii șî teh
nici noi de extragere și purificare a fos- 
folipidelor, a antihialuronidazelor și liche- 
insulinelor din deșeu de pește (ca
pete, viscere) și din nevertebrate ma
rine ; în vederea valorificării acestor 
principii active în industria farmaceutică, 
în momentul de față cercetările, în cola
borare cu Biofarm, continuă și tot ce vă 
pot spune în plus este că o facem .cu 
succes.

— Stimate tovarășe director Virgil lor
dănescu, iată-ne la capătul discuției noas
tre. Cum se poate aprecia, în cîteva cu
vinte, cercetarea marină și oceanică ro
mânească după zece ani de activitate a 
InstitutuRii român de cercetări marine ?

. — Noi am reușit să diversificăm preo
cupările într-un larg cadru disciplinar, 
aria lor intersectîndu-se astăzi cu cele 
mai diferite domenii ale activității eco
nomice a țării : pescuitul marin și ocea
nic, evaluarea și valorificarea unor noi 
sui se de energie — ceea ce aminteam la 
sfîrșit industria medicamentelor și altele. 
Deci, cercetarea marină și oceanică ro
mânească este în plină dezvoltare, suc
cesele institutului nostru, dintre care o 
parte, de ultimă oră, au fost amintite și 
în această discuție, fiind o dovadă în 
acest sens. Cînd spun în plină dezvoltare, 
mă refer, desigur, și la baza materială de 
care dispunem, și eare se va îmbogăți mai 
mult în viitorii ani.

RĂZVAN BĂRBULESCU ■

Performanțe tehnice

(Urmare din pag. 1)
cu o elice din genul celor folosite de na
vele de 55 000 de tone ! Desigur, o anume 
experiență există. La Galați a fost un fel 
de vatră, p adevărată școală în speciali
tatea confecționării de elice; avînd un nu
cleu de oameni destul de pricepuți. Cv 
toții, acești oameni, au fost transferați la 
noua întreprindere.

Unitatea se numește, de fapt, „între
prinderea navală de elice, piese turnate 
din metale neferoase, piese turnate din 
oțel și piese forjate", dar gălățenii au a- 
breviat-o, spunîndu-i simplu I.N.E.T.O.F., 
ori, cel mult, „întreprinderea de elice".

Se fac aici elice de toate mărimile, de 
la cea de numai 15 kg, cu un diametru de 
400 mm pînă la cele pentru vapoarele de 
150 000 de tone, cîntârind 35 de tone și 
măsurînd 7,2 metri în diametru. Prima de 
acest gen, s-a turnat în toamna anului 
trecut. A doua a fost scoasă din groapa de 
formare abia cu cîteva zile în urmă. Po
vestea ei merită pe deplin a fi istorisită. 
Să-1 lăsăm pe Mircea Roibu, șeful turnă
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toriei de neferoase și omul cel mai price
put la elice din țară (un cunoscut al citito
rilor revistei noastre, dealtfel), să ne-o 
spună chiar el : „După prima elice pentru 
navele de 150 000 de tone, turnată în cola
borare cu specialiștii japonezi, a urmat 
desigur...' a doua, pe care ne-am angajat 
s-o facem singuri. Pentru cele 35 de tone, 
cît cîntărește în final elicea, se toarnă, 
in formă, 52 de tone de metal, un aliaj 
de cupru, nichel, aluminiu, fier și man- 
gan — dar un amestec care are toate ca
racteristicile mecanice ale oțelurilor înalt 
aliate. E, cred, suficient să vă spun că 
nu se admit decît' 0,5 la sută impurități. 
Acum, avînd experiența primei elice, am 
reușit să reducem procesul de formare 
la numai 20 de zile, față de timpul ini
țial, care era de două luni. Turnarea a de
curs normal, timpul efectiv fiind de numai 
30 de minute. Totul părea că merge bine, 
adică obișnuit, și oamenii au plecat acasă. 
Se făcuse cam ora 6 după-amiaza, trecu
seră aproape trei ore și jumătate de la 
turnare, dar norocul a făcut ca eu să mai 
am ceva treabă prin turnătorie, pe la cup
toare, și atunci am observat mai întîi o 
flacără, țîșnind dintr-o ruptură a formei 
de pămînt în care se turnase elicea. Am 
simțit nevoia să mă ciupesc, ca să mă 

încredințez că nu visez — un asemenea 
accident e cu totul neobișnuit, fiind 
aproape de necrezut că s-a putut întîm- 
pla, dar se întîmplase, și tocmai la o 
piesă care costă mai bine de patru mi
lioane ! De fapt, se perforase maselota — 
un fel de adaos tehnologic cîntărind 7 
tone așezat deasupra piesei, pentru sigu
ranța turnării. M-am repezit imediat la 
telefon, am format numărul de acasă 
al directorului. L-am chemat și pe se
cretarul de partid, al întreprinderii, Ene 
îftică, am pus mina pe un maistru care 
încă nu plecase, Miron Nicolae, unul 
dintre cei mai pricepuți oameni ai noștri, 
și cu încă cine se mai găsea în secție, 
între care și subinginera Roman Tunți, 
care se află mereu acolo unde trebuie, 
nfe-am pornit să salvăm elicea. Proble
ma era cum să umplem la loc maselota,' 
.fiindcă materialul lichid necesar turnării 
se terminase. Și, eu directorul în frunte, 
care de acum nu mai era decît un simplu 
topitor, am pornit mai întîi cuptorul de 
inducție, de o tonă, apoi am încărcat alte 
șase tone în cuptorul mare, de 30 t. Am 
turnat vreo 1 500 kg de metal la induc
ție, în șarje de cîte 500 ; cum era gata 
o șarjă, cum o băgăm acolo, îndeosebi 
pentru ca să țină materialul cald, să nu 

se răcească. Cam pe la 12 noaptea, cînd a 
fost gata șarja de la cuptorul mare, am tur
nat și am refăcut maselota, apoi am închis 
totul ; în jurul orei 1,30 am încheiat toată 
operațiunea de, hai să zicem, reanimare 
a elicei. Sigur, în următoarele 11 zile, 
pînă cînd ea a fost scoasă din formă, 
toți am avut emoții, așteptînd cu sufle
tul la gură rezultatul eforturilor noastre 
dintr-o noapte. Eforturi în care nu atît 
sau nu numai cunoștințele profesionale, 
ori capacitatea tehnică a instalațiilor din 
dotare au contat foarte mult, cît, mai ales, 
unitatea sufletească a colectivului. Să vă 
spun drept, eu aș zice că elicea aceasta 
a fost salvată mai mult cu sufletul, decît 
cu tehnica !“

Creată abia de cîțiva ani, în scopul 
„acoperirii necesarului de elice pentru na
vele construite în țară", și, deci, a renun
țării la importul acestor importante com
ponente ale vaselor de toate mărimile și 
de toate tipurile produse azi în România, 
I.N.E.T.O.F. Galați nu numai că a înde
plinit această sarcină, dar chiar din acest 
an va livra elice la export, România de
venind astfel una dintre puținele țări pro- 
ducătoare ale acestor grele piese navale.
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Dr. ing. Mihai Cristea:

„Pentru mine, porumbul este știință,

operă publică și filozofie"
— Anul care a trecut, stimate, tova

rășe inginer, am avut o bogăție de po
rumb. Un an în care porumbul a fost 
rege. Dumneavoastră sînteți doctor în 
porumb. Să discutăm despre aceasta, 
despre profesiunea de inginer în po
rumb și despre specialitatea numită 
inginerie genetică in porumb.

— Acum porumbul este, pe. bună 
dreptate, planta numărul unu a țării 
noastre. E momentul să ne Ocupăm 
foarte serios de porumb. Pe plan mon
dial, e o fantastică explozie a porum
bului. Franța, .bunăoară, de la 200 000 
ha, cite cultiva în 1955, a ajuns, la 2,5 
milioane ha ! în R.F. Germania, car
toful cedează spectaculos locul porum
bului. Porumbul înseamnă zootehnie. 
De la porumb folosești totul.

— Ce ați obținut la Suceava • Ce 
merite au soiurile extratimpurii pro

duse aici ?

— Cele mai interesante rezultate, în 
ultimii ani, le-am avut cu hibridul du
blu H.D. Suceava 95. Am obținut în 
cultura mare 5 700 kg boabe la ha. Anii 
’77—’78 au fost reci. Hibridul a făcut 
față unor condiții deosebit de severe. 
Pur și simplu, n-a avut probleme cu 
frigul.

— Ce rezolvă hibrizii ?
— Rezolvă multe. în primul rlnd re

zolvă contradicția precocitate-producti- 
vitate. Aici, într-un timp mai scurt cu 
circa o lună de zile dăm recolte com
parabile cu sudul.

— Cit se poate de simplu !
— De fapt a fost nevoie de o nouă 

filozofie a porumbului. N-a fost sim
plu.

— Nu-i cam mult spus filozofie ?
— Nu. Unde e știință, e filozofie. Eu 

sînt genetician. Geneticieni ai porum
bului nu sînt prea mulți. Dacă moște
nești necritic știința porumbului, a- 
jungi curînd într-un impas. Problema 
ar părea să fie asta : cum trebuie pro-

Dr. ing. Mihai Cristea, născut în 
1929, membru corespondent al Acade
miei de științe agricole și silvice, di
rector al Stațiunii de cercetări agrico
le Suceava, unitate decorată cu Ordi
nul Muncii clasa I. Specialist în ame
liorarea și genetica porumbului, autor 
al unor cărți și studii de referință în 
cercetarea agricolă : Germoplasma la 
porumb (Ed. Ceres, 1975), Cultura po
rumbului timpuriu (Ed. Agrosilvică, 
1966), Rasele de porumb din România 
(Ed. Academiei, 1977). Sub tipar : Re
surse genetice vegetale (Ed. Academi
ei). Stațiunea a stabilit numeroase 
contacte și contracte științifice în pro
blemele culturii porumbului și a altor 
vegetale cu institute și parteneri din 
S.U.A., R.F. Germania, Franța, Olan
da, Polonia etc.

cedat ca să scurtezi timpul de vege
tație. Mergînd la cauza cauzelor, vezi 
că trebuie să gîndești altfel : ce tre
buie întreprins pentru ca porumbul să 
asimileze intensiv căldura și substan
țele nutritive din pămint. încă un lu
cru : cel mai scurt proces de creare 

a unui hibrid e între 8 și 12 ani. A fost 
nevoie să dăm două generații pe an 
ca să reducem timpul la jumătate. Și. 
în timp ce pregăteam hibridul H.D. 
Suceava 95, lucram la un hibrid supe
rior H.Ț.-1/74. E un hibrid țriliniar, 
mult perfecționat, pretabil la cultura 
mecanizată. Productivitatea, față de 
toate soiurile extratimpurii, e net su
perioară. Acum știm chiar și pe acesta 
cu ce-1 vom schimba, Cu H.T.-2/77. Ști
ința aceasta a porumbului e filozofie 
și chiar operă socială, pentru că pri
vește foarte direct datele existenței 
noastre. Anii care vin ne vor arăta că 
țara care cîștigă bătălia pentru porumb 
are în mînă mare parte din șansele 
prosperității economice. Soluția e nu
mai ingineria genetică. Tot ce părea 
simplu și de sute de ani la fel a de- 
venit, deodată, nespus de complicat. 
Porumbul, planta aceea umilă a țăra
nului, a devenit programul de lucru 
al unor superspecialiști. Un hibrid cu 
o productivitate sporită este secret de 
stat. Și totodată, o marfă care merge 
excepțional la export. Hibridul nostru, 
H.D. Suceava-95, cultivat.,în R.F. Ger
mania, a ieșit pe locul II. după un alt 
hibrid pe care ei, practic, l-au aban
donat mai apoi.

— Ce mai poate da porumbul peste 
ee se știe acum ?

— Vedeți dumneavoastră, noi în
tocmim un program de cercetare. A- 
cest program este, în fapt, un ideal, 
în program noi nu știm cum vom ob
ține cutare hibrid, ci numai că e vi
tal să-1 obținem.

De aceea, un hibrid nou, ca orice 
invenție, face obiectul unui brevet. 
Cercetătorii din agricultură au obli
gația profesională de a inventa. La 
ora actuală, din 15—20 kg/ha hibrid se 
pot obține,, în condițiile unei agricul
turi bine făcute, 5 000—6 000 kg porumb 
boabe la hectar. E fantastic, dar nu e 
totul. Planul de cercetare pentru eta
pele următoare prevede hibrizi capa
bili să aducă o recoltă de 10 000—12 000 
kg/ha.

— Dar aceste recolte nu se prea ob
țin. Sînt destule locuri unde media, 
chiar cu hibrizi excelenți, e de 2 700— 
3 000 kg boabe la ha. Unde-i explica
ția diferențelor ?

— Nu sînt respectate întocmai obli
gațiile unei recolte mart Hibrizii au 
un potențial biologic valoros, dar el 
trebuie valorificat. îngrășămintele si 
irigațiile sînt cheia problemei. Și, bi
neînțeles graficul recoltei. Dacă e 
știință crearea unor soiuri noi, culti

varea lor în cultura mare trebuie să 
fie tot știință. Din păcate, deși pro
blema asigurării hibrizilor de sămînță 
a fost rezolvată la noi perfect, C.A.P.- 
urile și I.A.S.-urile nu valorifică la 
maximum șansa hibrizilor.

Credința mea e că îh anii următori 
vom asista la o veritabilă explozie a re
coltelor de porumb. Acumulările can
titative s-au făcut, sînt condiții pen
tru saltul calitativ.

— Cît de departe merge optimismul 
dumneavoastră ?

— Zilele acestea am umblat mult pe 
la centrul de calcul, vom face o ban
că. de gene cu două termene de con
servare : pentru 30 și pentru 100 de 
ani. Trecem, și termenul nu e o exa
gerare, porumbul pe calculator. Ame- 
liorînd am ajuns să pierdem unele 
soiuri care, chiar dacă erau depășite 
ca productivitate, aveau unele cali
tăți ce mai pot fi încă Valorificate. 
O bancă de. gene înseamnă că te pui 
în gardă pentru orice situație : boli 
ale plantelor, schimbarea condițiilor 
climatice etc. Cercetarea poate realiza, 
la comandă, orice soi de porumb cere 
agricultura. Ingineria genetică mă în
deamnă să fiu optimist. Mai corect 
spus, lucid. Privită din afară, lucidi
tatea poate să pară optimism.

— Cîți oameni creează, la Suceava, 
noua filozofie a porumbului ?

— Nu sîntem prea mulți. Cu mine, 
încă trei cercetători : Sofia Reibuch, 
Dumitru Fundoianu și Mariana An- 
ghel. Cînd ai condiții de lucru, cum 
avem noi, e de ajuns. Altfel, în condiții 
mai slabe, e nevoie de mai mulți. Și 
mai e ceva : cine vrea să facă operă 
agricolă și cercetare în cele 8 ore de 
program să-și caute altă meserie. Nu 
se poate trăi numai cu gîndul Ia 
statul de retribuții. Am. spus că pla
nul de cercetare e, în esența lui, un 
plan cu idealuri. Un cercetător agricol 
ajunge, la un moment dat, să simtă 
pe umerii săi niște răspunderi uriașe. 
Știi atît de mult îneît nurți mai poți 
îngădui nici să te oprești, nici să mun
cești mai puțin. Cînd știi că de munca 
ta depind atîtea, devii un om grav și 
foarte aspru cu fleacurile. Eu nu plec 
niciodată din stațiune mai devreme de 
orele 19. Uitați-vă seara la ferestrele 
acestei clădiri și veți vedea multe 
geamuri luminate. De aproape două
zeci de ani, vin aici și duminica, în 
fiecare duminică aproape, pînă la 
orele 13. Așa se face treabă.

TUDOR OCTAVIAN ■

Oameni care propun.

oameni care
— Tovarășe Radu Bălan, despre 

dumneavoastră, primarul Timișoarei, 
se spune că lucrați ca in agricultură : 
zi-lumină, de la 6,30 la 10 seara. 
Firește, și iarna. Vă începeți activita
tea nu la birou, ci pe teren, vizitînd 
cartierele mărginașe. De ce ?

— Municipiul nostru a cunoscut o 
dezvoltare explozivă în ultimii ani, a 
devenit al doilea oraș al țării, popu
lația ș-a dublat față de 1963, numărînd 
astăzi 300 000 de oameni. Ușor de în
țeles ce probleme ridică un asemenea 
ritm. Noile cartiere s-au transformat 
în mici orașe, cu o viață a lor proprie: 
60 000 de locuitori doar în Clrcumvala- 
țiunii, cu perspectiva de a spori pînă 
la 100 000. Dacă tu, primar, te plimbi 
doar în zona centrală, pe arterele as
faltate, în fața supermagazinelor, nu 
cunoști cu adevărat pulsul citadin, 
bucuriile și nevoile cetățenilor. Iată, 
eu primesc în fiecare zi situația desfa
cerii mărfurilor alimentare în oraș : 
atîta pîine, atîta lapte, Unt, smîntînă, 
mezeluri, păsări etc. Dar cifrele nu 
spun totul. Pe hîrtie totul apare per
fect — și chiar e, căci, de regulă, măr
furi sînt Ajung însă oare cînd și unde 
trebuie, în sortimentele cerute ? Deu
năzi, într-o duminică dimineață, am 
observat cu uimire că nu era pîine pe 
Calea Șagului și oamenii se duceau 
acasă cu sacoșa goală. Doar la două 
stații de tramvai mai încolo se găsea 
pîine berechet, totul se datora unei 
„simple neglijențe" a gestionarului. 
Simple ?! Nu ! Vă dați seama ce în
seamnă ca gospodina să se întoarcă 
acasă la copii cu sacoșa goală. Cetă
țenii au încredere în noi, sîntem aleșii, 
reprezentanții lor și trebuie să le justi
ficăm încrederea.

MAI MULTE ORĂȘELE, CARE, 
TOATE LA UN LOC, SE CHEAMA 

TIMIȘOARA

—• Cu totul întâmplător, înainte de a 
intra în cabinetul dumneavoastră am 
ascultat o convorbire telefonică. Dis
cutați aprins cu cineva, probabil de la 
comerț, fi spuneați : „Să asigurați și 
Timișoarei sticlă de menaj, cam ducem 
lipsă. Mergeți la director, la Pasăre, să 
vă onoreze comenzile. Și altă treabă : 
e regretabil că nu poți cumpăra la Ti
mișoara țigarete „Amiral", cînd fabrica

pun umărul

e chiar aci. Să apelăm la muncitori, 
eventual să producă peste plan, pen
tru concetățenii lor !“ Apoi ați vorbit 
cu Sighișoara : „Noi vă expediem su
veicile, ajutați-ne cu vase emailate !"

— în adevăr, chiar dacă exemplele 
par minore, problema e serioasă. Aș 
spune chiar că e și o problemă poli
tică. Bineînțeles, ceea ce se găsește sau 
nu în magazine reprezintă doar o fa
țetă, un aspect. Dezvoltarea economicăT 
și creșterea masivă a populației ora
șului în ultimii ani ridică și multe alte 
probleme. în primul iînd, locuințele. 
In actualul cincinal se vor construi 
27 500 apartamente, deci locuințe pen
tru circa 100 009 cetățeni. Un oraș în 
oraș ! La fel și alte cartiere. Cu tre
cerea timpului se amplifică și cerin
țele. Mii de familii locuiesc la demisol, 
în condiții uneori insalubre. Sînt, în 
majoritate, oameni mai vîrstnich Așa 
au apucat, acolo stau și nu-i putem pă
răsi acum, după o viață de muncă. 
Chiar dacă nu satisfacem toate cererile, 
ne străduim, analizăm de la caz la caz. 
Apoi, pe măsură ce orașul se extinde 
și se modernizează, el necesită tot mai 
multe dotări și servicii. îndrăznesc să 
afirm că in scurtă vreme vom rezolva 
aproape integral problema transportu
lui în comun. Noi ne bazăm în princi
pal pe bătrînul tramvai. Tramvaie si
lențioase, rapide, înnoite, dar bătrîne... 
ca idee. Totuși, le considerăm perfect 
adaptate nevoilor noastre, fiind, în 
plus, nepoluante. Avem și fabrică la 

Timișoara. Inelul din zona sud va ra
ționaliza complet transportul în această 
parte a orașului. în fine, extindem re
țeaua comercială ; doar anul acesta 23 
mari magazine, în principal în cartie
re rfoi, își vor deschide porțile. Con
struim școli, creșe, grădinițe. Cam a- 
cestea sînt grijile, greutățile noastre. 
Greutăți de creștere.

SA NU UITĂM TRANDAFIRII

— Va rămîne Timișoara Orașul 
Trandafirilor ? Acest renume îl veți 
păstra în condițiile dezvoltării furtu
noase a orașului ?

— Nu e tocmai ușor de răspuns la 
întrebare. Un singur exemplu : ne con
fruntăm cu o nouă realitate. îmbucu
rătoare — automobilul. Practic, cam o 
familie timișoreană din trei posedă sau 
va poseda foarte curînd un autoturism, 
în această situație, garajele individua
le nu mai sînt suficiente, ne trebuie 
terenuri de parcare, care însă sint mari 
devoratoare de spațiu, ele, ca șă spun 
așa, „mănîncă" din trandafiri, mai pre
cis din zonele afectate lor. Atunci 
recurgem la altă soluție : urcăm zona 
Verde pe verticală, plantăm pomi și ar
buști — peste 1 009 000 doar în primă
vara trecută. îneîntă ochiul și ozonifică 
atmosfera. Ceea ce nu înseamnă că re
nunțăm la trandafiri, ei rămîn fala și 
emblema noastră ; doar în tomna anu
lui 1979 am plantat 23 000, iar in pri
măvara aceasta — 25 000. în nici un 
caz nu vom accepta să devenim un 
oraș tern, lipsit de vegetație. Haina 
sărbătorească obligă pe om să mun
cească mai bine, mai bucuros, mîndria 
pentru frumusețea orașului dinamizea
ză energiile, devenind, intr-un anume 
sens, o forță de producție. Din păcate, 
numeroasele șantiere de construcții fac 
destul de dificilă asigurarea acelei 
curățenii pe care am dori-o orașului 
nostru.

A GÎNDI ȘI A ACȚIONA 
RESPONSABIL

— Ne aflăm în toiul pregătirilor pen
tru alegerile de la 9 martie. Au loc și 
în Timișoara adunări însuflețite in care 
Consiliile Frontului Democrației și 
Unității Socialiste prezintă în fața ale
gătorilor propunerile de candidați. Și 
dumneavoastră sinteți unul din candi
dați, iar ca primar participați la nu
meroase alte întâlniri cetățenești. Care 
este „pulsul" înaintea alegerilor ?

— Un obiectiv de bază constă în 
atragerea cetățenilor la dezbaterea și 
rezolvarea treburilor obștești, la parti
ciparea concretă. Oameni care propun 
sînt destui, avem nevoie de oameni 

care să pună umărul. Nu mă gîndese 
la lopată. Desigur, e nevoie și de ea, 
adică de muncă fizică, dar noi la Ti
mișoara nu ne plîngem că ne lipsesc 
utilajele sau banii ; vrem însă ca, spri- 
jinindu-ne pe cetățeni, să facem mai 
mult și mai bine cu ceea ce avem. Ne 
trebuie idei pentru valorificarea resur
selor locale, de pildă pentru construc
ții, ne preocupă cum să organizăm zo
nele verzi și florale etc., etc., și solici
tăm sugestiile și propunerile cetățeni
lor. în Calea Șagului Vest era o baltă 
cu stuf și țînțari, care amăra viața ce
lor 2 000 familii ce locuiau în jur. Ce
tățenii au propus să se asaneze tere
nul, să se creeze un parc, alei asfaltate, 
terenuri de sport, indicînd soluții con
crete și dferindu-și sprijinul. La o altă 
întâlnire la care am participat recent, 
nu mai puțini de 67 timișoreni au luat 
cuvîntul, făcînd 159 propuneri, unele 
deosebit de valoroase, cu spirit prac
tic, gospodăresc. Iată ce înțeleg prin 
a pune umărul : a gîndi și a acționa 
responsabil, a contribui la înfăptuirea 
propriilor propuneri pe măsura pregă
tirii și capacității.

— Tovarășe primar Radu Bălan, în 
încheierea convorbirii noastre v-aș ruga 
să-mi povestiți o întâmplare personală, 
o experiență mai recentă care v-a im
presionat în mod deosebit. Un fapt 
mărunt, cu încărcătură umană. La 
urma urmei, cel mai ades viața este țe
sută din fapte mărunte, care se po
tențează reciproc și dau sens și fina
litate acțiunilor noastre.

— Vedeți acești cinci ghiocei de pe 
biroul meu ? Sînt darul care poate m-a 
emoționat cel mai mult în viața mea 
de activist. Acum cîteva zile, într-o di
mineață, o femeie m-a așteptat la ca
pătul străzii și mi-a întins buchețelul 
zicîndu-mi : „Tovarășe primar, m-am 
mutat în casă nouă. Ghioceii ăștia sînt 
primii pe care l-am cules din curtea 
mea și cu ei am vrut să vă mulțumesc 
dumneavoastră, consiliului, că m-ați 
ajutat". Era o femeie încă tânără, 
mamă a trei copil, ambii părinți în 
producție. Locuiau cu toții într-un spa
țiu necorespunzător. Erau îndreptățiți 
la casă nouă, și am procedat operativ, 
conform legii. Nu e meritul meu. Fe
meia ne-a mulțumit însă în felul ei : 
cu cîte un ghiocel pentru fiecare mem
bru al familiei ei. într-un sens profund 
— e cam greu să exprim în cuvinte 
ceea ce simt — ghioceii aceștia ne obli
gă, pe toți cei care am fost sau vom 
fi aleși în funcții, mari sau mici, la 
conducerea treburilor obștești, să facem 
tot ce ne stă în putință pentru a justi
fica încrederea oamenilor.

LIONEL NIȚESCU ■
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Dacia Electric, pe străzile Timișoarei

(Urmare din pag. 1)

cetare-producție, aceasta din urmă repre
zentată prin filiala „Dacia Service" Timi
șoara a întreprinderii de asistentă teh
nică și service pentru autoturisme Pitești. 
Filiala, care deservește mai multe județe, 
este, cea mai mare din țară — o unitate 
model, cu un înalt grad de tehnicitate, 
condusă de un pasionat al noului în au
tomobilism, inginerul Waldemar Zawadzki. 
La realizarea automobilelor electrice au 
colaborat profesor ul doctor inginer Toma 
Dordea, asistentul universitar inginer Er
win Hauler, doctorul inginer Marius. Ba- 
bescu, de la Facultatea de electrotehnică a 
politehnicii, inginerul Waldemar Zawadzki 
și tehnicianul Vasile Orosz. O adevărată 
muncă de echipă,

„Dacia Electric" este un electromobil 
tu ban tiristorizat cu comandă electronică 
automatizată. Iată cîteva din performan
țele sale : viteză maximă 97 km/h (n.n. — 
în particular, realizatorii ne-ău destăinuit 
că au depășit „suta", ca să spunem așa, pe 
cont propriu) ; in oraș, viteza maximă, li
mitată „electronic", este de 60 km/h, con
form prevederilor legale. Autonomia de 
deplasare: 100 km, cost biut de exploa
tare : 25 lei/100 km, preț în care se in
clud încărcarea bateriilor, înlocuirea lor 
după ce se uzează și alte cheltuieli cu
rente de întreținere.

în mod deliberat, realizatorii s-au 
orientat spre banalii acumulatori cu 
plumb, deoarece tocmai aceștia se găsesc 
lesne pe piață, sînt bine puși la punct și, 
de regulă, nu ridică probleme speciale. 
Cu alte cuvinte, s-a căutat și s-a găsit 
o soluție imediat utilizabilă, tehnic com
petitiva cu mijloacele convenționale de 
transport auto. Cum am spus, pecetea 
originală constă în electronica de comandă, 
adusă la un înalt nivel. Inutil de adăugat 
că timișorenii nu exclud și alte linii de 
cercetare (ale lor sau ale altor colective 
din țară), cu „bătaie" mai lungă ; ei sub
liniază însă caracterul practic al soluției : 
„Chiar mîine partea electronică de co
mandă a automobilului nostru electric ar 
putea intra în producția de serie, bineîn
țeles după omologare".

— Ti 'acum, tovarăși ingineri Hauler și 
Zawadzki, întrebarea-cheie : ce utilizări 
preconizați pentru „Dacia Electric" și 
pentru electromobil ?

— Pentru a răspunde trebuie să amin
tim unele lucruri mal generale. Este greu 
de presupus, pe plan mondial, că automo
bilul electric, în condițiile actuale cel pu
țin, ar putea concura autoturismul clasic, 
tin singur exemplu : în Marea Britanie, 
unde circulă circa 300 000 automobile-elec
trice, accentul se pune pe mașinile ur
bane de serviciu, pe electrbutilitare, folo
site în special noaptea. Doar la Londra 
50 000 electroutilitare asigură transportul 
nocturn de lapte, pește, pîine și alte pro
duse, cu cheltuieli de exploatare reduse la 
jumătate față de transportul auto obișnuit. 
Aceasta rezultă dintr-un raport oficial al 
municipalității din Londra. Desigur, nimic 

nu împiedică utilizarea motorului nostru 
electi ic și pentru transportul dc călători. 
Dealtfel, după cum vedeți, motorul a fost 
montat pe o „Dacie" obișnuită. Dezavan
tajul, același pentru toate automobilele 
electrice : autonomia dc doar 100 km, ca 
urmare a necesității reîncărcării bateriilor 
(operațiune care se poate face la orice 
priză). Raza limitată de acțiune ar con
stitui. însă un impediment mai mic în ca
zul taxiuriloi, în special cele din ora
șele de provincie, în care de regulă nu se 
parcurg distanțe prea lungi. Pentru ele o 
autonomie de 10(1 km pentru fiecare tură 
zilnică s-ar putea dovedi suficientă.

— Din tot ce am discutat am reținut că, 
după părerea, dv. și în consens cu ex
periența mondială, beneficiile cele mai 
substanțiale le-ar aduce electroutilitarele. 
Acestui scop poate fi subordonată și „Da
cia Electric". Ce rol ar reveni în acest 
context celei de a doua „odrasle" a dum
neavoastră, electromobilul DS-1 ?

— Este un vehicul electric urban cu 
comutație prin diodă de siliciu și comandă 
automatizată. A fost gîndiț ca o variantă 
simplificată față de „Dacia Electric". E-fia- 
bilă și lesne de exploatat, de pildă de că
tre un simplu electrician de întreținere. 
Reglajul nu se mai face electronic, ca la 
„Dacia Electric", ci electromecanic, însă 
și aici s-au adus soluții originate, eficiente 
la partea de acționare. Un singur exem
plu : contactoarele nu rup curentul de sar
cină, ceea ce le sporește de zece ori du
rata de viață față de sistemele actuale si
milare.

— Alte performanțe ale electromobilu- 
lui ?

— Viteza maximă 60 km/h, limita le
gală în oraș. Electromobilul a fost 
conceput pentru transportul utilitar și 
tehnologic urban, pentru transportul de 
mărfuri, lapte, pîine, poștă, dar poate fi 
utilizat și ca taximetru. Sursa de alimen
tare : acumulatoare eu plumb optimizate.

A fost realizat 

primul transplant renal

Ca unii care, Ia vremea respec
tivă, ne-am ocupat de această 
problemă, notăm acum, cu satisfac
ție, faptul că, miercuri, 13 februarie 
1980, a fost realizat cel dinții trans
plant renal din istoria medicinei ro
mânești. Tînărul M. C., 19 ani, din 
comuna Dobroiești, județul Ilfov, a 
primit rinichiul sting de la mania sa, 
N. C., intervenția încheindu-se eu 

«4 bine. Din cite sintem informați, atit

(De amintit buna colaborare cu „Acumu
latorul" din București.) Schema de co
mandă originală e sigură și ieftină, fiind 
realizată exclusiv cu piese indigene. Sub 
raportul combustibilului, economia se si
tuează Iș același nivel ca la automobilul 
electric, dar motorul a fost optimizat față 
de TI—0101—TM. Am mai învățat și noi 
pe parcurs...

— Ce urmează ’
— In momentul de față, după părerea 

noastră, se impune crearea unui eadru 
mai organizat. Pînă acum noi am lucrat 
mai mult din plăcere, în afara multiple
lor sarcini curente pe care le avem fiecare 
în învățămînt și în producție. Entuzias
mul este și rămîne hotărîtor, dar azi în 
tehnică numai pe această bază nu se 
poate înainta prea mult. Experiența noas-

pacientul cit și donatoare» se află, 
la această oră, într-o condiție bună.

Această premieră medicală a avut 
loc in Clinica de chirurgie urologică 
de la Spitalul Fundeni din Bucu
rești, transplantul fiind condus de 
profesorul doctor docent Eugen Pro- 
ca, ministrul sănătății. La interven
ție au luat parte » doctorii Anghel 
Popescu, Vasile Zamfir, Dinu Pa- 
raschiv, Mihai Lucan, Lucian Iliescu, 
Paul Stăncuț și Lucica Cristea, echi
pa fiind completată cu Angela Tudor, 
Laura Șargu, Stela Orian, Mioara 
Ciupitu și Ecaterina Porojan.

In numărul nostru de săptămîna 
viitoare, vom reveni cu detalii. 

tră de patru ani ar trebui reluată, perfec
ționată, extinsă, cu mijloace din ce în ce 
mai pretențioase. ,

în întreaga lume se depun eforturi sus
ținute pe linia automobilelor electrice — 
subliniază inginerii Hauler și Zawadzki. Nu 
numai în statele dezvoltate industrial, ci 
și în cele în curs de dezvoltare : China, 
Bulgaria, Polonia, Finlanda etc. Cît de
spre Japonia, bunăoară, nu mai puțin de 
zece programe naționale prioritare se con
centrează pe această temă. în Republica 
Federală Germania circulă 200 000 automo
bile electrice, în Franța 100 000. Toate 
acestea par să indice că a bătut ceasul 
automobilului electric. Și țara noastră 
poate aduce o contribuție, mai ales prin 
gîndirea originală, cu atît mai mult cu cît 
în acest domeniu al tehnicii automobilis
tice se poate spune că, într-un anumit 
sens, toată lumea bîjbîie. Colectivul de la 
Timișoara are cîteva brevete și experiență 
practică. Ele trebuie puse în valoare. Cen
ți ul de cercetări științifice și inginerie 
tehnologică auto Pitești și-a manifestat 
interesul pentru acțiunea timișorenilor, 
ceea ce este îmbucurător. Ar trebui rea
lizate prototipuri, variante, studii pentru 
soluții de alimentare electrică îmbunătă
țite.

— Avem și noi cîteva idei — conchid 
interlocutorii noștri. Considerăm drept 
realistă, e drept în viitor, dar nu unul 
foarte îndepărtat, o autonomie de depla
sare de 300 km. Ce ar însemna aceasta ? 
Cîteva mari stații de alimentare la Bucu
rești, Sibiu, lași, Craiova și alte două-trei 
orașe ar „acoperi" întreaga țară...

Mîine, pe șosele, „Dacia Electric" ! Fi
rește, nu numai Made in Timișoara.

LIONEL NIȚESCU R

Un fizician din Brașov și Ideea sa de răsunet internațional

Ultrasonarea acumulatoarelor
Invenția de care ne ocupăm, aparținînd 

fizicianului llie Gavrilă, despre care „Fla
căra" a mai scris cîndva, cu zgîrcenie, a 
avut ca punct de plecare teza de doctorat 
a aceluiași. întocmită sub îndrumarea pro
fesorului Vasile Mihu din București. Chiar 
dacă fostul conducător al tezei se află, 
de cîtva timp, la pensie, conferențiarul 
llie Gavrilă, de la Universitatea din Bra
șov. nu uită cît îi datorează și chiar, cu 
respect și modestie, vorbește în acest sens. 
Profesorul Mihu, zice,, mi-a lămurit mul
te aspecte, dînsul anticipînd o serie de 
fenomene din fizică și chimie cu 10—15 
ani, ceea ce și explică de ce mai tîrziu, în 
1975. pe brevetul „Procedeu de obținere a 
unui elecțrolit pe bază de acid sulfuric 
pentru acumulatoarele cu plumb", 61020 
din 29 ianuarie 1975. numele noastre apar 
alăturate.

Invenția, lesne de dedus din cele de mai 
sus. privește îmbunătățirea caracteristici
lor electrice ale acumulatoarelor prin tra
tarea lor cu ultrasunete. Concret, înaintea 
închegării unui acumulator, electrolitul 
este supus acțiunii ultrasunetelor, ceea ce 
conduce la apariția unor ioni, a unor ra
dicali acizi, a altor particule bogate în 
energie. Acestea. în mod firesc, măresc 
conductibilitatea electrolitului. asigurînd 
totodată un proces de difuziune mai in
tens. mergînd oină în profunzimea plăci
lor de plumb. Astfel, consecința e logică, 
suprafața activă a plăcilor se mărește, iar 
capacitatea de debitare a curentului elec
tric. de descărcare, crește cu 40 de pro
cente. Acesta ar fi. în rezumat, cel dintîi 
avantaj economic adus de metoda în dis
cuție. extrem de important tinînd cont de 
zecile, de sutele de milioane de acumula
toare cu plumb aflate, la noi în tară, în 
funcțiune. Cel dintîi avantaj, dar nu sin

gurul, dat fiind faptul, demonstrat de llie 
Gavrilă pe cale experimentală, că ultraso- 
narea prelungește durata de viață a acu
mulatoarelor în mod consistent, ajungînd 
pînă la a o dubla. Testînd 10 acumulatoa
re într-un spațiu deschis, inventatorul a 
ajuns la concluzia că, în ciuda solicitărilor 
maxime și a temperaturilor scăzute, co- 
borîte adesea pînă la minus 20 de grade, 
acestea s-au comportat foarte bine, func- 
tionînd cu 40—50 la sută mai mult decît 
cele din lotul martor.

Negăsind suficientă înțelegere la Bra
șov, la „Tractorul", de pildă, i s,-a oferit, 
în urmă cu ani, spre testare acumulatorul 
unei Dacii 1 300 (! !), llie (gavrilă, con
știent de importanța procedeului său, și-a 
continuat cercetările la Sibiu, la I.P.A. 
Lucrînd alături de inginerii Mircea Tana- 
saciuc, Traian Mărgineanu și Dumitru 
Ivanov, el și-a verificat în practică meto
da, ajungînd la concluzii mai mult decît 
îmbucurătoare. Aplicînd ultrasonarea la 
bateriile unui electrostivuitor, a constatat 
o creștere a capacității energetice cu 32 de 
procente, în condițiile în care, după o tra
tare a bateriilor cu ultrasunete timp de 
10 minute, durata de funcționare a mașinii 
s-a dublat, ca o confirmare de necontrazis 
a eficienței economice implicate de apli
carea procedeului său.

Proba fiind făcută, rezultatele fiind cel 
puțin încurajatoare, se părea că nici o 
piedică nu mai poate interveni în calea 
generalizării unei invenții capabile să 
asigure, după un calcul sumar, o economie 
de plumb de pînă la 10 mii de tone anual, 
în condițiile industriei noastre. Dar, spre 
surprinderea lui llie Gavrilă, lucrurile nu 
s-au petrecut așa ! Mi s-a reproșat, zice 
inventatorul, costul ridicat al unui genera
tor de ultrasunete, dar nimeni n-a vrut 
să înțeleagă că cei 50 de mii de lei, prețul 

unui astfel de utilaj procurabil pe valută 
est, din R.D.G. sau Cehoslovacia, de pil
dă, se amortizează în cîteva luni, aplica
rea ultrasoriării urmînd apoi să aducă be
neficii de ordinul milioanelor ! Bine, am 
acceptat, nu cumpărăm generatoare, ațunci 
măcar să le folosim pe cele existente în 
tară, dar nici soluția aceasta n-a fost ac
ceptată, n-am priceput de ce !

In acest timp, în care universitarul bra
șovean a bătut la fel de fel de uși, găsin- 
du-le închise, foruri și oameni de știință 
din străinătate au arătat un deosebit in
teres față de noutatea procedeului său. 
Astfel, cea de-a 15-a Conferință interna
țională de acustică, ținută la Praga, în 
1976, a recunoscut metodei propuse de Hie 
Gavrilă prioritatea mondială, remarcînd 
atît caracterul ei de noutate cît și. în ega
lă măsură, valoarea ei economică, de
osebit de prețioasă în condițiile în care lu
mea contemporană se confruntă cu pro
bleme din ce în ce mai acute în domeniul 
materiilor prime, al plumbului în cazul de 
față. In iulie 1978. llie Gavrilă și-a văzut 
tipărită concepția în prestigioasa revistă 
engleză „Ultrasonics", numărul 4, volumul 
16, lucrarea sa, „The influence of ultra
sound on the capacity of lead accumula
tors", despre care „Flacăra" a relatat în
tr-o notiță, la 26 octombrie, fiind insistent 
solicitată de specialiști din întreaga lume, 
între alții, au scris la Brașov, cerînd de
talii, Varta Baterrie din Kbln, National 
Physical Laboratory din New Delhi, Elpo- 
wer Corporation din Santa Ana, Statele 
Unite, Universitatea din Lyngby, Dane
marca, Lucas Industries din Londra. Zen- 
trum fiir Elektronenmikroskopie din Graz, 
ultima instituție exprimînd un punct de 
vedere comun, arătîndu-se „foarte intere
sati de noul tip de echipament propus".

Toate astea în timp ce, cum arătam, la 
noi, invenția cercetătorului din Brașov se 
însoțea de fel de fel de obstacole, genera
te fie de neînțelegerea fenomenului, fie 
de comoditate, fie de birocrație, toate însă 
aducînd prejudicii morale inventatorului 
și, mai presus de asta, importante pagube 
economiei naționale.

Astăzi, cînd se pune mai mult ca ori- 

cînd problema găsirii de soluții cît mai 
eficiente în domeniul energetic, proce
deul gîndit și aplicat, ici și colo, de llie 
Gavrilă revine în actualitate. înfățișîndu-1 
organelor în drept să intervină în favoa
rea generalizării lui, le cerem să ia, de 
urgență, măsurile necesare. Așteptăm, în 
acest sens, un răspuns lămuritor din 
partea lor, după cum așteptăm o luare de 
poziție, energică și concretă, în vederea 
aplicării ultrasonării acumulatoarelor cu 
plumb în practică, spre beneficiul indus
triei noastre.
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SĂ 6ÎND1M CU CAPETELE NOASTRE

O mina de aur:

Tufurile vulcanice
Ideea a pornit de aici, din Cluj-Napoca 

și s-a născut in Institutul de cercetări și 
proiectări miniere pentru substanțe ne
metalifere. Era, în fond, chiar datoria sa, 
dat fiind faptul că este unica unitate de 
cercetare cu acest profil din țară, iar tuful 
vulcanic -este un zăcămînt nemetalifer. A 
pornit de la o „poveste adevărată" pe care 
ne-o relatează dr. ing. Iosif Fodor, di
rectorul institutului. „Avem noi un geo
log, pe nume Ștefan Felvinczi, un îndră
gostit de cimentul alb și de tufurile vul
canice. Un cercetător ambițios și tenace. 
L-a convins pe geologul șef a] Combina
tului minier, alături de care ne aflăm cu 
Sediul, să efectueze împreună delimitarea 
zonelor purtătoare ele țuf, din zăcămin
tele aflate in bazinul Clujului, care pot fi 
exploatabile și valorificabile pentru ci
mentul alb“. Geolog rare, cam tot pe-a- 
tunci, e vorba de anul 1976, participă și 
la un simpozion internațional, desfășurat 
în Bulgaria, tot în problemă, și aduce 
acasă volumul referatelor și comunicări
lor. Merge la director și-i arată una din
tre lucrări care susținea un experiment 
inedit — folosirea acestei cenuși vulcanice 
în hrana animalelor. La o primă privire 
îți vine să zimbești, să rîzi chiar de-a bi- 
nelea, cum să hrănești vitele cu... praf de 
piatră? ! Și totuși, da. „Am tradus rezu
matul acelei lucrări, ne-am gîndit și noi, 
laolaltă, mineri, geologi, chimiști, și am 
concluzionat că teza stă în picioare. Și 
am plecat să ne consultăm cu agronomii, 
cu zootehniștii, eu veterinarii. Am ajuns, 
în final, la catedra de hrană a animalelor 
de la Institutul agronomic din orașul nos
tru, relatează mai departe dr. ing. Fodor. 
Unul dintre cadrele didactice a răspuns, 
chiar foarte serios, că nu va mai mînca 
în viața sa pui, dacă o să ajungem să-i 
hrănim cu • cenuși vulcanice. Dar iată că 
se grăbise. «încearcă, te rugăm, experi
mental, măcar pentru liniștea noastră su
fletească. Chimiștii noștri pot să vă pună 
la dispoziție compoziția chimică și orice 
alte date privind caracteristicile tufului. 
Demonstrează-ne că e o fantezie, că nu 
sînt bune ta nimic»". Geologul Felvinczi 
avea șansa unui director deosebit de 
receptiv la nou și generos cu ideile cola
boratorilor săi, netezindu-le drumul și 
ajutîndu-le .să treacă barierele inerției. 
Poate că din respect pentru autoritatea 
științifică â directorului de la institutul 
minier, poate că studiind, literatura de 
specialitate, au început să se convingă, 
măcar teoretic, de o asemenea posibilitate, 
și cert este că, în fapt, receptivitatea la 
propunerea respectivă n-a fost mai mică 
la cadrele universitare. Rațiunea, spiritul 
științific au învins, prima reacție. Cert este 
că „după o lună de zile a venit el la noi“ 
(profesorul, adică). Obținuse rezultate 
surprinzătoare. Un drum eta deschis. în
cercările și experimentările pentru cimen
tul alb se derulau bine, fără probleme, 
iar ca material de construcții, sub formă 
naturală, de blocuri, nu era nici un du
biu. Se folosesc de pe vremea lui Gelu, 

iMenumorut, castelul său de la Dăbâca

O Cercetarea românească a 
pus la punct procedee pen
tru cel puțin 25 domenii de 
utilizare

din apropierea Clujului-Napoca este durat 
din calupuri mari de tuf vulcanic, și în
fruntă de-atunci timpul, ca și atîtea bi
serici și alte zidiri din zonă întemeiate 
în secolul al XVIII-lea. Există chiar și 
în Clujul-Napoca al unui timp mai mo
dern, de pe la 1935—1936, se pare, o con
strucție a unei întreprinderi, din acest 
material pe care magmele geologiei ni 
le-a depozitat în Carpați. „Inventariind 
circa 25 de domenii posibile ale utilizării 
cenușilor vulcanice, și asta numai pe baza 
unor . testări sumare, ele se. vor dovedi 
poate și mai multe, am pornit la C.N.S.T. 
și am prezentat propunerea de ă se con
stitui un program național de cercetare și 
valorificare complexă ă acestui zăcămînt, 
socotit pînă acum sărac în substanțe utile. 
Propunerea a fost analizată cu deosebită 
probitate în biroul consiliului, a fost 
socotită realistă, oportună și necesară, iar 
azi avem un asemenea Program, devenit 
lege, fiind nominalizat prin planul de 
stat".

— Știm, tovarășe director, despre ac
tualitatea exploatării tufurilor revista 
noastră a mai scris. Cum stăm azi, la ora 
de față, ce s-a întreprins, ce s-a reali
zat ?

— Ca rezerve, s-au inventariat cîteva 
miliarde tone existente pe ambele părți 
ale Carpaților noștri, cu precădere în in
terior. unde este lanțul vulcanic. Așa cum 
se prezintă ca zăcămînt, valorificarea 
economică pentru materialele de construc
ție nu e posibilă decît dacă se ia inte
gral. Iar ca material integral nu e utili
zabil decît stratul de la suprafață și cel 
de adîncime, or, asta nu e exploatare ra
țională. Ne trebuie neapărat tehnologii și 
cercetări care să ofere soluții pentru 
utilizarea absolut integrală, inclusiv a 
părții din mijloc.

Și astfel s-au dat în studiu peste 29 
de teme iar institutul clujean, în calitate 
de coordonator al 'programului, a consti
tuit 'tift Colectiv' format din tot atîțta cer
cetători, geologi, ingineri minieri, chi
miști, responsabili de teme care au obli
gativitatea urmării, participării. directe 
și sintetizării, rezultatelor experimentări
lor, a studiilor, a cercetărilor efectuate .de 
către colegii din circa 17 unități de cer
cetare și învățămînt superior din întreaga 
țară. Tonică, optimistă, demnă de luat în 
seamă în metodologia și tehnicile colabo
rării interdisciplinare, de preluat ca expe
riență pozitivă, este în context, afirmația 
dr. ing. Fodor, cum că „absolut toți coja- 
boratorii, fără excepție, și-au respectat 
obligațiile, contractuale". Afirmație, ce. se 
susține prin înseși rezultatele obținute.

Materiale de construcții

în stare naturală, sub formă de blocuri, 
l-a testat și experimentat și Filiala din 
Cluj-Napoca a Institutului de cercetări și 
proiectări pentru industria materialelor 
de construcții. Pot înlocui toate tipurile 
de cărămizi și, fără structuri de rezistență 
se pot. înălța cu ele clădiri pînă la două 
nivele. în schelet de beton armat, în orice 
țip de construcție, cu oricîte etaje. Are 
greutatea specifică mai mică decît a 
oricărui tip de cărămidă și proprietăți fono 
și termoizolante superioare acestora. în 
plus, obținerea lor necesită cu mult mai 
puțină energie decît oricare alt tip clasic 
și modern de materiale de construcții — 
B.C.A., cărămidă, beton precomprimat... 
Pentru fabricarea cimentului alb, de cea 
mai bună calitate, proiectele sînt în fază 
avansată. „Anul acesta, deci încă în 1980, 
ne informează directorul interlocutor, 
Combinatul minier din Cluj-Napoca va 
deschide experimental, în baza studiilor și 
proiectelor noastre, cariera de la Mirșid 
din județul Sălaj". în consecință, la Co
marnic și la Turda — aici, ta Combinatul 
de ciment se profilează special o linie 
tehnologică — se va produce ciment alb 
din cenuși vulcanice. Și tot ca material 
de construcție, măcinat, poate servi și 
drept liant, fără să mai fie nevoie de 
mortarul pe bază de ciment negru.

Ingrășămînt în cultura plantelor

Odată stabilindu-se conținutul Iui în 
macro și microelemente, ideea geologilor, 
inginerilor minieri, a chimiștilor de ta 
I.C.P.M.S.N. de a se consulta cu agronomii, 
de a le propune spre studiu tuful din 
punctul lor de vedere, a dus la concreti
zarea unui alt domeniu de utilizare.. Al 
îngrășămintelor minerale. Solul tratat cu 
asemenea cenuși vulcanice pe terenurile 
experimentale ale Institutului agronomic 
din Cluj-Napoca a dat struguri cu un 
conținut de zahăr mai bogat cu 50 ta sută 
față de lotul martor, netratat, tar perioada 
de coacere a fost mai scurtă cu două săp- 
tămîni. Mai e Cazul să subliniem ce aport 
de producție poiate să aducă fie și acest 
ultim avantaj, cunoscînd că toamnele mai 
tuturor meleagurilor noastre sînt capri
cioase, cu brume, ploi și adeseori cu 
temperaturi reci pretimpurii care aduc 
pagube mari în podgorii ? I Garoafele, su
perbele noastre garoafe, din soiuri alese, 
suferă un oarecare handicap în cursa 
competitivității lor ta export. Au codițele 
prea fragile și nu rezistă la transporturi 
lungi, se rup, plesnesc în timpul manipu
lărilor. Cele cultivate pe sol tratat, cu tuf 
vulcanic capătă o duritate aproape incre
dibilă. Lovești eu ele de zid și... rămîn 
întregi. Iar în ciupercării, salvează și ciu
percile de un handicap al lor — le scu
tește... de acele pete maronii, negricoase 
care dau mult de lucru crescătorilor și 
specialiștilor, fiind acceptate mai greu de 
către beneficiari. Experimentat în ciuper- 
căria de la Oradea, cunoscutul încă necu
noscut tuf a sporit totodată și producția 
de ciuperci. De asemenea poate șă r&vita- 
lizeze solurile și să le facă fertile după 
umplerea haldelor și încă alte tipuri de 
terenuri sărace.

Biosliinulator în hrana animalelor

„Este poate cea mai importantă utili
zare căreia, sperăm, să i se dea atenția 

cuvenită nu numai din partea cercetării 
de specialitate cit a .aplicării în ferme și 
complexe zootehnice, susține, da, un ingi
ner minier, dar nu uhul în afara problemei, 
ci foarte implicat în rezolvarea ei, dr. Iosif 
Fodor. Și pe baza experimentărilor obți
nute de către colaboratorii săi, pe care i-a 
molipsit de ideea tufurilor, oameni de 
înaltă competență de la institutul agro
nomic din Cluj-Napoca, însuși rectorul in
stitutului, prof. univ. dr. Ioan Puia, sti
mulează și facilitează cercetarea. Datorită 
conținutului în minerale zoolitice are pro
prietăți de absorbție și desorbție, fiind 
astfel un schimbător de ioni valoros, fa- 
vorizînd metabolismul animalelor, conduce 
ta creșterea în greutate a acestora. Expe
rimentările din fermele de păsări, dar și 
de taurine au condus la rezultate și con
cluzii dintre cele mai bune. Experimen
tările s-au completat și complicat, în sen
sul complexității lor —- cenușile măcinate 
amestecate cu sărurile de potasiu și de 
magneziu din zăcămintele de ta Tazlău 
(despre care vom mai vorbi) și adminis
trate în anumite proporții în hrana ani
malelor — au condus către concluzii și mai 
bune, către o pistă de cercetări de mare 
interes științific și practic, în producția 
zootehnică.'

Purificator de gaze, depoluani al apelor.

S-a reținut deci, această deosebită ca
litate, proprietate, de a fi schimbător de 
ioni. De aici pînă la domeniul protecției 
mediului nu e decît tot o idee. Nu atît 
de greu pentru un cercetător de făcut aso
ciații. Mai ales de către un minier care 

' odată cu diploma moștenește și tacita 
dorință, ambiție, ideal aproape, de a face 
ceva pentru ca oamenii din. adîncuri, ’din 
abataje să muncească mai ușor și mai ales 
să aibă aer, aer bun, oxigen. Schimbător 
de ioni deci, tuful vulcanic a fost pus să 
purifice gaze în industria chimică >și se 
poate în oricare industrie unde procesele 
de producție produc gaze, viciază aerul, a 
fost pus, desigur, deocamdată tot expe
rimental, să îmbogățească în oxigen aerul 
din anumite medii, să purifice ape rezi
duale din procese tehnologice, să oxige
neze apele în amenajări piscicole. Pro
cedee infinit mai puțin consumatoare de 
energie față de multe altele, folosite sau 
cunoscute pînă ta ora de față, și ca atare 
mai ieftine.

Ne-am oprit doar ta cîteva dintre mul
tiplele utilizări, mai mult direcții de cer
cetare unde avem certitudini și nu doar 
tatonări. Desigur, cercetarea nu și-a spus 
întreg cuvîntul, toate cele de mai sus mai 
necesită încă multe determinări, norme, 
normative, tehnologii, proiecte, dar calea 
e deschisă. Vom urmări aplicările ta scara 
producției. Cu atît mai mult cu cit dr. ing. 
Iosif Fodor ne asigură că proiectarea 
deschiderilor de cariere avansează. „în 
cincinalul următor Vom aduce în mod cert 
în beneficiul economiei naționale această 
nouă resursă geologică a țării, sursă de 
materii prime valoroase dintr-pn zăcă- 
mînt socotit pînă acum sărac în sub
stanțe utile și de care cercetarea româ
nească nu se ocupase. Așa precum ne re
vine datoria prin Directivele Congresului 
al XII-lea, prin Programul cercetării 
științifice aprobat de Congres".

CICI IORDACHE ■

Ce face soarele 
în casa unui oltean

Da, la Craiova, pe strada Unirii nr. 132, 
in gospodăria cetățeanului Ion lacob, 
soarele a fost pus pentru prima oară 1a 
treabă. încă din luna iunie anul trecut 
aici a fost executată și dată în folosință 
prima instalație craioveană de captare și 
utilizare a energiei solare în seopuri cas
nice, mai precis pentru încălzirea apei 
necesare ta baie și bucătărie. Așa se face 
că, în zilele însorite, îndeosebi din apri
lie pînă-n octombrie, mecanismul func
ționează fără reproș. Gospodina deschide 
doar robinetul și în chiuvetă sau cadă 
curge apă încălzită ta 40—50 de grade 
Celsius. în miez de vară, în iulie-august, ' 
temperatura apei urcă la 80 și chiar 90 de 
grade, devenind fierbinte. Șl asta fără 
absolut nici o cheltuială.

La vremea cuvenită, știrea a _ stîrnit 
senzație și a fost larg comentată în zia
rul local. Cetățenii au primit-o cu inte
res, ca pe o curiozitate tehnică, dar și ca 
pe o speranță. -

De atunci au trecut aproape nouă luni 
de zile.

Recent, am sunat la ușa . casei nr. 132... 
M-a întîmpihat în prag un bărbat în pu
terea virstei, binevoitor, gata să-mi fur
nizeze pe loc cele mai comoetente infor
mații. S-a bucurat aflînd scopul cu care 
venisem. . împreună am urcat în podul 
casei și, sus, pe acoperiș, mi-a arătat cele 
două panouri solare.. Foarte simple 1a 
prima vedere. în fond, două colectoare 
plane, asemenea unor ferestre negre, cu 
o suprafață de 0,80 mp fiecare, montate 
pe partea de sud a acoperișului și încli
nate ta 30—37 grade față’ de orizontală. 
Amîndouă sînt racordate ta o conductă 
de apă ce intră în acoperiș. Imediat sub 
învelișul de tablă se află un rezervor de 
stocare a apei încălzite, cu o capacitate 

de circa o sută de litri, în care intră sau 
din care ies mai multe țevi de diferite 
mărimi. Și, în sfirșlt, în baie sînt mon
tate două mai vechi boilere, unul electric 
și celălalt cu gaze, care se folosesc inde
pendent ca surse auxiliare de încălzire 
pe vreme înnourată sau în sezonul rece 
al anului.

Aceasta-i toată instalația. îl întreb pe 
amfitrion :

— în privința randamentului, sînteți 
mulțumit ?

— Foarte mulțumit. Vă spun asta în 
modul cel mai sincer.

— Ne putem convinge ?
— Cum să nu. Cind doriți. Cu excep- * 

ția zilelor geroase și, evident, noroase. în 
astfel de cazuri folosim unul din cele 
două boilere auxiliare acționate cu gaze 
sau curent electric.

— Am aflat că poate funcționa chiar 
acum, în plină iarnă.

— Da, cu condiția să fie soare, și să 
nu înghețe apa. Altfel, nu.

— De ce ?
— E simplu : pentru că ar îngheța 

instalația și s-ar sparge.
— Ați făcut socoteala, cam ce economie 

de combustibil sau de energie realizați 
prin folosirea instalației solare ?

— Desigur, avînd cele două boilere, am - 
putut chiar și compara. Dacă aș folosi 
energia electrică, ar fi necesari 10 kW în 
24 de ore, iar gaze aș consuma pe puțin 
10 mc pe zi. Asta pentru o familie de 
patru persoane.

— Mult.
, — Destul de mult. 300 kW pe lună sau 
300 mc gaze costă. Pe cită vreme, soarele 
nu mă costă nici un ban, cum am mai 
spus-o.

Din vorbă-n vorbă am aflat apoi că 

ingenioasa instalație de captare și utili
zare a energiei solare a fost montată in
tegral de o echipă de lucrători condusă 
de maistrul Pavel Țecu, sub directa în
drumare a inginerului Anghel Găman, 
șeful secției fond locativ din cadrul în
treprinderii județene de gospodării co
munale și locative. Echipamentul, de fa
bricație românească, poartă marca între
prinderii „Electrometal" Timișoara și a 
fost dat spre experimentare și testare, 
cite un set complet, în fiecare județ. 
Cheltuielile cu execuția și montarea nu 
depășesc cu totul patru mii de lei. Efi
ciența este asigurată. Apa astfel încaL 
zită poate fi menținută la o temperatură 
aproximativ constantă mai mult de 48 de 
ore, vara, chiar cînd cerul e acoperit, 
înnorat.

Cu toate acestea, cetățeanul beneficiar 
are o nemulțumire pe care mi-a destăi
nuit-o fără rețineri. De cînd i s-a pus în 
funcțiune instalația, adică din luna iunie 
anul trecut, nimeni n-a venit de la fur
nizor să vadă cum se comportă, să se 
intereseze cît de cit de soarta ei.

— Doar doi ziariști localnici și, mi se 
pare, un proiectant de pe la institutul 
județean de proiectări mi-au trecut pra
gul — mi se confesează cu vădită amără
ciune în glas Ion lacob. Dumnealui, cel 
din urmă, adică proiectantul se interesa 
cică pentru un simpozion care ar fi avut 
loc pe la Sinaia, pe tema asta, a energiei 
solare.

— Păi, chiar dumneavoastră afirmați că 
n-ați avut nici un necaz. Că totul se com
portă foarte bine.

— Da, și susțin și acum afirmația. 
Fiind montată însă pentru experimentare, 
rezultatele oricărui experiment știu și eu 
că trebuie urmărite și consemnate siste
matic. Eventual, pe baza lor, pot fi îm
bunătățiți niște parametri funcționali, se 
pot ridica performanțele. Instalația însăși 
poate fi perfecționată, modernizată.^ De 
pildă, încă nu-i rezolvată fericit problema 
golirii rapide a apei cind temperatura de 
afară se anunță că scade sub zero grade. 
Apoi ar trebui montat un termometru 
special pentru a controla variațiile de 
temperatură din boiler și de afară. în ge

neral nu-i rezolvată problema protejării 
și feririi instalației de înghețul neprevă
zut, menținerii mai îndelungate a unei 
temperaturi optime, relativ constante, care 
să permită a o folosi fără griji chiar și 
iarna, în zilele însorite, negeroase.

Și are perfectă dreptate. Cel puțin pen
tru autorul acestor rînduri, ca și pentru 
craioveanul din strada Unirii nr. 132, este 
de neînțeles de ce întreprinderea „E- 
lectrometal“-Timișoara și alți factori an
gajați în salutara acțiune hu-și duc trea
ba pînă 1a capăt. Am încercat să găsesc 
răspunsul, intetesîndu-mă la inginerul 
Anghel Găman, sunînd chiar la întreprin
derea furnizoare, dar n-am reușit să aflu 
mare lucru, adică realul motiv al neper- 
misului dezinteres, al tăcerii ce se aș
terne peste experimentul de ta Craiova. 
Or, se știe prea bine că penuria energe
tică ce ia forme din ce în ce mai acute 
în ultimii ani i-a îndemnat pe mulți cer
cetători din toată lumea să-și grăbească 
Și intensifice investigațiile și aplicațiile în 
domeniul atît de promițător, absolut ne
cesar și fascinant al captării și folosirii 
inepuizabilei energii a astrului de zi. La 
noi există un chibzuit program energetic 
jalonat de Congresul al XII-lea al PC.R., 
există condiții din ce în ce mai pronice 
create pentru cercetare, precum și îndem
nurile perseverente la acțiune adresate 
cercetătorilor și proiectanțllor de însuși 
secretarul general al partidului nostru. 
Atunci, ce se mai așteaptă ?! Creșterea 
consumurilor de combustibili și energie ?

Știu. Probabil mi se va reproșa că hu 
țin seama de realizările și proiectele de 
pe litoralul românesc al Mării Negre, de 
izbutitele testări . ale primului autoturism 
indigen acționat de energia solară, de 
bunele intenții ale constructorilor de lo
cuințe de la noi. Se prea poate, într-ade- 
văr. Un lucru rămîne însă cert și indiscu
tabil : cercetările acestea, ca și aplicațiile 
lor, inclusiv cele din Craiova și din cele
lalte județe, trebuie neapărat grăbite, in
tensificate, perfecționate.

Cu cît e mai devreme, cu atît e mai 
bine pentru economia țării, pentru noi 
toți.

MIHAI STĂNESCU B
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La Tur nu Măgurele

O discuție la rece despre căldură
— Aveți tabel de calibrare ?
— Poate o fi ăsta ! (Scoate la lumină 

registrul de înscriere a valorilor. îl pune 
la loc cînd află că nu despre el e vorba.) 
Altul, n-am !

— Atunci cum știți cit se consumă, cîți 
litri mai sînt în rezervor ?

— Măsurăm cu un lăntete. Are vreo 
4—5 m lungime...

Dialogul de față l-am înregistrat la Cen
trala termică nr. 6 din municipiul Turnu 
Măgurele, județul Teleorman. Purtător de 
cuvînt al sus-pomenitei centrale — Gelu 
Moraru, fochist. Am avut parte și de o 
probă practică. Tocmai sosise o cisternă 
cu combustibil de calorifer. Minunatul 
lăntete alb — deci, nefolosit pînă atunci, 
și-a intrat în atribuții. „Cam atît mai 
avem în bazin“ — zice omul folosind 
ochiometrul și palma — lăntetele cu pri
cina nici măcar gradat nu era. Cum între 
timp își făcuseră prezența și cîțiva din 
reprezentanții Asociației nr. 6 — semna
tarii scrisorii care ne adusese la fața lo
cului — am extins discuția asupra moda
lității de urmărire a consumului de com
bustibil, a folosirii lui raționale și cu o 
eficiență ridicată, aducînd în scenă, prin 
verificări la fața locului, problema risipei. 
Iată, în linii mari, concluziile noastre : • 
Neexistînd un contract între părți, adică 
între EGCL-ul local și asociațiile de loca
tari (s-ar părea că sub acest aspect turne- 
nii sînt unici, cel puțin în județ), proble
mele gospodărești au fost pasate de la 
unii la alții, vina nerezolvării lor arun- 
cîndu-se cam în același fel De pildă, sin
gura modalitate de urmărire a consumu
lui de combustibil rămîne pe seama avize
lor de expediție, lipsind, la toate centra
lele (cu excepția lui CT 4) aparate de 
măsură și control (pentru neprocurarea 
cărora legea, se știe, sancționează aspru). 
Numai că avizele de expediție, făcute pe 
numele conducătorului auto și semnate de 
gestionar, nu sînt recepționate de asocia
ții, ci sînt semnate, cel mai adesea, de 
fochist — de unde vehicularea ideii de 
existență a unor asemenea documente 
fictive, de sustragere de combustibil. Nu 
știm dacă au vreun temei aceste supoziții. 
Știm însă că a apărut un plus de inventar 
la 31 decembrie de 270 tone combustibil 
pe care EGCL-ul, în loc să-l scoată din 
contul asociațiilor care-1 achitaseră, și l-a 
înregistrat din nou pentru anul 1980. Ciu
dată optică de relații ! • La controlul efec
tuat asupra purității combustibilului din 
bazin (venisem bine utilați în acest sens) 
s-a constatat că 25 de cm din rezervor 
erau cu apă (in vreme ce limita admisi
bilă e de 2,5 cm.). Să adăugăm reziduurile 

ce s-au tot depozitat în timp — bazinul 
fiind necurățat de ani de zile —, și vom 
înțelege ineficiența arderii în cazane, în
treruperea acesteia din pricina injectoare- 
lor prea des infundate — necazuri care se 
răsfrîng asupra calității căldurii în apar
tamente. • Unele cazane nu au termo
metre industriale, apa incălzindu-se după 
același sistem ochiometric. • Un singur 
manometru se afla în stare de funcțio
nare, celălalt era blocat. • în centrală, 
robinete care nu se mai închid, apa caldă 
adunîndu-se în adevărate lacuri ; pe tra
seu, conducte termice îngropate de con
structor direct în pămint, fără a fi fost 
izolate (la Y-uri, de pildă) ; subsoluri 
saturate de apă ; unele conducte, coro
date de timp, s-au spart, de aici izvorînd 
alte necazuri, mai ales că nu există ven
tile lă fiecare ramificație.

Iată deci suficiente explicații (și cîte or 
mai fi altele ascunse ochiului nostru) care 
dovedesc că la această centrala termică 
e nevoie de impunerea grabnică a unei 
atitudini gospodărești, cu adevărat res
ponsabile, atît din partea EGCL-ului, cît 
și a asociațiilor de locatari, a locatarilor 
înșiși. Din pricina acestei stări de lucruri 
au suferit și suferă în continuare toți 
locatarii celor 5 asociații prinse în raza 
de deservire a acestei centrale. Totuși, 
dintre toți, se ridică niște „vîrfuri" — 
două blocuri de locatari — W 1 și P 1, 
cuprinse în Asociația nr. 6 — atinși nu 
numai la căldură, ci și la bănuți, plătind, 
cum sesizau ei în scrisoare, cea mai mare 
întreținere din municipiu, cu diferențe 
cuprinse între 100 și 200 lei lunar față de 
alte asociații din cadrul aceleiași cen
trale — CT 6.

îată-ne întruniți întru lămurirea aces
tui mister la consiliul popular municipal, 
participînd la discuție contabilul șef al 
EGCL, Florea Dumitru (care, de fapt, de
ținea cheia sus-pomenitului mister), direc
torul - Cabinetului de organizare economi- 
co-socială din municipiu, Gheorghe Iva
na, Florica Stoenescu — inginer șef la 
Oficiul de gospodărie locativă și comu
nală, loanid Bărbulescu, șeful secției 
financiare din municipiu. Ne-am convins, 
pe parcursul dezbaterilor — transformate 
într-o adevărată dispută în care, trebuie 
să o recunoaștem, contabilul șef a ținut 
piept „eroic" — că era vorba, cum subli
nia economistul Gh. Ivana, de o concep
ție greșită pornită de la EGCL în stabi
lirea și facturarea sumei reprezentind 
cheltuielile pentru încălzirea centrală. 
Dar, să-1 lăsăm pe contabilul șef al EGCL, 
Dumitru Florea, să explice singur cum a 
procedat în stabilirea acestora în anul 

1979 — procedeu valabil și în perioada 
prezenței noastre in municipiu. „în stabi
lirea sumei reprezentind cheltuielile pen
tru încălzirea centrală, pentru că aveam 
cuplate la aceeași centrală și blocuri de 
locuințe și unități socialiste, am ținut cont 
de bilanțul termic în Kcal, prins în pro
iectul fiecărui imobil în parte, bilanțuri 
care, cumulate, dau capacitatea centralei. 
Deci, unitatea noastră după ce cumulează 
totalul cheltuielilor, le raportează la 
bilanțul termic al obiectivelor deservite 
de centrală și, după alte calcule de strictă 
specialitate, află consumul pe calorii al 
fiecărui imobil în parte, deci prețul ce-1 
au de dat ; după care, asociațiile îl repar
tizează pe suprafața locuibilă în m p. Cam 

'așa procedăm, în linii mari".
în linii mari, e drept, așa s-a procedat, 

bilanțul termic al imobilului fiind cel 
ce-și spune, în ultimă instanță, cuvîntul 
asupra valorii de întreținere suportată de 
locatarii fiecărui imobil. Numai că, luind 
la bani mărunți ceea ce a rezultat din 
această interpretare greșită a legii, des
coperi inechitatea unei asemenea reparti
zări de la o poștă : unii locatari au plătit 
mai puțin, alții mai mult, in condițiile 
alimentării și a unora, și a altora de la 
aceeași centrală termică, cînd și unii și 
ceilalți au primit aceeași căldură, în ace
leași ore, bine stabilite, de funcționare. 
Ce vină au, ne întrebăm și noi, precum 
locatarii celor două blocuri amintite (și ai 
altora neamintite, aflate în aceeași situa
ție), că pe vremea cînd se construiau imo
bilele lor — în urmă cu 10—15 ani — 
nefiind restricție asupra combustibilului, 
li se acordau. încă din proiect, bilanțuri 
termice cu larghețe ? Un exemplu edifi
cator : locatarii din W 1, bloc mai vechi, 
de confort redus, plătesc la întreținere 
aproape dublu față de cei din „Y“-uri, 
blocuri noi, construite pe sistem de ter- 
moficare — in situația în care toate sînt 
deservite de aceeași centrală, primind 
deci, aceeași căldură, în același timp.

Aspectul evident inechitabil al acestei 
situații era nu numai cunoscut la consi
liul popular municipal, ci și anchetat, iar 
pe hîrtie, chiar și rezolvat. Prin vara lui 
’79 aceeași asociație se adresează în scris 
consiliului popular, enumerindu-și înte
meiatele plîngeri. Atunci s-a dispus an
cheta. încredințîndu-i-se cazul inginerei 
șefe a Oficiului de gospodărire comunală 
și locativă. S-a lămurit, cum era. de aș
teptat, sistemul greșit de calculare, fapt 
pentru «care prin adresa nr. IU 101 din 25 
iunie 1979 consiliul popular atenționează 
EGCL-ul să ia măsuri de recalculare a 
cheltuielilor de întreținere, conform nor
mativelor în vigoare, stabilind și un ter
men de rezolvare — 5 iulie 1979. Aproape 
de neeonceput, EGCL-ul ripostează îm
potriva unei asemenea hotărîri. Prin adre
sa nr. 2 205 din 16.VII.1979 răspunde con
siliului popular că : „nu ne însușim punc
tul dv. de vedere cu privire la calculul 
cheltuielilor pe mp întrucît... la CT 6 
avem și clădiri de stat, unde sistemul de 

repartizare al cheltuielilor este în funcție 
de suprafața de încălzire a radiatoarelor, 
coloanelor, conductelor, convectorilor și 
deci, implicit, legat de bilanțul termic".

Ce să înțelegem din acest răspuns — 
care, din păcate, a rămas fără urmări 
(consiliul popular nemaiintervenind de aci 
încolo, locatarii continuînd a plăti tot in 
funcție de mai marele sau mai micul lor 
bilanț termic) — decît că legea a fost pur 
și simplu răstălmăcită. Nicăieri nu se 
consemnează că trebuie luate în conside
rare bilanțurile termice ale imobilelor. 
Dimpotrivă, se specifică destul de clar 
că pentru clădirile cu destinație de locu
ință pentru suprafețele de locuit din 
clădirile cu destinație mixtă, după ce se 
determină suma cheltuielilor pentru în
călzirea centrală, proporțional cu supra
fața de încălzire a radiatoarelor, coloane
lor, conductelor, convectorilor Cu care 
sînt dotate suprafețele de locuit respective, 
suma astfel stabilită a cheltuielilor se re
partizează pe deținătorii suprafețelor de 
locuit, proporțional cu suprafața locui
bilă. Pentru clădirile cu altă destinație se 
va respecta criteriul unic al proporțio- 
nalitâții cu suprafața sistemelor de în
călzire aflate în dotarea imobilelor res
pective. Or, acest lucru nu înseamnă re
ducerea Ia bilanțul termic, ci măsurători 
concrete, la fața locului, în scopul deter
minării corecte a suprafeței acestora, con
diție sine qua non a stabilirii corecte a 
cheltuielilor de încălzire centrală ce re
vin pe fiecare clădire în parte. Pentru 
că, în final, asociațiilor de locatari le re
vine sarcina stabilirii cotei de cheltuieli 
pentru încălzire ce revine pe 1 mp de 
suprafață — pe baza acesteiă calculîndu-se 
cota de contribuție a fiecărui membru al 
asociației de locatari.

Este, dealtfel, răspunsul, dat în sensul 
legii, de IJGCL Teleorman la memoriul 
întocmit de aceeași asociație turneană — 
nr. 6. Așadar. încă un document despre 
cum ar trebui să se procedeze, conform 
normativelor în vigoare, neluîndu-se nici 
o măsură de îndreptare a situației de la 
Turnu Măgurele. Dealtfel, lipsa unui 
control efectiv pe problemă la acest EGCL, 
s-a soldat* cu încă o urmare, la fel de ne
așteptată, precum procedeul amintit : re
fuzul EGCL-ului de a încheia convenții 
cu asociațiile de locatari.

Rezolvarea neregulilor intîlnite la EGCL 
Tr. .Măgurele nu mai suportă amînare. 
Totodată, noile asociații de locatari — 
reorganizarea lor a avut loc de curînd —• 
trebuie să-și ia cu seriozitate rolul în 
primire. Nu vor putea face acest lucru 
decît printr-o bună cunoaștere a legisla
ției locative cît și a propriului lor statut 
care acordă, printre altele, adunării gene
rale cea mai largă competență să-și im
pună punctul de vedere — firește, în pas 
eu legalitatea.

GEORGETA BLĂNARU ■

Povestiri din Secui

Nea Pavel Cimpoacă

mine, că s-o iert, că nu mai face nicio
dată așa ceva.

După cîteva zile, după ce ne-am împă
cat; nevastă-mea îmi spune :

— Mă, Pavele, nu-mi pare rău că m-ai 
bătut și că ai descoperit cine te ciomăgea 
în fiecare seară, dar îmi pare rău că de 
acum încolo trebuie să-ți fac și de mîn- 
care.

Pe ulița pe care noi ne duceam la Jiu, 
stătea un om foarte cumsecade, muncitor 
și foarte bun de glume, Nea Pavel Cim
poacă.

Cînd se strîngea lumea la fîntîna lu 
Stănășel, unde erau așezate niște lemne 
de salcîm, care se întindeau pînă la poar
ta lu Nelu lu Crețu zis și „Dumnezeu", 
Nea' Pavel Cimpoacă apărea, fie vara fie 
iarna, cu cojocul pe umeri și cu căciula 
pe cap.

Se așeza pe lemn și începea să poves
tească cîte și mai cîte, de se prăpădeau 
oamenii de rîs.

Din cînd în cînd, cîte unul din cei pre- 
zenți la discuție, mai în glumă, mai în 
serios, îl întreba :

— Ia spune mâi Nea Pavele, cum este 
cu vinătaiele alea, bre.

Nea Pavel se sucea, se învîrtea și nu 
avea ce face, trebuia să povestească :

— Intr-o primăvară, o apucasem cam 
în fiecare seară de mă duceam la circiu
mă, la Ioana lu Stănășel și veneam acasă 
făcut praf.

Ajungeam eu acasă fără să știu pe unde 
m-am dus. Cînd mă sculam dimineața, 
mă dureau oasele și' mușchii, aveam vînă- 
tăi pe mîini și picioare, uneori eram chiar 
zgîriat pe mîini, pe față.

Mă duc eu la coana Ioana și o întreb :
— Coană Ioană, ce am făcut eu asea

ră, m-am bătut cu cineva, s-a agățat ci
neva de mine sau ce dracu s-a întîmplat 
că sînt plin de vînătăi ?

— De, mă, Pavele, de unde să știu eu ce 
faci tu după ce pleci de la circiumă ?

— Dacă m-aș fi bătut sau certat cu 
vreunul ar mai fi văzut și alți oameni și 
oricît de al dracului aș fi eu, chiar așa 
scandalagiu nu sînt ca să mă bat în fie
care seară cu cineva.

— Ia fă-te tu într-o seară că ești beat, 
îmi spuse coana Ioana, și du-te acasă. 
Dacă este cineva care te bate, îți iese în 
cale și îl cunoști cine este.

Zis și făcut. Mă duc seara la coana 
Ioana, stau cam cît stăteam și înainte, 
beau o sută de rachiu și cînd vine vremea 
de plecare o iau pe drum, cîntînd cîntecul 
meu preferat : un cîntec haiducesc, pe 
care l-am moștenit de la tata.

Mă uit în dreapta, mă uit în stînga, nu 
văd pe nimeni. Ajung acasă. Cînd să 
deschid poarta, în dosul porții nevas
tă-mea.

— Iar veniși praf fir-ai al dracului să 
fii, că mi-ai mîncat sufletul !

Și nici una , nici alta, începe să mă 
plesnească cu un ciomag destul de gros.

Mă feresc eu, mă mai trag înapoi și o 
pornesc spre casă. Cînd ajungem în drep
tul gîrligiului pivniței ușa era deschisă. 
Nevastă-mea se așază în stînga mea și 
mă și împinge înspre gîrligiul pivniței. 
Norocul meu că m-am ținut de ușă, că 
altfel mă rostogoleam pe scări pînă jos.

Deci, dușmanul meu nu era pe drum, 
ci la mine în curte. Imediat pun mîna pe 
ea, îi trag o bătaie bună șî-i spun :

— Va să zică tu erai dușmanul care în 
fiecare seară mă batea ?

Ea, săraca, își tot cerea iertare de la

— Cum, fă femeie, tu nu-mi dădeai să 
mai mănînc seara ?

— Ba da, dar mîncai numai mămăligă. 
De acum încolo trebuie să-ți dau și mîn- 
care.

— Păi cum făceai de mîncam numai 
mămăliga ?

— Cînd veneai beat , eu îți puneam în 
față mămăliga și un taier (un fel de far
furie de pămînt smălțuit, cu anumite de
sene) care era vopsit în verde și îți spu
neam : Ia și bagă în tine mămăligă cu 
urzici, că altceva nu meriți să mănânci.

— Și eu ce făceam ?
— Ce să faci, luai mămăliga, o dădeai 

prin taier și o băgai în gură ; ce, tu mai 
vedeai ce mănînci ?

Și de atunci nici eu nu mai vin beat 
acasă, dar nici nevasta nu mai îmi dă să 
mănînc „urzici".

ION MITRU ■

VASILE CHINSCHI : Peisaj

Nu mor caii, 
clnd vor clinii
Pe la cite-un colț de țară, 
Pe la cîte-un colț de nimb 
Se mai duce cite-o liftă 
Să ne dea țara la schimb.

Și astfel cimpia țării 
Arde-n cerul ei sublim, 
Și astfel dogoarea vetrei 
Ne mai spală cite-un chin.

Pe la cite-un colț de țară 
Plins pe oase de tilinci, 
Se mai duce cite-un fante, 
Fiindcă dus era și-aici.

Și in ochi ne-aruncă spinii 
Și ar vrea să fim de plins ; 
Nu mor caii cind vor ciinii, 
Spune-o vorbă intr-adins.

Tot bătind mătreața lumii 
După cite-un loc mai bun, 
S-a trezit ca baba-oarba, 
C-a rămas un nima-n drum.

Și ne dă de-acolo sfaturi, 
Bune pentru vulpea beared, 
Fiindcă el contează, incă 
Doar acolo sus, pe cracă.

Pe la cite-un colț de țară, 
Pe la cite-un colț de nimb 
Se mai duce cite-o boaită 
Să ne dea țara la schimb.

Se mai duce-un pierde-vară 
Să ne scoată la mezat;
El aici a vrut să moară, 
insă moartea l-a salvat.

VALERIU ARMEANU ■
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DEPINDE DE NOI

In Valea Castanilor cresc ochii cîmpiilor
Krupiczer a fost tâmplar. Făcea uși. 

Făpea ferestre.
într-o zi, după ce a netezit scîn- 

dura de fag cu rindeaua, s-a apu
cat, spre seară, să cioplească pe lun
gimea lemnului figuri înlănțuite de mara
mureșeni in mișcare. Atunci, în inima lui 
Krupiczer a avut loc o explozie, condiție 
esențială pentru a te numi artist.

De atunci, umbrele pădurii se prelun
gesc mult către rădăcini întoarse și, în 
loc să meargă către cîmpie, cîmpia i se 
zbate sub talpa grăbită cu ochii săi de 
codobelci.

Micuț, cu figura lui de păstorel, își 
face mâinile căuș sub streașină casei, adu- 
nîndu-și visele : poarta minerilor, stră
juită de cîmpul cu ochii și urechile 
pădurii.

— Cum asta, Krupiczer ?
— Păi da ! într-o zi, prin ’978, furtuna 

furioasă, ce apare pe aici fix la o sută 
de ani o dată, a smuls singurul salcâm 
japonez aflat în nordul țării, pe nume 
Gledicie, plantat pe dealul Florilor' acum 
400 de ani. Am făcut cerere la primărie 
ca să nu-1 mistuie pe foc ,și dumnealor 
mi l-au aprobat să-1 cioplesc, L-am în
tors cu rădăcinile spre cer și —■ .acum 
vedeți și dumneavoastră; doi ochi de 
melc, ochii cîmpiilor, doi ochi de om, și 
doi ochi, mai sus, loc în care locuiește 
bufnița de noapte pe o parte iar în 
cealaltă șoimul de pădure.

Nopților bacoviene li șe adaugă lătratul 
unui singur -ci ine ce se aude pe toată 
Valea Castanilor. Fructele lor sânt mai 
dolofane decît cele de la Tismana, insă 
tot atît de bune la gust. Tocmai aici vine 
Krupiczer, unde începe șaua dealului și, 
trecând peste podețul râului, îți apar în 
cale chipuri cioplite, masive, care ies din 

. pămînt și, fără să vreau, asociez totul cu 
Insula, Paștelui. I se mai spune lui 
Krupiczer, Anton, și pe fiecare buturugă 
pe care o găsește, la început inutilă și 
amorfă, adaugă o schiță, pe măsura a 
ceea ce forma lemnului poate dezvălui, 
așa cum zice că trebuie să fie zestrea Ma
ramureșului : Mineritul, Nunta, Frăția.

..Pădurarul își răsucește auzul la numă
rătoarea vie, crescândă a frumoaselor ani
male ale -pădurilor". Aici, căprioarele 
n-au frică de pușcă. Doar răgetul leilor 
din grădina zoologică le mai sperie, pen
tru că, mirați-vă, din Zanzibar, de pe râul 
Limpopo, la Baia Mare -au fost aduși și 
trăiesc lei adevărați.

Marea explozie termonucleară din 
inima lui Anton Krupiczer este și proiec
tul ce și-1 poartă în buzunar, acel oma
giu maramureșean, o casă cioplită cu 
chip, înfiptă bine în pămînt, ca tot ce 
dăinuie aici dintotdeauna. Un voievod 
al pădurilor care să-i întreacă pe ceilalți 
locuitori ai acestei dumbrăvi minunate, 
cioplite cu dalta și toporul.

Despre acest artist revista noastră a 
mai scris în urmă cu un an. Revenim, 
pentru că avem noi date.

Oamenii au nevoie de oameni ca Anton 
Krupiczer. De aceea l-au pus să răspun
dă și să îndrume tot ceea ce se face în 
resortul lemn pe județ, în cadrul orân
duirii meșteșugărești a cooperațiilor. Și, 
iată, într-o zi, tot privind bibelouri de 
oșeni și oșence atît de mult solicitate de 
absolut toți cei ce-și zic turiști, fie ei 
americani sau scandinavi, în inima lui 
Krupiczer are loc o nouă explozie. Purtând 
cu sine o idee, pleacă in județ și caută, 
ce credeți ?, caută și găsește niște tineri 
pictori naivi. Ca să faci tablouri e una, 
dar ca să faci dulapuri pe ale căror pa- 
noiplii simetricei să pictezi naiv, ca pe 
vremea lui Matei Corvin, e altceva. Devi
ne un obiect funcțional de mare preț, o 
piesă de sine stătătoare, de o rară fru

PădurarulMinerul

Ortacii lui Krupiczer : Vasile Salaci, Eva Silaghi și Ana Kencincseș

musețe. Deocamdată, s-a plecat de la sti
lul lui .Stan Pătraș din Săpința, pentru că 
mulți copii au preluat desenele în ulei 
ale lui Pătraș; adăugind fiecare după 
firea lui, ce are mai bun și curat în- 
tr-însul. Vorbind de stil și de idee în acest 
context — se remarcă o nemaipomenită 
forță a dispunerii în cadru, a compoziției

Anton Krupiczer in dumbrava castanelor 
cea plină de minuni străjuită de ochii cîm

piilor și urechile pădurii
și a situației de „piesă fără altă dublură". 
Așa ceva nu se poate industrializa, pen
tru că, în primul rînd, și-ar pierde din 
valoare. Ele devin unicate.

Un Stradivarius rămâne totuși un Stra
divarius. La fel un dulap ■ ieșit din mâi
nile acestor oameni, iertată să-mi fie 
asocierea, este o revenire, dacă vreți, a 
modei bunicilor noștri transilvăneni și 
moda revine cînd e‘ pace. Și la noi e 
pace. Sugestia noastră este că va trebui 
să rămână exact la același număr de 20 
de bucăți pe lună, atât cât pot ei executa. 
Mai mult ar demonetiza valoarea lor, 
stricind și prețul oferit de către firmele 
străine. Avantajul unicatului.

Dar... Pentru că in orice poveste există 
și elementul negativ cu rolul său foarte 
important în narațiune, și oa să divagăm 
oleacă, gîndiți-vă numai ce ar fi fost 

Harap-Alb fără Spân? Toată povestea — 
o bagatelă în care eroul nostru s-ar fi 
dus la unchiul său, și cu asta baste. Să 
răzbești însă peste uneltirile Spinului, să 
bagi Spânul in pămînt întii pină la ge
nunchi, apoi pină în brîu, să-i tai ghea
rele, să-1 vâri într-o găleată cu albastru 
cobalt peste care ai stors cincisprezece 
lămâi; asta zic și eu vitejie !

întâi și-ntîi s-au ivit moftangiii moderni. 
Ei nu fac nimic, dar își dau cu presupu
sul. Deviza lor este : mai bine să greșim 
prin exces de exigență, spunînd Nu !, de
cît .din lipsă de exigență zicând Da !

Nu ! Această infimă particulă a nega
ției a devenit o instituție cu vaste și crân- 
goase ramificații, eu state de serviciu, cu 
state de plată, cu ierarhii draconice, cu 
șefi, cu subșefi (nu și cu subalterni). De
osebit de primejdioasă, mai ales in ramu
ra economică, unde o idee gen Krupiczer 
se poate transpune în fapt, ceea ce a și 
făcut dânsul, în valută forte. Nu-âștii au 
fost la un pas de victorie, dacă n-ar fi 
existat un om, în persoana arhitectului 
Dumitru Nicolae, din cadrul UCECOM — 
București, care cu autoritate a spus : 
„Lăsați-1 pe om în pace. Ceea ce face el 
este artă". Acest mare adevăr, pentru că 
ceea ce fac Krupiczer și ortacii săi se 
vinde la Frankfurt pe Main, i-a . cam 
demolat pe toți fîțîitorii care circulă în 
zigzag pe culoarele instituției și care 
practică cu aplomb calificat „stîrpirea 
oricăror inițiative". Pentru că acești indi
vizi suportă totul in afară de o concu
rență a ideilor.

Și dacă nu continuăm să enumerăm șirul 
tuturor umilințelor, al șicanelor și pre
siunilor exercitate asupra acestui om, o 
facem din respect pentru modestia lui.

Având la dispoziție teribila armă cu mai 
multe trepte, MUNCA, cu răbdare și te
nacitate a știut să treacă superior peste 
toate aceste dificultăți.

Construim computere Felix, uzine, hi
drocentrale, construim și reconstruim to
tul de la capăt. In micul său perimetru un 
artist își valorifică talentul în valută for
te, fiind mesagerul artei lui Stan Pătraș 
din Săpînța, al artei noastre maramiu'e- 
șene. Pentru asta trebuie să-1 iubim și să 
lăsăm deoparte marile sau micile stupi
dități, ale orgolioșilor frustrați de „NU“.

A. MIHAILOPOL ■

Cu multă dragoste, 
tată!

în 1948, cînd multă lume nu credea încă 
într-o stabilizare a vieții noastre, cînd ur
mările războiului se simțeau la tot pasuL 
soții Gîrjoi, Vasile și Floarea, au avut 
curajul și dragostea necesară să-1 înfieze 
pe Cezar Nae. De atunci și pină astăzi au 
locuit pe strada Dezrobirii 115, București, 
în familie i se spune Viorel.

Cezar s-a născut la 19 decembrie 1947 
în satul Decindeni, comuna Dragomirești, 
județul Dîmbovița. La naștere, mama lui 
a murit în spital. La nici o lună după ea, 
întors din prizonierat, a murit și tatăl. 
Războiul și tot ce a adus cu el, a destră
mat pentru un timp familia Nae. Părinții 
lui Cezar mai avuseseră doi băieți, pe 
Oprea Nae și pe Ion Anghel, ultimul 
luând numele bunicului care se dusese să-1 
declare la notariat. Cei doi frați mai mari 
au fost crescuți de rude. Cezar, rămas 
singur pe lume, a fost dus de la spital la 
leagăn. Așa i se spunea pe atunci casei 
de copii orfani.

încetul cu încetul, viața a intrat în nor
malul pe care îl cunoaștem. Oamenii au 
avut puterea să-și schimbe viața, să reclă
dească tot ce fusese distrus și 'să facă din 
țara noastră ceea ce este astăzi.

Floarea Gîrjoi nu știa Să crească copii 
cînd l-a înfiat pe Viofel. La început a 
plătit o femeie să-1 scalde pentru că dânsei 
îi era frică să nu greșească cu ceva. „La 
început, povestește tatăl, ne-au făcut con
troale. Voiau să vadă dacă e bine îngri
jit, dacă e sănătos. După ce l-am înfiat 
pe Viorel am mai avut doi copii : pe Mi- 
haela, măritată la casa ei, și pe NicU, în 
vârstă de numai 13 ani, singurul care lip
sește acum fiind bolnav de scarlatina' și 
internat la spital.

Cezar Gîrjoi, bărbat de 33 ani, își ve
dea de viața lui pe care o credea dintre 
cele mai normale. Pină în urmă cu câteva 
zile nu știuse că mai are o familie, că doi 
frați 11 caută de mult cu convingerea ne
strămutată că îl vor găsi.

Acum trei ani, Ion Anghel i-a spus in
tr-o zi fratelui : „înainte de a muri, un
chiul mi-a spus că mai1 avem un frate. 
Știa doar ziua când s-a născut. Trebuie 
să-1 găsim, să fim împreună, așa cum 
trebuie să fie frații". Au vorbit și cu vă
rul lor, maiorul Ion Tudor, care lucrează 
în București și au pornit acțiunea de re
întregire a familiei. Actele se găseau 
greu. Mulți din oamenii care trăiseră în 
urmă eu 33 de ani plecaseră din sat cu 
treburi sau muriseră. Fiecare mergea pe 
o pistă. Ajunseseră la câteva. adrese dar 
găsiseră acolo bărbați care nu erau fra
ții lor. Mai departe ! După-amiezele, du
minicile, zilele de concediu, nici un efort 
nu era prea mare pentru ceea ce își pu
seseră în gând și în inimă. Lucrătorii de 
miliție, funcționarii notariatelor și alti 
oameni de bine au participat alături de 
cei trei pentru regăsirea lui Cezar Gîr
joi de parcă ar fi fost și fratele lor. Și 
după ani de căutare, ca orice faptă care 
stă sub semnul dragostei, și aceasta a fost 
dusă la bun sfîrșlt. Cezar încă nu știa 
nimic.

Ultima etapă. De la Circa 19 miliție 
maiorul Ion Tudor se îndrepta spre locu
ința lui Vasile Gîrjoi. Cînd acesta a aflat 
de ce il caută maiorul din fața lui, a în
ceput să plîngă. Pină cînd frații urmau 
să se întâlnească mai erau patru zile, mai 
lungi parcă decît cei 33 de ani de aștep
tare.

Și duminică 10 februarie, după 33 de 
ani, în fața caseh lui Vasile Gîrjoi, frații 
s-au strâns pentru prima oară ân brațe. 
După lacrimile de fericire, îmbrățișările 
și sărutările la care au participat cu toții, 
au intrat în casă și s-au așezat în jurul 
mesei. Câte nu aveau să-și spună ? Cât de 
des trebuia să se întâlnească de acum îna
inte pentru a recupera 33 de ani de ab
sență în câre nu știuseră unul de celălalt ?

Deși în jurul mesei sînt oameni care se 
cunosc doar de cîteva minute, ai impre
sia că sînt cu toții membrii aceleiași fa
milii și se știu de cînd lumea.

Ion Anghel : „Știam că mai avem un 
frate și pină nu-1 cunoșteam nu puteam 
să mai am liniște. Vroiam să-1 întîlnesc 
și să-1 mîngîi pe păr cum fac acum. Nea 
Vasile, ai avut până astăzi doi băieți, pe 
Cezar și pe Nicu. Acum ai patru. Ziua de 
azi e cea mai frumoasă din viata noas- 
tră“.

Vasile Gîrjoi : „Cu multă dragoste, 
tată ! Glasvantul ăsta a. fost făcut ca să-1 
deschid cînd vin musafirii. Mă gîndeam 
eu că odată și odată vă veți întâlni."

Oprea Nae. cel mai mare dintre frați : 
„Ni s-a mărit familia. Sintem mai mulți 
decît credeați. Când veniți la Tîrgoviște vă 
trebuie o săptămână să ne cunoașteți pe 
toți. Noi vă mulțumim pentru tot ce ați 
făcut, pentru că după 33 de ani il putem 
vedea în casa dumneavoastră pe Cezar. 
Și de câte ori ne vom întîlni, nea Vasile, 
vei sta în capul mesei."

în jurul celorlalți, fără să aibă timp să 
se așeze la masă, grijulie ca totdeauna, 
mama. Floarea Gîrjoi. Este atentă la tot 
ce se spune in jur și intervine din cînd în 
cînd. „Bine că ne-am găsft rude, că sin
tem în bucurie și regăsire și că toată lu
mea este așa cum trebuie să fie. Noi 
n-am pierdut un fiu, ci am câștigat doi".

Vărul celor trei frați, maiorul Ion Tu
dor : „Noi sintem opt copii. Doar de 1 Mai 
și de 23 August ne intilnim in casa pă
rintească, la Tirgoviște. Numai vărul Ce
zar lipsea.. De acum înainte o să fie cu 
noi, împreună cu toată familia Gîrjoi".

De mult n-am mai fost într-o casă în 
care să se spună atâtea lucruri simple și 
clare, atîtea lucruri de bun-simț.

OPREA GEORGESCU ■
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ARGEȘ. Combinatul petrochimic Pitești (care în acest cincinal reportează 30 de noi instalații puse în funcțiune), alături de o imagine din Piteștiul de azi, oraș 
tarea industrială și-a constituit un profil urbanistic de anvergură (Gh. Măcăneață, ziarul „Se cera și ciocanul", Pitești).

IALOMIȚA. Și in Ialomița, ca pretutindeni, imagini care se recomandă de la sine : județul „eminamente 
agrar" de odinioară impune in peisaj obiective industriale de proporții (printre altele, construcția 
metalică a halei de inaltă tensiune a noii fabrici de uree, întreprinderea de construcții și montaje 
siderurgice Călărași), o dezvoltare arhitectonică de amploare (Slobozia), (D. Cîmpeanu, ziarul „Tribuna 
lalomiței", Slobozia).

GALAȚI. Trei imagini din Galațiul de azi, relevante pentru des 
Dunăre : un nou vas de mare tonaj, edificat de Șantierul na 
nr. 5 și un fragment al tabloului citadin al acestor zile (P. Popi

DÎMBOVIȚA. fn seculara cetate de scaun a Tîrgoviștei, oamenii dezvoltînd și înnobilind o glorioasă tradiție, construiesc frumos (in prima imagine : Găeștii de azi) 
treprinderi (precum la întreprinderea de utilaj petrolier, imaginea alăturată), cu hărnicie și inteligență, pentru viața lor și a țării (Gheorghe Safta, ziarul „Dîmbovița",
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;ens cu dezvoî-

nporan al orașului de la 
'ire in interiorul Furnalului 
ața nouă”, Galați).

c, in noile in-

Marinarii de cursă lungă 

din Ostrovul Mare
Ne-a luat în primire un vînt pus parcă 

să măture cu noi coclaurile Ostrovului 
Mare. Ceea ce de departe ai putea con
sidera o obișnuită zi cu soare, așa cum 
probabil se și înfățișează ea la această 
oră pe ulițele satelor mai depărtate de 
Dunăre, în insulă. în mijlocul ei, pe pla
toul presărat cu blocuri, îmbrățișate de 
curți minuscule, vîntul suflă ca ieșit din 
minți, alergînd de colo-colo norul de 
praf incomod, adesea insuportabil. 
Ostrovul Mare arată ca o corabie prinsă 
de ghețuri, impasibilă și incapabilă să 
reacționeze în vreun fel la aceste dan
suri nebunești ale aerului, ofensiv și 
imprevizibil.

Oi fi greșit eu. îmi spun, gindindu-mă 
că am sosit prea devreme intr-un loc 
unde marile întîmplări nu s-au născut 
încă, iar pe locul pregătit pentru ele 
n-au voie să calce decît cei aleși pentru 
a le întrupa. Dar tot eu îmi zic, fugipd 
printre ani, cît noroc i-au păscut pe 
cîțiva dintre noi. trubaduri furtunos!, 
niciodată absenți de la ora de început 
a marilor ziduri, a marilor noastre con- , 
strucții. în fond ce voiam ? Cine-o fi pus 
mina pe sapă, mă întrebam, ca să poată 
înfige în locul desțelenit primul par, 
semnul acela universal. în mintea mea 
la fel de meiestic, de implacabil, de 
istoric ,ca și steagul pus de Amundsen 
la pol, deci cine sînt și la ce le e gîndul, 
acum cînd kilometrul zero al treburi
lor s-a fixat undeva în urmă și. bă
nuiesc eu, ce poate fi mai plăcut ca 
bucuriile trăite de tine să le serbezi, cu 
alții alături, mai ales cînd. slavă Dom
nului, ai și ce spune și cu ce te făli.

Mi-a fost de ajuns o discuție cu Pavel 
Misaroș și cu vechea mea cunoștință de 
lă Gura Văii, Petre Mike, pentru a ști 
unde mă aflu — colo Dunărea mică, 
dincoace Dunărea, cea știută de toți, 
adică mare și cum n-o știm noi de pe 
hartă dar o știu foarte bine ei, dună
renii, cînd îi vine — cam pornită și 
neiertătoare. Am înțeles și cum stă. trea
ba cu așezarea în spațiu a importantelor 
puncte de vamă pregătite pentru mersul 
de mîine al fluviului, meritînd ele însele 
fantezia" și simțul practic dovedite de spe
cialiști, o vie admirație. M-am dumirit 
și rog să fiu pus în legătură cu „cei 
dintîi".

Probabil că am greșit eu, îmi zic, cre- 
zîndu-mă prea dintr-o dată în stare să 
aflu cam cum devine cazul cu viața 
șantierului, în primele ei clipe, în pri
mele zile și primele nopți, nu o dată 
pe șantier ele înseamnă tot una, în a- 
cele clipe cînd luna proptită în coama 
cerului simțea dedesubt întîmplîndu-se 
treburi pe care nimeni nu încercase să 
i le deslușească.

Afară, vîntul bate mai tare, îndoind 
sălciile. Ce-o fi fost în zilele de început, 
mă întreb, gîndind la lipsa de ospita
litate a unui loc, trezit pe nepusă masă 
cu musafiri ?

îmi trag capul între umeri, a spaimă.
— Cum suflă acum, e bine. Poate fi 

și mai rău. Anul trecut, în ianuarie, 
ne-a luat podul de pontoane. O vreme 
a trebuit să folosim bacul pentru tra
versare. Ceața era așa de deasă că ne 
orientam după falangă... Știți că și așa 
ajungeam cu jumătate de kilometru mai 
jos ?

Un reportaj avîndu-i în centrul aten
ției s-ar putea numi, cu titlul de îm
prumut, folosit și răsfolosit, și așa : Ei 
au fost primii. Ei, adică Vasile Blănaru 
și Mihai Cojocaru. Sînt în fața mea, 
Blănaru, cel în vîrstă, maistrul, lingă 
el, Cojocaru, inginerul. îi anunț cam ce 
vreau și mă pregătesc să notez, cu 
mîna crainicului de fotbal atent să nu 
scape cine știe ce fază de efect.

...Primele minute au trecut de mult. 
Exceptînd niște linii intersectate, apă
sate cu creionul, repetate pînă la neiden- 
tificare, nu am notat nimic. întreb, în
treb la nesfîrșit, repet aceleași lucruri, 
dar prelungirea întrebărilor nu aduce 
nimic în plus, nimic din ce așteptam și, 
răbdător, aștept încă. Am observat doi 

„interlocutori puși pe tăcere. Sigur că, 
la urma urmei, îi prefer așa, dar asta 
nu le-o spun lor, decît în situația de 
intervievați cu răspunsuri dinainte pre
gătite. Mi s-a mai întîmplat. Dar mi-am 
dorit prea mult să ajung în Ostrovul 
Mare, și puneți-vă în situația mea, 
mi-am dorit prea mult să cunosc niște 
deschizători de cale, ca acum, cînd îmi 
stau aproape, la numai cîțiva centi
metri, să mă mulțumesc a-i privi, să-i 
studiez ca pe niște poze afișate la pa
noul de onoare și apoi să le pot spune 
liniștit rămas bun. Ceva nu e în regulă 
dar acest ceva îmi scapă, cel puțin 
deocamdată. Mă trezesc luînd-o școlă
rește, din locul în care de obicei discu
țiile n-au altă ieșire decît pornind din 

. loc.
— Cu ce ați început ?
— Cu ce ? Am venit aducînd cu noi 

o platformă plină de excavatoare, de 
tractoare, de barăci. Ce făceam noi în 
ziua aceea, la 28 aprilie 1977, semăna 
cu prima lingură într-o căsnicie, nevoită 
să înceapă de la zero. Am acostat ca 

într-o insulă pustie. De aici pînă în sat 
sînt 11 kilometri.

Mihai Cojocaru începe să mi se pară 
mai omenos. Tot e ceva, decît momen
tele de pînă acum, irosite în tăcere.

— Ne-am apucat de amenajarea plat
formei. De drumuri.

— Am început să aducem podul de 
pontoane. în mai s-a și trecut la 
montaj.

— Am început să încropim primele 
adăposturi.

— Au început să vină utilajele.
—- A început îndiguirea incintei.
își trec unul altuia „microfonul", în 

sfîrșit dispuși să se mărturisească. îi 
ascult fără să mai fiu atent la diferen
țele de voce. Ce mă interesează acum, 
bucuros că am reușit să desfac un lacăt 
lâ care nu mă așteptam, este perlajul 
care se naște din bucățile puse împreună 
de cei doi. Dar, iată tocmai acum, cînd 
mă înfierbîntasem ca lumea, numai ce-1 
aud din nou pe Mihai :

— Lucruri senzaționale nu s-au pe
trecut. Munca obișnuită a unor oameni. 
Unii cu experiență de un sfert de secol. 
(Arată spre meșterul Blănaru.) Alții de 
la coada lopeții. (Un semn cu mina spre 
afară și nicăieri.)

Pe fereastră văd trecînd cîteva bul- 
dozere-mamut.

Mă ambalez :
— Probabil că lunile lăsate în spate 

de atunci, toate astea au însemnat ceva.
Un semn spre perciunii albi, albi... 
— Un chin.
Sînt vorbele maistrului Blănaru.
— Greul de acum vine. Porțile de 

Fier doi înseamnă, prin dimensiuni și 
condiții, mult mai mult decît Porțile de 
Fier I.

Mă surprinde afirmația. O aud prima 
dată și o' ascult spusă pe un ton ca
tegoric.

— Pînă acum a fost greul organiza
toric. Greu doar pentru că marea majo
ritate a oamenilor au văzut aici primul 
buldozer și primul excavator. Acum, 
vine greul tehnic.

Observ că tot dăm tîrcoale „greului" 
de ce fel, cît de mare și de monstruos 
o fi el, dar de coaja lui n-am izbutit 
încă să trecem.

Blăparu, știam de undeva, a fost pe 
la Bicaz, pe Argeș, a fost bineînțeles 
la Porțile de Fier L Lucrează pe șan
tier din 1952”:

— Eram copilul șantierului cînd am 
început. Am ajuns moșul șantierului.

îl aud spunînd :
— O fi ceva neobișnuit pentru altul 

din afară.
Mihai a lucrat la Cerna. A lucrat la 

Gura Văii și la Centrală și la Baraj, 
îi propun o paralelă între „acolo" și 
„aici".

Insist.
— Evident, condițiile. Acolo eram la 

12 kilometri de oraș. Cu apartament la 
oraș. Aici, lanul, sălciile și ce vedeți.

— în stingă Dunăre, în dreapta Du
năre. Vîntul, cît îl țin puterile, îl com
pletează Blănaru.

Mihai Cojocaru se scuză pentru cîteva 
clipe, întîrzie de fapt mai multe mi
nute. Se întoarce cu cafelele pregătite 
de el și le pune, fără să mai întrebe, pe 
birou. Reia lucrurile de unde rămăsese:

Ce face omul / ' / 
cind nu-l vede nimeni

Omenia nu se 

împarte la doi
Circulă o glumă pe care nu știu 

dacă ați auzit-o pînă acum : există 
trei categorii de oameni, civilii, mi
litarii și șoferii. Iar cei din urmă, 
șoferii, cică ar fi plini de toate pă
catele lumii. Cit temei are o ase
menea discriminare, fie ea și glu
meață, nu putem noi lămuri acum, 
în cîteva rînduri. Cert este că de
spre șoferi afli destule boacăne, lată 
însă un fapt la „scara plus” a 
omeniei, un fapt care spune multe 
și spune altceva decît sîntem noi 
cam obișnuiți să auzim despre șo
feri. R. M., de la întreprinderea de 
transporturi auto Cluj, a găsit la 
verificarea autobuzului suma rotun
dă de 21 000 lei. l-au sărit - cum 
se spune — banii în ochi, l-a luat, 
l-a numărat. S-a gîndit la multe. S-a 
gîndit la casa lui. La nevoile lui. 
Apoi s-a gîndit Ia casa CELUILALT. 
S-a gîndit la posibila bucurie din

— Acolo, cînd ajungeai la stîncă, știai 
pe ce pui piciorul. Aici, e altceva.

Din biroul unde ne-am adăpostit se 
vede batardoul. în toracele lui vor 
apărea centralele. Un imens ochi de apă 
din care pompele trag cu sete.

— Este greu pînă șe ajunge la fun
dație... îmi urmărește privirea meșterul.

Aștept mai departe.
Tac din nou, uitindu-se unul la altul, 

în cele din urmă Mihai se decide :
— Mă întrebați de deosebiri. Eu știu 

asemănări. Nici atunci nu făceam tot
deauna cît am fi putut, să recunoaștem 
cinstit, nu reușim nici acum.

Deci asta era ! La început am crezut 
că mă aflu în fața unui om indispus 
să se lase terorizat de întrebări la care 
a mai răspuns de nu știu cite ori. Apoi, 
parcă mi s-a părut că descopăr expli
cația nepoftei de vorbă în grijile ce se 
înghesuiau sub ferestrele clădirii. Asta 
e realitatea, stau de vorbă cu doi oa
meni rupți fără veste de la ale lor și 
tot ce încercam eu să fac era inevitabil 
supus eșecului. Ei sînt aici, gîndurile lor 
au rămas afară, în bătaia vîntului des
cătușat, printre buldozere, și pompe, și 
macarale.

La sfîrșitul lui ianuarie trecut, mi se 
spune, au fost cele mai mari debite de 
pe Dunăre din ultimii 140 de ani. Ame
najările ținuseră cont de viitură dar o 
luaseră în calcul pentru aprilie. Tocmai 
atunci, în ianuarie, se executa închide
rea brațului Gogoșu. Natura a pus în 
scenă un spectacol uluitor. Se ajunsese 
în punctul critic — de-a spăla locul, de 
a vedea totul curgînd la vale, atît în
chiderea cît și batardoul.

— Cite ore ai dormit în săptămîna 
aia ? îl aud șoptind pe Mihal.

— în total, vreo trei...
— Parcă de la director la șofer, a 

dormit cineva ?...
— Atunci dacă ne mătura, nu mai ră- 

mînea nimic.
Dominantă continuă să fie o doză vă

dită de nemulțumire :
— Prea mult efort pentru cîtă reali

zare putem prezenta azi.
Mărturisesc că-mi place. La început 

mă deranja refuzul gazdelor mele de 
a-mi spune ce așteptam de la ei. Pînă. 
la urmă, parcă ceva am reușit să cunosc 
despre ei și despre munca lor. Eram 
gata să renunț la un moment dat. Puțin 
a lipsit. Am luat-o însă agale, ca pe 
valea Sucevei, de pe unde vin amîndoi. 
Am priceput ce-i doare. Le-am dat și 
nu le-am dat dreptate. Nu am fost de 
acord cu ei, gîndind la ce au făcut ei 
și toți ai lor în anii trăiți în Ostrovul 
Mare. Era și aceasta o bătălie ce tre
buia cîștigată. S-a întîmplat să n-aibă 
strălucirea marilor fapte de arme. Dar 
acel timp, cu adevărat abia sosește. Și 
de aceea le-am dat dreptate. Știu ei ce 
știu. Atunci abia, înălțați in șa, eu mu
niția la îndemînă șl cu lecția bine știută, 
se vor simți în sfîrșit ei. Ei, cei de la 
Porțile de Fier I, și de pe unde au 
mai fost. Ceva mă face să cred că zilele 
acelea nu trebuie ratate. Merită făcut 
drumul pînă la Porțile de Fier II pen
tru a-i privi de aproape.

în viscolul uscat de afară, pe unul 
din drumurile fără nume și fără de 
capăt ale șantierului, printre mașinile 
fără astimpăr. o mamă își plimbă co
pilul. îi zărisem plimbîndu-se pe lingă 
batardoul înfipt ca o lance în apă. Tî- 
nărul Cojocaru, buclat ca o fetiță, ne 
fuge în întîmpinare. ștrigînd de departe:

— Tata, ți-am văzut barajul tău !
Este lucrtil pe care-1 ține minte din 

tot ce a făcut azi.
NEAGU UDROIU ■

casa lui. Dar i-au apărut în gînd 
amarul, nenorocirea din casa CE
LUILALT, a păgubașului. Și a luat 
banii și i-a dus, pînă la ultimul bă
nuț, la miliție.

Nu și-a conceput norocul său din 
necazul altuia.

Aceeași conștiință, același gest 
într-un oraș dunărean. C. P., casni
că, trei copii agățați de poale. So
țul, muncitor. Casă grea. Iarna asta 
a însemnat pentru familia lor cum
părarea, între altele, a trei perechi 
de bocanci, trei paltoane, trei... 
trei... trei... Copiii cer. Vor una, vor 
alta. Fiecare ban e chibzuit de trei 
ori. Și iată că în fața mamei apare 
„norocul". Un portofel cu bani. Cu 
1 200 lei. Ar fi buni... Ce buni ar fi 
și ei in casă I Unii în asemenea 
împrejurări păstrează banii și arun
că portofelul cu actele, să ajungă, 
eventual, la păgubaș. Un fel de 
omenie împărțită la doi...

Omenia însă ori o ai toată, ori 
nu o ai deloc.

Așa-a gîndit și mama celor trei 
copii.

Și a luat portofelul cu bani și l-a 
dus la miliție, fericindu-l pe M.S., 
pensionar de boală, om vîrstnic, 
care tocmai își pierduse pensia...

MARIUS POPESCU a
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FLACĂRA LA DISPOZIȚIA DUMNEAVOASTRĂ

Mă numesc Georgeta Popescu 
și locuiesc in Brașov, str. Șt. O. 
Iosif nr. 25. Am 32 de ani și o 
mare parte din viață am suferit 
periodic dureri îngrozitoare, da
torită unei maladii de care nu 
am reușit să mă vindec in ciu
da nenumăratelor tratamente 
medicale și a unei intervenții 
chirurgicale. Colindasem spitale 
și clinici din Brașov, Sibiu, 
București, Cluj-Napoca — fără 
rezultat. Ajunsesem să nu-mi 
mai folosească algocalminul, ur
ma să trec la calmante cu mor
fină, cînd am citit în Flacăra 
despre dr. Florin Fodor, care 
întîmplător locuia pe aceeași 
stradă cu mine, dar eu nu auzi
sem de el, M-a operat. De a- 
tunci au trecut cîteva luni, fără 
urmă de durere. Mă simt ca 
născută a doua oară, după 18 
ani de chin. îi mulțumesc — și 
vă mulțumesc.

în anii 1950—1953 am lucrat Ta 
întreprinderea de construcții 
Hunedoara, Cerînd cuvenita do
vadă de vechime, I.C.S.M. mi-a 
dat, în scris, următoarele trei 
răspunsuri succesive : 1) nu fi
gurez în scripte2) figurez în 
decembrie 1950 și aprilie 1951, 
total 109 ore ; 3) figurez în de
cembrie 1950 și în ianuarie și a- 
prilie 1951, total 297 ore. Sper ca 
la o re-re- reverificare să se gă
sească tot. (Andronic Gros, 
muncitor la Exploatarea minieră 
Deva)

Problema care ne frămîntă de 
mai mulți ani este lipsa unui 
cămin cultural. Deocamdată sin
gurul nostru mijloc de agrement 
îl constituie... bufetul — atît de 
plin în permanență, încît cred că 
o statistică a consumului de bău
turi alcoolice ar situa comuna 
noastră pe un loc fruntaș pe ju
deț. Cămin de fapt există, dar e 
într-o stare falnică, total negli
jat de edili și de organizația 
U.T.C. (în numele tinerilor din 
Petreștii de Jos, județul Cluj, 
loan Mitrut)

Ministerul Muncii, ca răspuns 
la plîngerea adresată redacției 
de tovarășul Curcă Vasile din 
Pîrscov (Buzău). în urma in
ternării la IEMRCM. s-a stabilit 
că petentul are capacitatea de 
muncă în cea mal mare parte 
pierdută (gr. II de invaliditate). 
Urmează ca prin Comisia cen
trală de pensii să se hotărască 
punerea sa in drepturi.

Ministerul Educației și învătă- 
mintului. Ca urmare scrisorii 
tovarășei Grigoraș Nina Cristina 
din Brașov, Vă facem cunoscut 
că la Facultatea de medicină din 
Iași nu S-a creat un loc liber 
prin decesul studentei Huțanu 
Maricica, întrucît la concurs fu
seseră declarati admiși, la medie 
egală pe ultimul loc, doi candi
dați în plus față de cifra de 
școlarizare planificată. Locurile 
libere nu se înregistrează — cum 
presupune petenta — în raport 
cu numărul candidatilor admiși, 
care, în situații ca aceasta, poa
te depăși numărul de locuri pla
nificate.
■ ■

Procuratura județeană Iași. 
Verificind scrisoarea, transmisă 
nouă de redacția dv., s-a con
statat că intr-adevăr Roșu Ve- 
zeteu loader din Dumbrava po
sedă o hotărîre judecătorească 
definitivă privind evacuarea din 
apartamentul proprietatea sa a 
fostei soții împreună cu cele 
două fiice. Executarea a fost 
însă suspendată deoarece, la so
licitarea judecătoriei. C.P.M. 
Iași a comunicat că se. va atri
bui un spațiu de locuit, pentru 
ca respectivele să aibă unde 
locui.

I.D.M.S. răspunde la scrisoa
rea prin care Popovici Constan
tin sfesiza lipsa din magazinele 
de specialitate a pieselor de 
schimb pentru mototricicluri de 
invalizi. Ministerul Muncii a im
portat motociclete CZ sport si 
le-a adaptat pentru invalizi prin 
întreprinderea de- produse orto
pedice și protezare din Bucu
rești, str. Negustori 8. Ca atare, 
I.P.O.P. are obligația si să asi
gure piesele de schimb nece
sare întreținerii și reparării ve
hiculelor respective. Peștișorii de 
mototricicluri dotate cu motor 
CZ sport tip 477/7 ni se pot 
adresa, urmînd să le expediem 
prin ramburs poștal piesele ne
cesare.

Aș face întreprinderilor de 
confecții și tricotaje o sugestie 
cu care cred că multe mame vor 
fi de acord. Rareori talia unei 
fuste se potrivește exact fetiței 

■pentru care o cumperi și, pen
tru a o ajusta, ești nevsit să tai 
materialul pentru a putea umbla 
la elastic. Sugerez deci ca la fie
care fustă să se facă o butonieră 
prin care să se poată ajusta e- 
lasticul din talie. (Elena Horghi- 
dan. Bacău)

Sint Marius Pop, învățător 
pensionar din Arad, și vă scriu 
în legătură cu buletinul meteo
rologic difuzat in fiecare seară 
la televiziune. Nu despre cali
tatea prognozelor, care, să fim 
sinceri, se potrivesc destul de 
adesea, ci despre felul prezentă
rii. Să știe și acel tinăr meteoro
log apărut mai de curînd, nu-i 
rețin numele, că limbajul pre
țios e, oricînd și oriunde, rizi
bil. De ce „ecart de temperatu
ră" și nu „diferență de tempera
tură" ? De ce „ceața s-a disipat" 
și nu „ceața s-a risipit" ? Să fim 
serioși !
■

Procuratura Generală. Vă fa
cem cunoscut că cele sesizate de 
tovarășii Dorobanțu Emilia și 
Dorobanțu Nicolae din Appldu 
de Jos (Sibiu) au fost examina- 
te și s-a constatat că sînt înte
meiate. S-J declarat recurs ex
traordinar in cauză, care a fost 
trimis Tribunalului Suprem, 
pentru judecare.

I.I.S.Z. Urziceni. Vă comunicăm 
că problema ridicată în scrisoa
rea sa de Mihai I. Voica din 
Braniștea (Dîmbovița) este solu
ționată. Am invitat.-o la unitatea 
noastră pentru a-și ridica car
netul C.E.C. nr. 5361 129 105 cu 
suma de 400 lei.

B
„ I.T.H.R. București. Din veri
ficarea scrisorii adresate redac
ției de lucrătoarea Miron Vela 
de la autoservirea Lido, a rezul
tat că s-a dat curs solicitării pe- 
tentei, conducerea C.H.R. Flora 
mutîndu-1 pe lucrătorul Vătul 
Anghel la altă imitate, pentru a 
preveni în viitor eventuale di
vergențe cu petenta. (N.R. Tran
dafiriul cuvînt „divergențe" în
seamnă că V.Â. a înjurat-o 
zdravăn pe M.V., amenințînd-o 
cu un cuțit sau, cum ar spune 
I.T.H.R.B., cu „o unealtă din 
metal și lemn ce se utilizează la 
debitarea preparatelor culinare".) 
■

Subsemnatul Mircca Răcaru 
din Ploiești, str. 23 August nr. 
269, vă mulțumesc pentru cele 
publicate în nr. 1 din 5.01.80. 
Problema pentru care vă ceru
sem sprijinul a fost rezolvată de 
Î.P.L. Pucioasa în 9.01.80.
a

Tribunalul județean Sibiu. Tn- 
trucit Ambruș Iosif nu a achitat 
fraților săi, comoștenitori, sume
le cuvenite, imobilul în cauză a 
fost vîndut la licitație, cu 115 000 
lei, cum reiese din procesul-ver
bal încheiat de executorul jude
cătoresc la 15 decembrie 1976. 
Cum partajul și vînzarea au fost, 
definitiv tranșate, iar în scrisoa
rea sa petentul n-a învederat 
nici un motiv pentru o cale ex
traordinară de atac, considerăm 
că nu există posibilitatea de a 
se schimba situația.

Consiliul popular județean Ia
lomița, referitor la scrisoarea 
lui Anghel Vasile din Slobozia. 
Unitatea la care a lucrat nu a 
putut să-l încadreze cu 1/2 nor
mă, iar el a refuzat alte locuri 
de muncă oferite prin Oficiul 
forțelor de muncă, insistînd să 
fie reîncadrat ca ajutor de șofer 
la I.T.T.A. București, ceea ce 
era imposibil. în urma interven
țiilor făcute, A.V. a fost încadrat 
ca muncitor întreținere (meca
nic) cu 1/2 normă la O.J.T. Ialo
mița.
■

I.T.A. Covasna. Referitor la 
sesizarea tovarășului Bekk Pe
ter. vă informăm că stația de 
autobuz Cernatu de Jos a fost 
desființată în cadrul recentelor 
măsuri de raționalizare a trans
porturilor și, de asemenea, pe 
considerentul că era amplasată 
într-un loc unde nu se putea 
amenaja adăpost pentru călători. 
Totuși, pentru preîntîmpinarea 
nemulțumirilor, împreună cu 
primarul comunei s-a stabilit 

-menținerea stației, facultativ, 
numai pentru cursele de nave
tiști, cu obligația din partea co
munei de a amenaja un refugiu 
pentru autobuz, spre a nu sta
ționa pe partea carosabilă a șo
selei.

Sîntem locatari ai microralo- 
nului IV din Tîrgoviște. din mai 
multe blocuri, între care cele 

numerotate de la 2 la 17. Rugăm 
și pe această cale pe edilii ora
șului să ne asculte și să ne re
zolve necazul. De peste trei ani, 
adică din 1976, nu s-a soluționat 
încă problema aprovizionării cu 
apă caldă și încălzirea aparta
mentelor. La drept vorbind, nici 
apă rece riu prea avem, adică nu 
toată ziua. Cel mai rău o duc lo
catarii etajelor II—IV, care’de 
la mutare nu au apă rece și 
caldă. Precizăm că nu pretin
dem cine știe ce răsfăț, ci o si
tuație egală cu a celorlalte mi- 
croraioane. (Scrisoarea e semna
tă de 60 locatari)

■
Consiliul popular al județului 

Constanta. în prezent tovarășa 
Milea Neaga se află la un curs 
de reciclare. După întoarcerea ei 
la liceul unde funcționează, va fi 
îndrumată să se prezinte cu ce
rere la primăria comunei Caste- 
lu, cu care, s-a luat legătura 
pentru a l se repartiza o locuin
ță din fondul locativ de stat.
8

I.D.M.S. București. Vă infor
măm că am transmis întreprin
derii de asistență tehnică și 

. service autoturisme Pitești, pen
tru rezolvare, scrisoarea semna
tă de Ungureanu Maria și Sava 
Sever din Oradea. De la IATSA 
ni s-a confirmat telefonic, la 
21.01.80, că li s-a răspuns peten- 
ților la problema ridicată, indi- 
cîndu-li-se și metodologia afla
tă în vigoare pentru efectuarea 
remedierilor la defecțiuni apă
rute în perioada de garanție a 
autoturismelor Dacia 1 300.

Pentru perioada 10—20 august 
1979 am cumpărat de la O.J.T. 
Prahova 2 bilete la stațiunea Sa
turn (căsuțe), în care era inclu
să și o excursie de o zi la Var
na. Programată pe 17 august, ea 
a fost amîhată pe 20. cînd, tre
buind să plecăm acasă, am fost 
nevoiti să renunțăm la excursie. 
Ulterior, cerîndu-ne înapoi banii 
(601 lei), O.J.T. ne-a oferit doar 
48 la sută, ceea ce nu ni se pare 
normal. Am sesizat în noiembrie 
conducerea O.J.T. Prahova, dar 
nu am primit răspuns nici după 
trei luni. (Ecaterina Budulacu, 
Cîmpina, str. 23 August bl. 3 B, 
sc. A, ap. 7)

■
Comitetul municipal Gheorghe 

Gheorghiu-Dej- al P.C.R. Mutîn- 
du-se la pensionare în satul 
Dărmănești (Vrancea). tovarășul 
Vlad Ștefan și-a lăsat garsoniera 
cu contract de subînchiriere lui 
Lungu Aurel. I-a lăsat și 
procură pentru ca acesta să 
predea garsoniera către E.G.C.L. 
la expirarea contractului de sub
închiriere, adică la 1.11.79.. ceea 
ce subchiriașul a refuzat să facă, 
în urma reclamațiilor. situația a 
fost rezolvată de autoritățile lo
cale. Pentru pretențiile sale față 
de fostul subehiriaș, petentul se 
poate adresa organelor de jus
tiție.

I.P.L. Reghin. Referitor la 
sesizarea apărută în rubrica 
„Flacăra la dispoziția dumnea
voastră" din 27.12.79, sub sem
nătura Ștefan Topor, vă aducem 
la cunoștință că am procedat la 
schimbarea schiului defect cu un 
altul nou, de același tip. Pre
cizăm cu acest prilej că la un 
număr de 30 000 perechi schiuri 
produse și livrate am primit re
clamați! privind deficiențe cali
tative și vicii ascunse doai’ pen
tru 68 perechi, ceea ce reprezin
tă 0,23% din total.

■
Consiliul popular al sectorului 

4 București. Urmare scrisorii 
adresate redacției de Burcescu 
M. și alți locatari din str. Piep
tănari nr. 14, vă informăm că 
Micrările au fost atacate de 
urgență în baza unui act de co
mandă. Reparațiile vor fi efec
tuate de 1CRAL Berceni pînă la 
data de 30 aprilie a.c.

Mă numesc Vasile Tomescu și 
sînt planificator: la Consiliul 
popular al orașului Novaci. 
Acum un an am încheiat cu di
feriți posesori de oi contracte 
pentru predări de lînă pe 1979, 
apoi am colectat lina și am pre
dat-o la centrul IPA Novaci. 
Necazul este că nici pînă acum 
nu mi-a fost achitat comisionul 
legal de 0,94 lei la kilogram. La 
telefon, directorul IPA Gorj 
mi-a spus că din dispoziția nu 
știu cui a fost sistată piața aces
tor comisioane. Cum vine asta ?

Astă-vară a apărut în Flacăra 
sesizarea mea privind faptul că 
rîul Ialomița surpă în fiecare an 
zeci de metri de teren agricol 

din marginea satului Moldoveni, 
comuna Dridu. Măsurile de pre
venire cad în sarcina organelor 
competente, din județul Ilfov, 
care însă nu numai că nu au 
făcut nimic, dar nici măcar nu 
au binevoit să răspundă în 
vreun fel la sesizare. (Anton 
Alexandru, București, str. Bîr- 
sănești 1, bl. 159, șc. 1, ap. 12)

în comuna Bălțești, județul 
Prahova, se află un spital rural 
la care vin și bolnavi din alte 
comune. Cel mai adesea se ape
lează, pentru a se ajunge la 
acest spital, la autobuzele I.T.A. 
Numai că, pe motiv de econo
mie, conducerea Autobazei 6 
Ploiești a interzis oprirea în 
stația spitalului. Să nu se fi gă
sit, oare, o soluție omenească 
în rezolvarea acestui caz ? (Mi
hail Georgescu, comuna Băl
tești, județul Prahova)

■
Ministerul Muncii. Luînd le

gătura cu Combinatul siderurgic 
Reșița șl analizînd sesizarea tri
misă redacției dv. de către co
lectivul laboratorului de încer
cări fizieo-mecanice din eadrul 
C.S.R., constatăm că sesizarea 
este justificată. Drept urmare, 
începînd de la 1 ianuarie 1980, 
personalul in cauză a fost în
cadrat pe nivelul solicitat al re
țelei tarifare construcții de 
mașini.

I.J.G.C.L. Botoșani : „La
adresa dv. privind scrisoarea 
mai multor locatari din munici
piul Botoșani, str. Karl Marx nr. 
25, prin care - semnalează faptul 
că nu au apă caldă la nivelele 
superioare ale blocului în care 
locuiesc, vă informăm : Pro
blema ridicată a fost soluțio
nată favorabil în sensul că. pen
tru sezonul rece s-a stabilit, de 
comun acord cu conducerea 
Asociației de locatari, un nou 
program de furnizare a apei 
calde, respectiv între orele 16 și 
19. Totodată, au fost' efectuate 
unele modificări la conductele 
de refulare ale pompei din sta
ția de hidrofor, astfel încît apa 
caldă ajunge și la etajele HI 
și IV".

■ v
Consiliul popular al județu

lui Galați : „Privitor la sesiza
rea adresată revistei „Flacăra" 
de către un grup de cetățeni din 
cartierul Bărboși—Galați, care 
se declară nemulțumiți de mo
dificarea traseului de autobuz 
21, vă comunicăm : Sesizarea 
este întemeiată și ca urmare, 
I.J.T.L. Galați a înaintat docu
mentația traseului 21 la Consi
liul popular municipal Galați, 
obținînd decizia de funcționare 
nr. 1 267/1979 prin care traseul 
își modifică itinerarul după 
cum urmează : Gara Bărboși — 
str. Oțelarilor — str. Stadionu- 
hu— str. Brăilei — Centru (str. 
Brigadierilor) și retur. Acest 
traseu va fi deservit de două 
autobuze, cu o frecvență de 
25 minute".

Consiliul popular județean 
Vrancea : „în urma sesizării 
adresate revistei „Flacăra" de 
Mariana Militaru din comuna 
Dumitrești, vă comunicăm ur
mătoarele. : Deoarece nu erau 
locuri vacante de desenatori, 
Oficiul forțe de muncă i-a ofe
rit numeroase alte posibilități 
de încadrare însă a refuzat pe 
motiv că dorește numai post de 

. „desenatoare" într-o unitate 
economică a județului. întru- 
cît la Atelierul de proiectări 
județean s-a eliberat un post de 
desenatoare, i s-a oferit loc de 
muncă în această unitate pe 
care l-a acceptat. Petenta. este 
în vîrstâ de 20 de ani, a absolvit 
în anul 1979 Liceul teoretic spe
cial din Iași cu profil de dese
natoare".

Mă numesc Aurel Pancraiî, 
sînt din Caransebeș, județul Ca- 
raș-Severin, și vin la dv. cu o 
întrebare pe care vă rog să o 
transmiteți fabricii Kandia din 
Timișoara : Cînd își va onora 
promisiunile, mai bine-zls, cînd 
reclama făcută în presă pentru 
ciocolata dietetică va deveni 

- realitate ? A trecut un ați de 

* „FLACĂRA" nu ia în considerare scrisorile ano
nime și nu primește acte originale. Scrîeți-ne cit mai 
concis. Și nu uitați să vă iscăliți. Precizați eventual 
telefonul unde vă putem găsi.

cînd am citit cu bucurie a- 
ceste noutăți „dulci", care, pe 
parcurs, s-au dovedit... amare, 
negăsindu-le nicăieri.

B
Ministerul Turismului.
De la Direcția turism intern 
în legătură cu problemele ri

dicate în articolul, intitulat „Mare 
bal mare : examenele pentru 
disc-jockey", articol apărut la 
data de 20 decembrie 1979 in re
vista „Flacăra", vă comunicăm 
următoarele :

Conducerea ministerului a dis
pus analiza aspectelor' sesizate 
in articolul publicat, formînd 
colective care au ajuns la con
cluzia că cele relatate de redac
torul dv. R. Bărbulescu co
respund, în esență^ adevărului.

S-au luat măsurile corespun
zătoare pentru înlăturarea aba
terilor și preîntîmpinarea apari
ției, pe viitor, a unor deficiențe 
de acest gen. Astfel :

1. A fost anulat concursul de 
selecție în vederea atestării pre
zentatorilor de muzică în disco
teci. intrucit acesta nu s-a des
fășurat în conformitate cu nor
mele legale (Legea nr. , 12), 
nefiind respectate nici normele 
aprobate prin Ordinul minis
trului turisțnului nr. 166/1978. 
Menționăm că. din dispoziția 
conducerii ministerului, va avea 
loc un nou concurs.

2. Tovarășul Ion «Minea, eco
nomist principal în Direcția tu
rism intern, care nu și-a dus la 
îndeplinire sarcinile de serviciu, 
sarcini care decurg din Legea 
nr. 12, precum și din normele 
stabilite prin Ordinul ministru
lui, a fost sancționat cu „aver
tisment" conform art. 100, lit. 
„b" din Codul Muncii.

Din analiza dispusă de condu
cerea . ministerului a reieșit că 
nici conducerea întreprinderii de 
agrement și producție industrială 
pentru turism nu și-a făcut pe 
deplin datoria.

Mulțumindu-vă pentru spriji
nul dat, vă asigurăm că se vor 
lua și în viitor măsuri pentru 
înlăturarea deficiențelor din ac- 
tivitatea noastră. Director Gh. 
Moraru.

Poșta redaefiei

ADMINISTRATIV

Rodica Macoveiciuc — corn. 
Gălănești, și Viorel Munteanu — 
com. Vicovul de Jos (Suceava) : 
Cei care și-au pierdut total sau 
parțial capacitatea de ■ muncă 
din cauza unor accidente pro
duse în afara procesului de 
muncă beneficiază de pensie de 
invaliditate dacă au o vechime 
valabilă de cel puțin 5 ani 
• Grigore Coțofană — Bucu
rești : în situația câ sînteți teh
nician cu o vechime de cel pu
țin 10 ani în sectoarele de pro
ducție, puteți fi încadrat prin 
concurs in funcția de maistru în 
specialitatea respectivă. Maiștrii 
promovați în condițiile de mai 
sus au obligația să absolve școala 
de maiștri, învățămînt seral, în 
următorii 5 ani de la numirea 
lor în această funcție • Ema- 
noil Vereș — Pitești : Copiii ur
mași, care înainte de a împlini 
virsta de 16 ani au devenit in
valizi de gr. I sau II, după în
cetarea plății pensiei de urmași 
primesc pe toată perioada inva
lidității un ajutor • Iftimia Bă- 
diliță — Slobozia : Soțiile au 
dreptul la pensie după soțul fost 
pensionar I.O.V.R. dacă la data 
decesului acestuia.au avut,etatea 
de 55 de ani, iar durața căsăto
riei a fost de cel puțin 10 ani 
• Grup de cetățeni sector 5 — 
București : „ Șcriș,oarea . dv. pri
vind asistența medicală din sec
torul menționat a fost înaintată 
Direcției sanitare a municipiu
lui spre analiză și competentă 
rezolvare • Constantin Anasta- 
se — Tg. Jiu : Potrivit regle
mentărilor în vigoare, durata 
programului: de lucru, al fochiști- 
lor de la centralele termice poate 
fi stabilită prin contra.'tele de 
muncă sau convențiile încheiate 
raportată la o medie anuală, 
ceea ce permite ca în anotimpul 
friguros să se presteze mai 
multe ore, iar în anotimpul căl
duros un număr de ore mai re
dus, în compensare.

MARGA NEDELEA M
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în fîntîna vremii.. <4

Poeme de NICOLAE DRAGOȘ

CERBI ZBURÎND...
Toamne-au fost, și ierni, și primăvară 
Ape line, ape tulburate - 
Nu puteam să le cuprind pe toate I 
Cum aracii string circeii viței 
Din adine cu taine, mă-mpresoarâ 
Glasul neînvins al Mioriței.

Soarele netulburat coboară 
- Ciutură răcorii și arșiței — 
In fîntîna vremii și măsoară 
Ca un semn pentru vecie poate 
Intimplate vieți, neîntimplate 
Toamne, ierni, grăbita primăvară 
Stelele și drumul Mioriței...

Cerbi zburînd, gînd nou în fapt de seară, 
Trec prin codrii ca prin vechi palate 
Le e drumul semn că nu se poate 
Rupe-n două urma grea a șnițel 
Ce-n fîntîna vremilor coboară 
Veșnicul destin al Mioriței.

Au trecut demult prin îarba-amarâ 
Ca un semn pentru vecie poate... 
Azi, se-mparte calea-n jumătate 
Ciutură răcorii și arșiței 
Soarele netulburat coboară 
Plaiul de-ntimplări al Mioriței...

PESEMNE, SEMNUL
îmi dă tîrcoale de o vreme 
Cînd mai prudent, cind agresivă 
I s-a făcut, pesemne, semnul 
Să iese din expectativă.

Mai ieri, trecînd pe Ia răscruce 
Și-a repezit țîfnoasă coasa 
Jertfind hazardului tulpini 
Nemilostivă, Jupineasa.

Eram pe-acolo, la izvor, 
Cam unde-i iarba ca mătasa 
Un pas de mai făceam la dreapta 
Mă lua cu sine Jupineasa.

De-o lungă Vreme se întimplă 
Să nu ne potrivim la pas : 
Ori Ea-i grăbită la-ntîlnire 
Ori ceasu-n urmă mi-a rămas.

Și-așa dansăm același vals 
De-amar de vreme despărțiți. 
Intr-un mereu fragil balans - 
Ne sînt doar pașii diferiți.

Veni-va intr-un timp și clipa 
Cînd ritmul se va potrivi, 
Cînd Jupineasa dansînd coasa 
Va celebra ultima zi!

La sărbătoarea asta însă 
Sint liniștit... Nu voi mai fi

NOSTALGIE DE IARNĂ
Bat fulgi la geamul sufletului rar
Un alt tărim își poartă, spre noi, sfielnici 

solii
Și-n vinul ce visează în pahar 
Apun pe rind diezi'și bemolii

Bat fulgi încet, de parcă într-un vis 
Spus moale in decor de catifea 
Miraculos o cale s-a deschis 
Să ducă-n nesfirșit privirea Ta. .

Tot urci mereu, pierdută-n albul dans 
Pînă-n tărimul unde nu-i cuvintul 
Și-mi pare leagăn prins in vechi balans 
Departe-n hău, mult întristat Pămintul.

Bat fulgi in geamul sufletului rar 
Cind sufletul e dus în altă parte... 
A mai rămas hirtiei, ultim dar, 
Aceste ritmuri ca un semn de carte 
Un fel de drum din viață pină-n moarte.

...Și nici nu știu de-i drumul prea departe.

CA ÎNTR-0 SCOICĂ
Ca într-o scoică ascunsă-n ocean 
De un veac, de mai mult locuiesc 
In acest mult prea simplu cuvînt 
Dar al lumii, dar pămintesc, 
Fostă floare, astăzi cint.

In preajmă-i stelele-și rotesc 
Chipul de noapte, chipul zeesc 
Din slavă pină mult mai sus, 
Din slavă pină în Pămint

Poate taina cuvintului știe 
Ce umbră a lunii, ce gînd 
Cu vuietul vieții mă poartă-n departe 
Unde lumina, cu țipăt uitat, 
De vis fără vis se desparte.

Numai de n-ar avea, n-ar avea 
Secret și-ndelung legămînt 
Să ducă miracolu-ntreg 
Intr-un alt, intr-un alt 
Tot atît de simplu cuvînt
Vinovat doar de vechea-ntîmplare :

Unde-i El 
Eu nu sînt.

SCRISOARE
DESPRE PRIVILEGII

fiicei mele, Delia
Pe profitorii unor privilegii 
Trăind in templul bunăstării proprii 
Neimpăcați cu literele legii 
De suflet nu-s motive să-i apropii I

Ei bat ipocriziei lungi mătănii 
Și necredința-n om le e lozincă, 
Lunecători prin viață ca pe sănii 
Bieți slujitori de veche caterincă.

Tu, poadă-ți viața simplu, ca o floare 
Ce niciodat’ menirea nu-și trădează 
Și duce prin suava ei culoare 
Lumina zilei dreaptă in amiază !

Se luptă unii să-și agonisească 
Deprinderi fără rost, de mic burghezi, 
Călcind cu ură legea omenească 
Un trist nimic in ochi poți să le vezi.

Și totuși sînt în lume privilegii 
Cu care ești în drept să-ți dai acordul 
Acul busolei să nu-și piardă Nordul : 
Pe cei ce-s mulți și simplii, ințelege-i I

MIT MACHIAT

S-au risipit aplauzele-n aer 
Doar praful vocii-n scenă a rămas. 
Și-o parte din viața celor care 
învinși, printre iluzii, călătcrit-au azi.

Sînt prinți și cerșetori, în clipa cînd 
Orele serii fabulos le schimbă 
Starea civilă de la primărie 
— Și nu-s voioși de-această clipă vie ! -

(E o părere clipa sau, cel mult, 
Sortită timpului, o cărămidă 
Ce, ca un și, se trece nevăzută, 
Ori ca un ce-n zădărnicii se-agită)

lată, Regina, ce-și purta în scenă 
Stema, jignind săracii-n pietre rare 
Ea ce știu, cu-atita perfidie, 
Să-nvăluie monarhu-n minciună și iertare 
Vînînd sărutul Ducelui ce! tînăr 
Ce se visa, prin ea, urcat pe tron 
Regina, deci, o, iată cum aruncă 
De pe firavii umeri, sub balcon 
Zeiasca mantie din fire-alese 
De parcă de-un blestem s-ar dezlega.

(Ce haz să fii regină două ore 
Lumea să tacă sub privirea ta, 
Și-apoi să cari, spre casă, conopidă 
Pentru modesta cină hărăzită !)

Ori, Regele, cu glasul ca de clopot 
Tiran sau blind, cum cere-mprejurarea 
El, iată, cum aruncă silnic sceptrul 
Lingă păianjenii ce clevetesc prin colțuri 
Urzindu-și pe-ndelete și-n perfidii lucrarea 
Din pînzâ fină, ca un vis, divinul. 
Ademenind vreo muscă prea credulă 
Spre-a le-ncărca și-nmiresma festinul 
Mesei de taină și de sărbătoare I 
De ce - se-adună gestu-n întrebare - 
Aruncă sceptrul, parc-ar injura 
Tot universul cu acest toiag, 
Poleiuri false arătind privirii 
Cînd calcă-n silă peste trudnic prag î

(Nu-s de folos adînce temenele 
Tîmple bătînd docile spre podele 
Cit ești despotul veacului uituc 
Dacă te știi acasă sub papuc !)

Și, rînd pe rînd, abandonîndu-și haina 
Purtată elegant la avant-scenă 
Ca să-nsoțească pînă-n staluri taina 
Ori cintecul iubirii de sirenă 
Se trec actorii dintr-un veac în altul 
Trăind un șoc pe care nu-l mai știu, 
Și se grăbesc spre stații de tramvaie 
Sub cerul de purtare, plumburiu...

S-au risipit aplauzele-n aer, 
Doar praful vocii-n scenă a rămas ?

Tăcere, voi I Sînt regele ! Vă cer 
Impozite pe șoapte și mister. 
La triste amănunte să nu mai luați aminte 1 
Și de refaceți vraja trăită mai nainte 
Veți auzi cum gîndul, ce-n sine s-a retras 
Aduce in lumină viața celor care 
învinși, printre iluzii, călătorit-au azi.

GÎND LÎNGĂ APE
Melancolică această luntre bătrină 
La ceasul cînd luna ii cade sub șolduri - 
Pungă de aur fără arginți înăuntru... 
Melancolică această luntre bătrină 
Poate o umbră pe linia timpului dusă... 
Auzi, cum vocea discretă pe 
Carnea tremurătoare a apei își sună 
Cîntec de veșnicie, cintec de ultimă noapte, 
De cînd ? Din ce veacuri aduce cu sine 
Linul drum, lunecat pînă-n simțuri, moale 

cuțit, 
Această luntre bătrină, parcă din propria 

carne salvată î

Aici, la orizontul apei, fremătînd de aprinse 
răcori, 

Iși trăiește ritualul lunecării prin timp, 
Senzual și ascuns. Sunetul ei reflectindu-se 

grav 
Tocmai sus, în tăceri, lingă stele cu privirile 

reci,

Cînd, tinără și fără umbre trecu, în alt 
veac.

Oglinda apei ostil o primi...
Țipăt fu virilul orgoliu al lemnului 
De curînd înfrînt în curbura visînd lunecare 
Și drumul fragil pe întinderi lichide.»

Abia acum, în amurg, cînd tandru, luntrea Vîsc pe copacul dreptei revoluții, 
bătrină, Nicicînd riseîndu-și viața pentru altii, 

Aproape imperceptibil desenează pe Ca mari fachiri ai unor mici soluții
strunele apei Nasc numai lincezeală, birocrații.

Linul vis, dizolvat în umbra rămasă 
Luna își află mireasma gîndită în ace! 

de demult răsărit.
Doar arginții purtați altădată-n adine 
Printre rădăcine de nuferi și bronhii de 

crapi, învechite, 
S-au risipit... S-au risipit... S-au rL.si. ...

APEL
Să fie-atit de amețit pămintul 
De zborul milenar purtat prin spații 
Și hotărît să-și caute mormintul 
Sculptat pe-afetul unei conflagrații î 

iar omul, trestia cu gîndu-n stele 
Și rădăcinile in univers 
Să fie pradă unor stări rebele 
Rob condamnat al unui veac pervers î

Tatăl să uite dreptul la copii, 
Mama să-și piardă lacrima-n uitare î 
Cine dă dreptul zilei de-a muri 
Definitiv ? Din care disperare ?

Mai sînt copaci ce încă n-au rostit 
Taina ce-o duce floarea-n primăvară. 

yAzi, din cenușa ultimului mit
Ar mai putea doar noaptea să răsară I

Sînt nedreptăți pe glob și mari și mici 
Omul pe om il vrea cuțit la plug 
Dar n-am tîrît planeta pîna-aici 
Ca s-o jertfim satanicului rug I

E VREMEA
E vremea să ne strtngem în arenă 
Nu pentru vechi acrobații perfecte 
Nu ispitiți la cintec de sirenă 
Spre nu știu ce-mpovărătoare trepte.

Veacul ce-și poartă virsta spre final 
Monumental și plin de contradicții 
Are-n structură omul ideal 
Dar și pe omul unor false dicții.
Cînd zborul minții se cuprinde-n arc 
Ducind planeta către infinit, 
De ce cad păsări fulgerate-n larg 
Oceanelor jertfindu-Ii-se mit î

Cînd dintr-un strop de apă, nou miracol 
Herculeana forță se dislocă, 
De ce, intr-un paradoxal spectacol, 
Balenele la maluri se sufocă ?

Și, mai ales, de ce trudită lume 
Cu praf de pușcă-n suflet și in pleoape 
In piramidă infinită pune 
Armele stranii, viața să-și îngroape î

In singe unii string nisipuri sterpe , 
Din rug de palide și vechi elite, 
In timp ce brațe-n încleștări superbe 
Fac stelele pe boltă să se-agite...

Infernul se deschide-n prag de rai 
Impovârind planeta cu capricii 
Și pentru unii nu exiști de n-ai 
Vocație către subtile vicii.

Urcați pe piedestalul nuclear 
Demoni și îngeri într-un joc al sorții 
In acest veac tîrziu, jubiliar 
încearcă zaruri pe coșciugul morții.

E vremea să ne strîngem în arenă 
Cit globul nu-i proscris ultimei jertfe 
Și ocolind, la timp, ultima scenă 
Să dăm vieții vis în loc de jerbe !

LUNTRE ECHIVOCĂ

Sînt unii cu aplauzele-aici
Și capu-ntors demult înrăite părți, 
Visînd planeta sub dresaj de bici, 
Cu fel de fel de hașurări pe hărți.

Mari profitori ai unor mici ocazii 
Și-au rotunjit din lașități simbria. 
Sub roentgenul necruțător, lăsați-i, 
Să-șî spună, putredă, biografia...

Ei revoluției i-au pus condiții, 
Pliațî armonios pe conjuncturi...
In contul cărora false superstiții 
Să tolerăm aceste vechituri ?

In cîrje-șî poartă tristele lor fapte 
Scuzate cu prea lașe circumstanțe 
Trecînd haotic intre zi și noapte, 
Târzii și tragice protuberanțe.

Ei, arborele drept al firii noastre. 
Al idealului ce ne cuprinde, 
Ar vrea să-l știe-n biruri de cadastre 
Prin care să-și procure noi merinde.

în lume, bat furtuni ce-ar vrea să frîngă 
Sub umbră mersul neclintit și drept.
La loc ferit - ce patimă nătîngă I - 
Cu mina stingă, să te bați in piept...

In lume, inimi trec în tînăr marș 
Clădindu-se în aripi și coloane, 
închiși în turnuri, de orgolii arși, 
Visează lumea-nfrintă in canoane.

Cînd simt că aer proaspăt îi sufocă, 
Pe marea urii lor, in naufragii, 
Cu viața intr-o luntre echivocă, 
Un jalnic rol își joacă saltimbancii.

Ei, revoluției îi pun condiții, 
Lumina chiar ar pune-o sub obroc 
Cu ei nicicînd nu-i loc de armistiții, 
Nu-i timp de argumentul echivoc.

De-s unii cu aplauzele-aici
Și capu-ntors demult in alte părți...
Ai dreptul, ești dator să te ridici 
Necruțător micimea să le-arăți.

Cu autorii cinici de condiții 
Nu-i loc de nici un fel de armistiții.

NEÎNVINSE LESPEZI
Nu-mi sînt străbunii os de voievozi.
Ei, voievozii țării, in cinste i-au ținut 
De le-au călcat hotarul necuvioși irozi 
Cu secera și coasa i-au înclinat in lut.

Ei au știut ce-i plugul, tăindu-și drum in 
brazdă 

Ce cîntec spune coasa cînd iarba o infringe 
Privirea să și-o afle in măreția vastă 
A cerului în care pling stelele cu singe.
Bogată-i ori săracă această veche zestre 
Ce-o port adine în singe, sigiliu-testament ? 
Știu doar că nici o umbră nu poate trece 

peste
Lumina ce-mi lăsară drept scut și 

argument
Lumina lor răsare cum florile din lut 
Din neînvinse lespezi, cu umerii-n trecut.
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SPORT

Ce-și dorește

S. C. Miercurea Ciuc?

Am făcut, zilele trecute, un popas la 
Miercurea Ciuc, oraș despre care e 
greu să scrii fără să pomenești și des
pre mistuitoarea pasiune a localnicilor 
pentru patinaj. M-am conformat, vizi- 
tîndu-i pe hoclieiștii de la Sport Club, 
pe care s-a întîmplat să-i găsesc, îna
intea Cupei României care bate la ușă, 
în febra pregătirilor și a grijilor. Maes
tru al sportului și component al echipei 
naționale, Miklos Tibor ne-a mărturi
sit că echipa nu mai e ce-a fost, dar că 
există speranța că va fi. Ne-ar trebui 
trei linii, zice, dar n-avem decît două ! 
S-a întors Gali, dac-ar mai veni și frații 
Nagy, și Solyom, ar fi în regulă, am 
face trei linii, dar vor veni ?

Antrenorul formației, Constantin Du- 
mitraș, se arată mai rezervat. Echipa 
este formată din elevi, studenți și mi
litari, greu de adunat în același timp, 
niciodată n-am la antrenamente lotul 
complet, dar ea e capabilă, judecind 
după posibilitățile jucătorilor, de per
formanțe mai bune decît pînă acum. 
La sfîrșitul lunii vom susține la Sofia 
3 partide amicale cu reprezentativa 
Bulgariei. Ele ne vor ajuta mult, cei

0 istorie a sportului 

in date... inexacte!
A apărut recent, fapt semnalat și în ” 

cadrul rubricii noastre de .știri, cartea 
..Istoria sportului românesc în date", sem
nată de Nicolae Postolaehe. Fiind vorba 
despre o lucrare ce se pretinde științifică, 
vrîndu-se „mai întii un instrument de 
lucru necesar tuturor celor care se inte
resează intr-un fel de. istoria mișcării 
sportive românești și, in al doilea, rind, 
un mijloc de formare a unei culturi de 
specialitate", e de mirare că în cuprinsul 
ei s-au strecurat, din neglijență sau din 
altceva, numeroase și grave greșeli, asu
pra cărora ne-a atras atenția, zilele tre
cute, un cititor, purțîndu-ne la dispoziție 
o lungă listă de erori și omisiuni. Iată' 
cile va mostre.
• La pagina 161 (a „Istoriei...") se afir

mă că „1929 ian. 20. Automobilistul Marin 
ButculesCu ocupă locul I in cursa de re
gularitate din cadrul Raliului Monte 
Carlo..."

Inexact ! Parcursul de regularitate a 
fost cîștigat de Alecu Berlescu.

• 178 : se susține că la J.O. de iarnă de 
la Lake Placid, prima ediție, bobul nostru 
de 4 persoane (Al. Papană...) s-ar fi clasat

Patinatorii de viteză 

conform așteptărilor

Cel. puțin pînă acum, la țrtke Placid, 
patinatorii noștri de viteză s-au comportai 
conform așteptărilor, adică lamentabil ! 
Duși Ja Olimpiadă cu mari sacrificii, di
rect de la Inzell, din R.F. Germania, unde 
s-au pregătit cu exigență și asiduitate 
timp de mai multe luni, Coroș, Jenei și 
Ei delyi au confirmat, instalîndu-se cu fer

Explorări Baia Mare;

pentru a doua oară 

câștigătoare

a „Cupei Balcanice"

După meciul de la Baia Mare, Explo
rări — Boronkay Istanbul, 3—0, contîrid 
•pentru prima manșă a finalei Cupei Bal
canice la volei masculin, deși necăjit, an
trenorul turc Kobal Erdogan îndrăznea să 
creadă că soarta trofeului n-a fost încă 
decisă ! Deși am fost învinși ne spu
nea, n-am jucat rău, avînd însă neșansa 
de a întîlni o echipă în mare formă. La 
Istanbul însă, lucrurile vor sta cu sigu
ranță altfel ceea ce cred că îmi dă drep
tul să sper că. vom putea recupera han
dicapul.

Partida retur, adjudecată de voleiba
liștii băimăreni. cu același scor categoric 
a infirmat previziunile optimiste ale teh
nicianului turc. Evoluînd din nou excelent, 
jucătorii antrenorului Mihai Ghezan, n-au 
lăsat nici o șansă adversarului, readucînd 
acasă trofeul, Baia Mare era cîștigătoarea 
primei ediții a Cupei, spre bucuria miilor 
de suporteri. •

Luni la prînz i-am așteptat pe băimă- 
reni la aeroport, solicitînd o scurtă decla
rație conducătorului delegației, inginerul 
Cornel Grama, directorul întreprinderii

cel puțin așa sper, în omogenizare. 
Golgeter, anul trecut, al campionatu
lui de juniori, Todor Tibor e convins 
că echipa poate da mai mult decît a 
dat : numai că va trebui să ne pregătim 
mai serios, cu un plus de conștiinciozi
tate, lucru pe deplin posibil.

Ce-și mai dorește Sport Club ? Să 
intre cît mai repede în lupta pentru 

pe locul II. In realitate,, el a încheiat com
petiția pe .poziția a 6-a ! Dealtfel, la Mu
zeul sportului din București (n.n. — unde 
Nicolae Postolaehe a fost director un 
timp) șe află expusă diploma pentru locul 
6 oferită Tui D. Hubert, frînarul bobului 
de 4.
• 183 : citim că „1933 febr. 18—19. Sch- 

reiberhau• (Germania). C.M. de bob... echi
pajul Al. Frim — D. Dumitrescu... locul 
IV". Nu-i adevărat, ziarul „Gazeta spor
turilor" ‘ din 24 februarie 1933 publică opi
niile și declarațiile inginerului Dumitru 
Zână, cel carb a făcut pereche cu Frim la 
mondialele din 1933.
• 221 : „1939 iun. 9—17. București. Con

curs hipic... Premiul cavaleriei române a 
rriyenit lui Mihai Savu". Mihai Savu a 
fost, e adevărat, un distins sportiv, pilot 
curajos și scrimer redutabil, în amin
tirea căruia s-a instituit un memorial ee-i 
poartă numele. Ca atare, el n-a avut cum 
să ciștige un concurs hipic ! Proba res
pectivă a. revenit, după cum notează 
Anuarul sporturilor, U.F.S.R., 1939—1940, 
la pagina 177, călărețului german Brinck- 
mann, cel mai bine clasat dintre români 
fiind Zahei, locul 4—13.

• 381 : „1972 mai. 13—20. Constanța. 
C.E. de haltere. Fiți Balaș... locul IV, cel 
mai bun rezultat". Fals ! La competiția 
respectivă, Ion Hortopan a obținut meda
lia de argint la categoria muscă, stilul 
împins, iar Victor Roșu, pe cea de bronz, 
la categoria cocoș, stilul aruncat.

mitate pe ultimele locuri ale clasamente
lor, ispravă nu greu de anticipat date fiind 
rezultatele lor din ultima vreme, tot mai 
slabe. Astfel, la 500 de metri, Vasile Co
roș s-a clasat pe poziția 27 (din 37 de con- 
curenți), timpul obținut de el fiind sub cel 
al sovieticului Grișin la J.O. de iarnă din 
1956 ' Celălalt reprezentant al nostru, 
Dezideriu Jenei,, a încheiat cursa pe locul 
30. La 1 000 m, situația a fost la fel de rea. 
Coroș terminînd pe poziția 31, iar Jenei 
pe 33, dintr-un total de 40 de alegători. 
In cealaltă probă desfășurată pînă 

. acum, 5 000 . de metri, Andrei. Erdelyi n-a 
izbutit să alerge nici măcar onorabil, ter

de Prospecțiuni și Explorări Geologice. La 
Istanbul, am notat, băieții au jucat chiar 
mai bine decît acasă încheind socotelile 
în numai 50 de minute ! Ca să fiu sincer, 
plecasem cu intenția de a învinge în pri
mul set. care ne-ar fi fost suficient pentru 
cîștigarea trofeului, numai că ■ echipa și-a 
dat seama că nu trebuie să se mulțumeas
că cu o jumătate de măsură, și a învins 
net, cucerind simpatia spectatorilor. 
După opinia mea, s-au remarcat în mod. 

titlu ! Pentru asta, nu încape nici o 
îndoială, e nevoie ca vorbele lui Todor 
Tibor să devină fapte. După cum i-am 
cundseut pe hocheiștii Ciucului, talen- 
tați și harnici, ei se află angajați chiar 
pe acest drum.

ELENA GHERA ■

• La pagina 384. autorul se arată, con
vins că la Olimpiada de la- Mitochen. din 
1972, „sportivii români au . obținut 3 me
dalii de aur... și 7 de bronz". Dacă greșe
lile privitoare. Ia a perioadă mai.veche din 
istoria Sportului nostru pot fi, pînă la un 
punct, scuzabile, de data asta amnezia lui 
Nicolae Postolaehe e inadmisibilă. La J.O. 
din 1972, sportivii români au. mai cucerit; 
pe lingă cele 10 medalii, alte 6, de argint, 
prin Dan Juga, Valeria Bufanu, Ion 
Alexe, Argentina Menis ș.a.

• 400 : „1975 mart. 1—12. Sofia. C.M. de 
hochei, grupa C. România locul V". Iată 
un adevărat lanț, de erori ! în 1975, mon
dialele de hochei, grupa B, din care a 
făcut parte și România, grupa B, nu C, 
s-au desfășurat în Japonia, la Sapporo, 
între 14 și 23 martie ? !

în plus, ne informează Nicolae Șerbă- 
nescu, cîteva competiții sportive de. an
vergură, cu participare românească, în
cheiată cu medalii și poziții fruntașe, lip
sesc din lucrarea în discuție. între aces
tea, europenele de atletism în sală. 1970, 
la care Viorica Viscopoleanu a obținut 
titlul, cele de tenis dg masă, tot 1970, la 
care Maria Alexandru a cucerit medalii 
de bronz, la simplu și dublu fete și așa 
mai departe.

130 de greșeli, numărate, unele mai mari, 
altele mai mici, cu alte cuvinte' „Istoria 
sportului românesc in date"... inexacte !

minînd pe locul 22 (din 29), la mai bine 
de o jumătate de minut de învingător !

La această oră, se știe. Jocurile Olimpice 
de iarnă sînt în toi. Specialiștii exclud 
însă posibilitatea ..ca patinatorii noștri de 
viteză să aibă un reviriment.

Cum se justifică deplasarea celor 3 spor
tivi la Lake Placid ? Cum se. justifică 
lungile vacanțe petr ecute, la Inzell și, le
gat de asta, vizitele de „control" efectuate 
în aceeași împădurită stațiune de secreta
rul federal Grigore Arj oca, despre care 
„Flacăra" a. mai Scris ? La. aceste? între
bări și, probabil, la altele, vom încerca să 
răspundem cît mai curind.

deosebit Viorel Balaș și Adrian Arbuzov.
Felicitîndu-i pe sportivii de la Explorări 

pentru acest succes, care vine să subli
nieze ascensiunea voleiului românesc, ne 
facem datoria de a adresa felicitări la 
fel de sincere, organelor locale, prin 
grija și strădania cărora sportul din Baia 
Mare cîștigă tot mai mult prestigiu pe 
plan intern și internațional.

SORIN POSTOLACHE ■

Ștefan Covaci, 

desconsiderat?!

Primim : ,
Tovarășe redactor șef,
„Mă numesc Manole Anton, locuiesc în 

București, pe Bulevardul George Coșbuc 
23, și vă scriu deoarece apreciez calita
tea revistei pe. care o conduceți, ținîhd 
să vă mulțumesc pentru restabilirile și 
reconsiderările de situații, de la cele de 
mai mică importanță piuă la problemele 
inventatorilor...

In „Flacăra"- din 10 ianuarie 1980 este 
redată o foarte interesantă convorbire cu 
Ștefan Covaci, vicepreședinte al F.R.F. 
Din păcate, unele întrebări sînt astfel 
formulate și unele întreruperi sînt astfel 
introduse îneît, după părerea mea, re
dactorul a adoptat un ton de nepermisă 
desconsiderare față de intervievat. Con
sider că cele arătate de Ștefan Covaci 
sînt, în marea lor majoritate, reale. Se cere 
reținută lipsa muncii de pregătire la ni
velul fotbaliștilor tineri, de la 12 la 16 
ani, de pildă, observație care cred că 
poate fi generalizată și la alte sporturi. 
Dacă Ștefan Covaci, pe care nu-1 cunosc 
personal, ă insistat, pe bună dreptate, 
asupra acestor aspecte, socot că re
dactorul respectiv ar fi trebuit să-și însu
șească și să difuzeze altfel cele recep
ționate.

Legat de asta, vreau să a-nțjntesc că de 
fiecare dată, cînd se ocupă de rezultatele 
bune obținute de echipa ’ națională, 
presa franceză amintește marile me
rite ce revin tehnicianului ■ român 
Ștefan Covaci. Astfel procedează. re
cent, revista „Express", scriind din nou., 
la 24 noiembrie; -sub - tiihil ;.Le pied ' du 
buteur", despre calitățile deosebita ale ce
lui care a răspuns, o vreme, • de . soarta 

- fotbalului, francez". .
Sg impuri, nu încape nici p îndoială, 

cîțeva precizări. Mai întii aceea că; 
înaintea tipăririi articolului la care co
respondentul nostru se referă, semnatarul 
lui i-a arătat lui Ștefan Covaci textul in
tegral,. vicepreședintele’ federației de fot
bal declarîndu-șe de acord cu conținutul și, 
firește, cu tonul redactării. Să nu fi 
simțit oare Ștefan Covaci, la spiritul ce-1 
earaeterizeakă că se încerca /acolo, cum 
pare tentat să creadă Manole Anton, o 
manevră de subminare a prestigiului său ? 
Greu de crezut. Să nu fi simțit oare Ștefan 
Covaci, la experiența ce posedă în ma
terie de interviuri, că redactorul l-a tra
tat de sus, desconsiderîndu-1 ? Greu de 
crezut. Cu atît mai puțin plauzibilă e o 
asemenea versiune cu cît, mărturie stă 
textul publicat, intenția noastră n-a 
fost decît aceea de a-i permite vice
președintelui federației de fotbal să-și 
exprime câteva din gîndurile și preo
cupările sale. Ceea ce n-a înțeles co
respondentul citat e faptul că, în discuția 
respectivă. Ștefan Covaci n-a fost invitat 
să-și dea cu părerea în calitate de mar
tor âa impasului fotbalului românesc, de 
persoană neutră, ci în calitate de factor, 
direct implicat în această stare de fapte, 
purtînd serioase răspunderi pentru un șir 
de repetate și dureroase insuccese.

Legat de asta, să notăm mirarea cart, 
ne-a cuprins citind luni, in „Sportul", 
ultima declarație a vicepreședintelui 
F.R.F., făcută după meciul pierdut la 
Neapole. Ediipa noastră s-a prezentat 
bine, sub aspectul pregătirii fizice, după 
turneul sud-american, declara Ștefan 
Covaci, ceea ce înseamnă că ne-am atins 
unul din principalele scopuri urmărite. 
Pe, noi, ca să fim sinceri, partida cu 
Italia nu ne-a mulțumit, o înfrîngere fiind, 
la urma urmei, chiar o înfrîngere ! Fotba
liștii români, yeniți după 35 de zile de pre
gătiri comune, antrenamente și jocuri de 
verificare, purtate în Columbia și Brazilia, 
n-au arătat saltul valoric promis, limitîn- 
du-se la o defensivă adesea disperată în 
fața unui adversar care a fost departe de â' 
Străluci. Apărarea, căreia i s-au adus atîtea 
laude, a gafat de 4—5 ori, iar atacul a fost 
ca și inexistent, Atunci, ne întrebăm, de 
unde atîta mulțumire?! De unde atîta 
optimism ?! Dacă, reproducînd din 
aceeași declarație, lotul reprezentativ mai 
poate fi îmbunătățit cu 3—4 jucători pe 
poșturile deficitare încă din atac și linia 
mediană?! De ce s-a organizat, iarăși în
trebăm, lungul turneu șuri-ămerican dacă 
nu tocmai pentru a rezolva posturile de
ficitare ?!

Sigur, sîntem de acord ca finalul scri
sorii lui Manole Anton, „propun o recon
siderare a colora care au muncit și 
muncesc pentrti sportul românesc", dar 
asta nu vrea să însemne, dacă am 
priceput bine. înlocuirea criticii, cînd e 
cazul, cu o bunăvoință păgubitoare. Cui 
ar servi o astfel de atitudine ? Cu sigu
ranță, nici lui Ștefan Covaci și nici 
fotbalului românesc, oricît l-am stima pe 
vicepreședintele federației, și îl stimăm, 
recunoscîndu-i multe merite, oricît am 
dori redresarea fotbalului, și o dorim, 
din toată inima.

Atunci ? Cine a greșit și, mai ales, față 
de cine ?

OVIDIU 1OANIȚOAIA ■
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FĂRĂ PREJUDECĂȚI DESPRE...
ss

Mai multă grijă pentru cetatea de

ALB a.
Alba luiia 1980... Revăd orașul după 

aproape o duzină întreagă de ani și, iată, 
nu mai am încotro și trebuie să apelez 
la un Ioc comun al limbajului : nu-1 mai 
recunosc. Și spun loc comun al limbaju
lui pentru că Alba luiia nu este singurul 
oraș al țării de nerecunoscut după 12 ani 
de absență. Călătorului, se mai spune, îi 
șade bine cu drumul, dar tot atît de bine 
îi șade și cînd îl așteaptă undeva o ca
meră de hotel omenească. Ei bine, atunci, 
în 1968, a trebuit să dorm într-o cameră 
de ocazie, primit în gazdă de o bătrînă 
amărîtă, pe undeva pe sub zidurile cetă
ții, pe un ger în care, vorba lui Fânuș 
Neagu, nu te-ai fi încălzit nici ținînd 
cîte doi cîini sub fiecare subsuoară. Sin. 
gurul hotel din localitate. Dacia pe nume, 
era în reparație capitală, pregătindu-se 
să primească oaspeți din toate colțurile 
țării la sărbătoarea semicentenarului 
Unirii de la 1 Decembrie 1918. începusem 
să ne reamintim că nu numai o dată 
ne-am unit sub cerurile Albei luiia, ci 
chiar de două ori, cum dealtfel ne-âm 
reamintit multe fapte de fală din istoria 
poporului nostru de cînd primul bărbat 
al acestei țări, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, ne-a învățat să așezăm în 
centrul politicii noastre interne și inter
naționale independența și suveranitatea 
patriei, continua ei propășire.

în mai puțin de un deceniu și jumăta
te, populația municipiului Alba luiia s-a 
dublat și noile lui cartiere — Platoul 
Romanilor număra 20 000 locuitori, Am- 
poiul se străduiește să-l prindă din urmă 
— respiră civilizație, confort, bunăstare. 
Astăzi, există la Alba luiia nu mai puțin 
decît patru, hoteluri moderne, eu o capa
citate de cazare înzecită. Centrul străve
chiului Apulum și-a redimensionat cu 
generozitate statura și ceea ce nu s-a 
translat încă de pe planșetele arhiteeților 
în viața orașului se translează astăzi, se 
va transla mîlne. Despre citadelele indus
triale ale Albei luiia de azi — întreprin
derea de utilaj, întreprinderea me
canică, Porțelanul, Ardeleana etc. — 
ne aduc zilnic vești ziarele. Cu alte 
cuvinte, istoria scurtă dar densă a 
anilor socialismului a fost generoasă cu 
această vatră de mari întîmplări româ
nești.

Aici ne-am obișnuit să aniversăm, în 
fiecare an, la 1 decembrie, ceea ce aici 
s-a săvârșit, în 1918, prin voința întregu
lui nostru popor : desăvârșirea unității 
naționale și statale a românilor. Aici am 
aniversat, nu demult, 375 de ani de la 
o mai veche unire a noastră sub un sin
gur sceptru și o singură voință, sub 
sceptrul și voința lui Mihai Viteazul, iz- 
bîndită, vai, pentru puțină vreme, în în
depărtatul an 1601. Aici am aniversat 
împlinirea a două milenii de cînd stăruie 
în pămîntul acesta temeliile străvechiului 
Apulum. Și vom mai avea de aniversat 
întîmplări multe, aici, la Alba luiia. Iată, 
nu mai departe decît în 1985, se vor îm
plini două veacuri de cînd au fost trași 
pe roată și Horea și Cloșca, trecînd prin- 
tr-o durere resimțită de fiecare român. 
Numai că, dacă oamenii, în parte, sînt 
pieritori, națiunile nu se vor lăsa nici
odată întoarse în neființă. Și mulți din 
generațiile românilor de acum vor trăi 
cînd vom aniversa un veac de la Unirea 
din ’18, mai apropiată de noi ea oricare 
altă unire. Apoi, alte generații vor ani
versa două veacuri, apoi trei veacuri și 

așa mai departe. Pînă cînd? Oricum, după 
cum multe din întîmplările la care ne-am 
referit au avut ea fundal zidurile bătrî- 
nei cetăți Alba luiia, dacă nu s-au petre
cut chiar între zidurile ei, tot așa și ani
versările noastre : au același fundal. Și 
aici am vrut să ajungem, la Cetatea din 
Alba luiia, mai exact spus, la starea ei 
actuală..

Nu o dată ne lamentăm că puține din 
monumentele trecutului nostru ni s-au 
transmis așa cum au fost ele concepute și 
că foarte multe altele, din care s-a mai 
păstrat numai amintirea, s-au mistuit in 
viitoarea vremurilor potrivnice. Și uneori 
uităm că și veacul nostru, din neatenție 
sau lene, mai poate și el da un. brînci la 
ce a mai rămas în picioare. Nu vrem să 
fim greșit înțeleși, poate că nu există 
țară în Europa care să fi investit cît a 
investit România întru restaurarea monu
mentelor ei istorice. Eu însumi am avut 
prilejul să fac dovada acestui adevăr, pe 
mai multe pagini într-o publicație, 
cu cifre și date revelatoare. Dar nu este 
mai puțin adevărat că și atunci cînd apu
căm să uităm ceva — și nu de stat este 
vorba, ci de oameni chemați să transpună 
în viață politica statului — uitat rămîne. 
De pildă, presa a atras la timpul potrivit 
atenția asupra destinului trist al unui 
castel medieval din Transilvania transfor
mat de niște neprocopsiți la minte în 
grajd. Și chiar dacă și alte exemple ne 
stau pe limbă, revenim la cetatea din 
Alba luiia. pe care o revedem după o 
duzină de ani. Dacă orașul de la poalele 
ei, este limpede, prosperă și crește, ceta
tea bate pasul pe loc. Mai mult, nu sîn- 
tem prea departe de adevăr cînd spunem 
de-a dreptul că dă înapoi, că indiferența 
îi macină periculos și lent structurile 
marcate și așa de vechime.

Care este starea ei actuală ? Iată cîteva 
impresii îndurate de noi în vreme ce-i 
traversam cuprinsul zidit într-o alcătuire 
poate unică în țară prin concentrația de 
lucru vechi pe metru pătrat : la unul din 
colțurile edificiului care adăpostește 
Muzeul Unirii o babă vindea mizilic ; la 
alt colț, altă babă, aplecată peste un coș 
de nuiele, turna mizilic în fișicuri, pre- 
gătindu-se să vîndă și eă „bomboane 
agricole" (între noi fie vorba, pînă azi am 
fost ferm convins că mizilicul e o „spe
cialitate" gustată doar la sud de 

Carpați...) ; fată în față cu Catedrala 
Reîntregirii s-a pripășit de ani mulți 
Căminul-spital de bolnavi neuropsihici 
cronici, așezâmînt care își are rostul lui 
dar care, evident, nu are ce căuta in acest 
spațiu pios, pios nu neapărat din punct 
de vedere religios, ci din punct de vedere 
național, cu atît mai mult cu cit poluează 
vizual peisajul cu o improvizație de gard 
de-a dreptul sinistră ; un teatru în aer 
liber, adăugat cu bune intenții zidurilor 
cetății, chiar marcat de o oarecare 
acuratețe a liniilor arhitectonice, creează 
totuși impresia de groapă spre care pru
dența te Îndeamnă să privești circum
spect ; jur împrejur de zidurile amintite, 
în curtine, în curțile interioare, cetatea 
e asaltată de maldăre ■ de gunoi, de bălă
rii, de moloz ; niște chioșcuri, unul pa
tronat de o întreprindere cu prea multe 
inițiale — I.C.S.M.A.A.P. -- ea să fie și 
adevărată, altul destinat desfacerii arti
zanatului, altul pentru vîndut înghețată, 
strălucesc prin prost-gust și prin totală 
inadecvare la mediul in care au fost in
sinuate silnic ; in bufetul de pe str. Eca- 
terina Varga nr. 3, fel de fel de indivizi 
dubioși beau tării pînă le trosnesc ure
chile, în timp ce igrasia fațadei a urcat 
cu mult peste firmă ; str. Bibliotecii a 
devenit o vastă pubelă, presărată din loc 
în loc cu pubele aievea, care într-o rină, 
care răsturnate de tot. evident, nevidate 
de săptămîni, poate de luni, poate de 
ani ; afișele pentru piesa Revelion la baia 
cu aburi sînt bătute de-a dreptul în cuie 
in trunchiurile unor arbori centenari ; 
un magazin de produse industriale, de 
care cetatea are nevoie cum are nevoie 
știuca de păr, s-a încuibat într-o șandra
ma ce stă pur și simplu să cadă ; despre 
palatul Apor am auzit că s-ar restaura, 
dar după cum arată nouă ni s-a părut 
mai degrabă că ar fi în curs de demo
lare și, ca să pătrunzi în Centrul de li
brării, adăpostit în încăperile lui, treci 
prin valuri de noroi care clefăie ; insti
tuții care nu au nici în elin nici în mîne- 
că una cu alta și .nici cu destinația cetății 
sînt găzduite de-a valma sub același 
acoperiș : notariatul de stat cu oficiul de 
cadastru și organizare a teritoriului, in
specția financiară teritorială cu casa 
corpului didactic etc. ; chiar la poarta 
dinspre oraș a cetății, un magazin turistic 
etalează pe fațada subminată de igrasie 
o listă prelungă de obiecte pe care le-ar 
vinde, dar nu le vinde. întrucît e întruna 
închis ; strada ce conduce spre statuia 
lui Mihai Viteazul e invadată de lăzi 
cenușii, aruncate în dezordine ; însăși 
această statuie, semnată de Oscar Han, 
e închisă într-un spațiu cu toate orizon
turile obturate; o cercetare atentă, din in
teriorul lor, a tuturor clădirilor adunate în 
acest spațiu care ar trebui să ne ridice su
fletul la înălțimea eterată a unui patrio
tism plenar ne-ar dezvălui, fără doar și 

poate, prilejuri de tristețe mai multe. Cum 
s-a ajuns la această situație e o întrebare 
asupra căreia revista Flacăra a atra,s în 
mai multe rînduri atenția.' e o întrebare 
la care cineva, mai devreme sau mai tir- 
ziu, va trebui să răspundă.

In ceea ce ne privește, stăruim în cre
dința că cetatea de la Alba luiia merită 
cu totul și cu totul altceva decît această 
prelungită cură de indiferență. O sumă 
întreagă de instituții, stimabile și necesa
re dealtfel, dar implantate aici ca nuca 
în perete, și-ar putea desfășura la fel de 
bine activitatea in orașul de lâ poalele 
cetății. Dezafectate, restaurate cu grijă, 
clădiri cu nume de veche rezonanță 
istorică ar putea adăposti noi muzee și 
este demn de semnalat faptul că. și dato
rită săpăturilor arheologice ce s-au între
prins în cuprinsul lui, județul Alba dis
pune azi de un fond de 221 368 piese 
muzeistice, dintre care foarte puține sînt 
expuse în condiții adecvate. S-ar putea 
înființa aici noi biblioteci, cu atît mai 
mult cu cît există aici un nucleu de o 
inestimabilă valoare, biblioteca Bathya- 
neum, cu atît mai mult cu cît spațiile de 
depozitare ale acestei biblioteci se aglo
merează mereu, an de an, ca urmare a 
noilor achiziții, cu atît mai mult cu cît 
însăși biblioteca județeană funcționează 
în orașul de jos, într-o clădire total ne
potrivită, care va înclina curînd steagul 
înaintea tîrnăcoapelor. Ar putea ființa 
aici, în cetatea de la Alba Iulia, facultăți 
și institute de cercetare cu profil uma
nistic. Și oricine capabil să mediteze con
secvent asupra problemei ar putea oferi 
edililor Albei luiia noi și noi sugestii. 
Cetatea din Aiba Iulia poate deveni, ast
fel, un centru umanist de largă respirație 
și amplă iradiere, o sinteză a civilizației 
și culturii românești, concentrată în co
lecții de mărturi. materiale, palpabile, 
care nu sînt de lipsă, în activități de 
profil susținute. Cetatea din Alba Iulia a 
devenit de mult un loc de pelerinaj, unul 
din puținele noastre locuri de pelerinaj, 
și ar fi vremea ea locul acesta să ne in- 
tîmpine cum se cuvine.

Desigur, problema aceasta depășește 
bunăvoința și competența organelor loca
le, ea nu își poate afla rezolvarea decît 
prin efort colectiv, conjugat. Semnalînd 
un șir de stări de lucruri nefirești, am 
avansat și cîteva propuneri pe care le 
supunem discuției publice. Totodată, soli
cităm sugestii și propuneri de la toți cei 
ce se simt în măsură să le conceapă și 
să le avanseze. Știm că este o misiune 
care nu se poate îndeplini peste noapte, 
dar ea își va afla împlinirea eu atît mai 
repede cu cît mulți vor fi cel dispuși să 
și-o asume efectiv. Cu alte cuvinte, pro
punem transformarea cetății de Ia Alba 
luiia în șantier național al restaurării 
demnității ei materiale și spirituale.

MIHAI PELIN ■

Măria sa
(Urmare din pag. 1)

încît să rodească precoce, robust și teafăr. 
Lor le încredințăm, deci, precocitatea și 
viitorul, lor le încredințăm România și 
civilizația ei de mîine, lor le încredințăm, , 
pentru edificarea acestei civilizații, marea 
răspundere a legării școlii de viață, a in
tegrării ei cu știința și cu producția, a 
pregătirii milioanelor de tineri (fiindcă 
sînt milioane, fiindcă procentul tinerilor, 
în populația României, este astăzi măi 
mare ca niciodată) pentru muncă, pentru 
o activitate socială utilă, de calitate și de 
înaltă eficiență. Lor, acestor dascăli, 
acestor profesori, învățători, pedagogi, 
cercetători, ingineri, maiștri, care coboară 
odată cu toamna în tranșeele unei unice 
responsabilități, aptă să modifice fața 
viitorului, le încredințăm, așadar, însăși 
devenirea unui popor. Firesc, deci, pro
blemele lor au încetat să mai fie proble
mele unui cerc închis (însuși acest mare 
Congres al educației șl învățâmîntului, în
trunit din inițiativa secretarului general 
al partidului, e, în acest sens, o dovadă 
dintre cele mai elocvente), ele devenind 
probleine curente, mai mult, probleme 
fundamentale ale construcției și conștiin
ței noastre. Și firesc, tocmai datorită a- 
cestui fapt, tocmai datorită răspunderilor 
extreme cu care îl încărcăm pe omul de 
la catedră, ale cărui probleme sînt, cum 
spuneam, ale statului, ale obștii, ale fie
căruia dintre noi, ca statutul lui profe
sional și sdcial, așa cum l-a definit și
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dascălul
fundamentat recentul congres, să expri
me cu netezime locul ales și rolul înalt 
al lui, al dascălului, în societatea și in 
epoca noastră.

într-o societate și într-o epocă în care 
școala, prin vocea cea mai autorizată a 
partidului și a națiunii, a fost decretată 
drept „principal izvor de cultură și factor 
de civilizație", acest statut s-a impus, evi
dent, de la sine, s-a impus ca o necesi
tate, reparînd, în același timp, niște 
nedreptăți. A existat, cîndva, o vreme 
cînd' deșteptăciunea școlită era fapt de 
excepție, fiind prea multă cea desculță, 
cînd, în consecință, omul cu școală, ca și 
cel de școală, adică învățătorul, dascălul, 
profesorul, apostolul, se bucurau de un 
uriaș prestigiu. Prestigii pe care le-am 
cam abolit într-un timp, în chip brutal 
și cu consecințe triste. Prestigii pe care, 
în anii din urmă, le-am restaurat, trans- 
formîndu-le din excepție în bun curent, 
mai mult, în valută majoră a societății 
noastre, normalizînd circuitul valorilor, 
democratizîndu-le, dar fără să le unifor
mizăm, șă le aplatizăm. Niște ecouri, însă, 
ale unor mai vechi atitudini față de omul 
de școală încă se mai fac resimțite, pe 
ici, pe colo, într-o anume periferie a spi
ritului, pe care va trebui s-o supunem 
rapid demolării, instaurînd în locu-i ' o 
arhitectură limpede a valorilor, într-un 
climat salubru. încă, pe ici, pe colo, niște 
factori îl smulg pe dascăl de la catedră, 
din atelierele practicii productive, din ac
tivitatea obștească desfășurată pe liniile 
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ce sînt proprii formației și vocației sale, 
din necesarul și sfîntul timp destinat 
pregătirii sau odihnei, împovărîndu-1 cu 
sarcini parazitare, excentrice școlii, ex
centrice educației și culturii. încă tinerii 
dascăli, pe ici, pe colo, sînt primiți de 
niște autorități locale ca niște musafiri 
nepoftiți, lăsați să se descurce cum pot, 
fără un minim de sprijin material și mo
ral. încă, pe ici, pe colo, se fac asupra 
învățătorilor și profesorilor penibile pre
siuni, penibile intervenții pentru elevul 
X sau studentul Y, uitîndu-se, că dascălul, 
conform unei prescripții deloc economice, 
ci spirituale, trebuie, cum șcria un învă
țat, să fie un „făuritor de bani buni", că 
școala noastră, ca monetărie a valorilor 
umane pe plan național, trebuie să lanse
ze numai și numai monedă bună, stăvilind 
consecințele fostelor inflații provocate de 
fabricile de diplome. Ne trebuie deci, așa 
cum s-a subliniat și la forumul slujito
rilor școlii, o respectare deplină, adînc 
înțeleasă de către toți, a locului și rolului 
dascălului, a statutului său, atît din punct 
de vedete material cît și moral. în con
diția în care poverile mari ale instituției 
școlii, poate cele mai grele, tocmai fiindcă 
sînt materiale, au fost preluate de stat, 
printre altele și pentru ca gestul omu
lui de la catedră să fie degajat, să se 
poată concentra asupra lui însuși, să 
capete eficiența și noblețea actului pur pe 
care trebuie să-l reprezinte învățătura și 
educația. Și fiindcă vorbeam de „bani 
buni", ne trebuie, credem, și in acest do
meniu, o aspră și bărbătească disciplină 
financiară, de fapt o disciplină muncito
rească, acea disciplină și rigoare a valo
rilor care începe, in cazul de față, cu 

prima literă din abecedar și isprăvește 
cu cifra sau nota din catalog.

în școală, tatăl copilului este dascălul, 
numai dascălul, nimeni altcineva, nici 
măcar tatăl copilului, nici măcar prima
rul comunei. E primul act de justiție, de 
echitate, pe care-1 învață omul de mîine, 
cetățeanul de mîine, injustiția sau in
echitatea pe acest plan putîndu-1 vexa sau 
mutila. El, deci, învățătorul sau profeso
rul, decide, trebuie să decidă, prin note 
de 3, 6 sau 10, cine va fi contabil la co
operativă (dacă e bun la matematică), cine 
va fi crescător de vite (dacă-i place zoolo
gia), cine'va fi crescător de oameni (dacă 
știe pedagogie sau politică), cine va fi 
muncitor, artist, inginer sau savant. 
Este un prim și esențial criteriu, de
cisiv nu atît pentru azi cît pentru mîi
ne. Societatea noastră are nevoie de 
acest criteriu, pe care documentele de 
partid și de stat, noua Lege a învățămîn- 
tului, Congresul slujitorilor- școlii îl În
vederează șl îl subliniază cu un accent 
major. Vom înflori ca națiune numai prin 
școală, prin învățătură, prin știință, prin 
cultură, prin educație, iar aceasta înseam
nă, în primul rînd, criterii, disciplina cri
teriilor, întronată în școală de singurul om 
în măsură s-o facă, chemat s-o facă : 
dascălul. .

Acestui om căruia, astăzi, ii cerem atît 
de mult, trebuie să-i dăm, cu încredere, 
acest drept, tocmai pentru a-și împlini 
exemplar greaua și nobila lui misiune, 
hotărîtoare pentru ascensiunea noastră în 
civilizație și progres.

De la dascăl — și de criteriile cu care el 
operează — începe totul.
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Prezent și viitor in genetică
Prin procesul cunoscut1 sub denumirea 

de recombinare a acidului dezoxiribonu- 
cleic, microbii pot fi determinati să facă 
lucruri cu totul neașteptate, cum ar fi pro
ducerea insulinei umane și a compușilor 
antivirotici, sinteza unor substanțe cu 
efect asemănător vaccinurilor și descom
punerea deșeurilor industriale. Dealtfel, 
conform opiniei președintelui celei mai 
mari firme cu activitate în domeniul ge
netic „Cetus Corp.“, Peter Farley, repro
dusă de revista americană „Newsweek", 
„nu există nici o realizare mai mare în 
domeniul biologiei decît recombinarea aci
dului dezoxiribonucleic". Acesta este de 
fapt un produs de extragere a genelor 
dintr-un organism și introducerea lor în 
genele altui organism. Genele sînt for
mate din secvențe de acid dezoxiribonu- 
cJeic, care dictează ce trebuie să producă 
fiecare celulă și, în ultimă instanță, cum 
trebuie să arate orice ființă umană. Dacă 
genele de la un organism superior sînt 
implantate înv bacterii, ele vor urma in
strucțiunile genetice ale celulei superioa
re. Această tehnică, pusă la punct în 
urmă cu șapte ani, a dus la crearea unei 
industrii înfloritoare. Și-au făcut apariția 
institute de cercetări profilate pe „con
fecționarea" de gene. Trusturi farmaceu
tice au semnat contracte cu astfel de in
stitute în vederea trecerii la fabricarea 
produselor acestora pe scară industrială 
și, totodată, pentru comercializarea lor pe 
piață.

Cercetătorii de la institutele menționate 
au obținut în ultimii trei ani succese im
portante. Astfel, specialiștii de la com
pania „Genentech" din San Francisco, 
S.U.A., au realizat insulina folosind în 
acest scop bacteriile. Cercetătorii de la 
firma ..Cetus Corp.", pe de altă parte, au 
descoperit gena responsabilă pehtru pro
ducerea interferonului. substanță chimi
că „fabricată" în celulele umane. Oamenii 
de știință consideră interferonul drept un 
medicament miraculos, deoarece combate 
numeroase virusuri, inclusiv pe cele răs
punzătoare de producerea gripelor și. se 
presupune, și a cancerului. în iulie 1979, 
cercetătorii de la Universitatea din Cali
fornia. cu sediul în orașul San Francisco, 
și cei de la compania „Genentech" au sin
tetizat un hormon uman necesar pentru 
dezvoltarea normală a organismului. Spe
cialiștii apreciază că posibilitatea obținerii

Artificii de calcul
Ceea ce a trecut practic neobservat, ar 

putea prezenta un interes mai larg, iar .
ceea ce ziarele lumii n-au considerat, ne
cesar, în general, să relateze, o istorie a 
diplomației și relațiilor internaționale ai
putea consemna și comenta cu folos.

Recent agenția 
anunță : „Fostul 
can Transkei, a 
în 1976, n-a fost 
un stat din lume,

FRANCE PRESSE 
bantustan sud-afri- 
cărui independență, 
recunoscută de nici 

a anunțat resta
bilirea relațiilor sale diplomatice cu Re
publica Sud-Africană, rupte în urmă cu
doi ani. ca urmare a unui diferend dato
rat revendicărilor teritoriale formulate 
de prima din părți față de cealaltă". Pen
tru cine cunoaște cit de cît situația din 
sudul Africii, este clar că cele relatate 
n-au nimic de-a face cu practica relațiilor 
dintre state, ci este vorba de politica de 
apartheid a regimului sud-african. Nu 
este prima oară în viața internațională 
cînd. pentru exercitarea politicii de domi
nație -și asuprire' a propriului "popor sau 
pentru exercitarea ambițiilor imperialiste 
ale unui stat, se invocă drepturile omului, 
dreptul internațional sau principiile rela

unor cantități nelimitate de hormoni de 
creștere ar constitui un progres medical 
evident.

Realizatoarea acestor adevărate mira
cole este o bacterie unicelulară. Cînd se 
introduce în celula sa un cod genetic, ea 
descifrează informația și produce un com
pus biologic. Această bacterie poate „fa
brica" un medicament mai pur și în can
tități mai mari decît reușesc oamenii de 
știință pe cale artificială. Astfel, milioa
nele de diabetici folosesc insulina extra
să- din pancreasul vacilor și al porcilor, 
dar deoarece aceasta diferă de cea uma
nă, uneori organismul omului o respinge. 
Insulina produsă de bacterii in care s-au 
introdus gene umane este identică cu 
cea a omului și, ca atare, nu apare peri
colul respingerii. Genetica recombinată se 
bazează pe introducerea în bacterii a sec
vențelor adecvate de acid dezoxiribonu- 
cleic. Specialiștii încep prin confecționa
rea pe cale chimică a genei de care au 
nevoie sau o izolează dintr-o celulă uma
nă. Apoi, oamenii de știință înfăptuiesc 
o îmbinare biologică, adică procedează în 
așa fel incit gena obținută de ei să adere 
la genele bacteriei. Recent s-a anunțat că 
firma ’„Cetus Corp.", este pe cale de a 

țiilor dintre state. Aceste drepturi și 
aceste principii fiind astfel uzurpate și 
nesocotite în chip: insolent și grosolan.

Izolat pe plan mondial din cauza politi
cii sale de apartheid, regimul de la Pre
toria încearcă, de câțiva ani, prin adevăra
te artificii de calcul să ofere lumii imagi
nea unei țări care desfășoară totuși o 
politică externă a sa (ca Orice altă țară de 
pe glob), printr-un simulacru ridicat la 
rangul de rațiune de stat. Dacă în politica 
internă egalitatea tuturor cetățenilor țării 
se drapează în hainele inabil croite ale 
apartheidului, în politica externă, pentru 
a șe da aparența onorabilității, se recurge 
la formula transformării în „state inde
pendente și suverane" a bantustanelor — 
creații artificiale ale aceleiași politici de 
apartheid. Și în acest cadru, poți recu
noaște un stat, poți stabili, rupe.sau relua 
relațiile diplomatice cu el, poți dezvoltă 
sau îngheța schimburile economice cu el, 
poți chiar emite sau nu revendicări teri
toriale față de el, poți accepta sau nu re
vendicările lui de aceeași natură etc., etc.

„Bantustanele formează piatra unghiu
lară a apartheidului" -- scrie săptămînalul 

„crea" o bacterie care să producă alcool 
din manioc, o leguminoasă bogată în ami
don. Se urmărește, dealtfel, amestecarea 
acestui produs cu benzină pentru obține
rea de gasohol.

Dar folosirea geneticii pe scară indus
trială prezintă și riscuri pentru omenire. 
Institutele naționale pentru ocrotirea să
nătății au emis directive pentru amenaja
rea unor laboratoare care să prezinte con
diții maxime de securitate și pentru uti
lizarea unor bacterii care să nu poată su
praviețui în cazul în care ar scăpa de sub 
control. Această problemă s-a pus în urma 
semnalului de alarmă tras de unii micro- 
biologi, în momentul in care s-a trecut la 
recombinarea genelor, privind pericolul 
care ar putea apare ca urmare a utilizării 
în mod greșit a unei gene (ar putea crea 
hibrizi nemaiîntilniți pe planetă — mi
crobi care ar putea cauza boli incurabila 
în masă etc.). Problemele de securitate și 
cele etice se vor intensifica pe măsură ce 
activitatea se va extinde de la produsele 
farmaceutice la cele chimice, agricole și, 
în general, alimentare. Revista „New
sweek" nu exclude primejdia ca savantii, 
în special cei angajați de firmele particu
lare, care consideră că sistemul de secu
ritate nu este obligatoriu pentru ele, să 
aibă prea puțină „răbdare" pentru a ur
mări aplicarea întru totul a standardelor 
de protecție.

TUDOR PRELIPCEANU ®

britanic „OBSERVER". în Republica 
Sud-Africană au fost create zece bantus
tane. Ele acoperă 13,7 la sută din terito
riul național (zonele cele mai sărace) și 
urmează să concentreze, în cuprinsul lor, 
circa 86 la sută din populația țării. Trei 
din aceste zece unități teritoriale au fost 
declarate de către regimul de la Pretoria 
„state independente și suverane" : Tran- 
șkeiul, Bophuthatswaha și Venda. Chiar 
dacă locuitorii acestor zone n-au 
dorit aceasta, consider înd că e vorba de 
o nouă formulă a politicii de discriminare 
rasială, chiar dacă nici un alt stat al lumii 
n-a acceptat această evidentă și primejdi
oasă minciună.

înscenării apartheidului pe plan in
tern îi corespunde, în concepția regimului 
de la Pretoria, pe plan — așă-zis — ex
tern înscenarea proclamării bantustanelor 
ca „state independente și suverane". Nu 
este singurul caz în lumea contemporană, 
din păcate, cînd principii fundamentale, 
scumpe tuturor popoarelor, ale relațiilor 
dintre state sînt nesocotite. Dar, prin gro
tescul său, situația prezentă în Africa de 
Sud este fără de pereche.

CORNELIU VLAD H

Monde umana ?

Mit și realitate
întrucât o altă statistică nu exis

tă, specialiștii apelează la cea care 
datează din 1974. Potrivit ei, procen
tajul muncitorilor imigranți, în 
raport cu populația autohtonă, va- 

- riază de la o țară occidentală la 
alta : Marea Britanie 5 Ia sută, 
Irlanda 3 la sută, Olanda 2 la sută, 
Danemarca 2 la sută, Belgia 8 la 
sută, R.F.G. 4,65 la sută, Franța 
7,5 la sută. Desigur, cifrele de mai 
sus își au rostul lor. Dar dacă mai 
sînt și alte fenomene ? Pentru că, 
iată ce scrie Francisc Teitgen în 
ziarul parizian „Liberation" despre 
„Ei". Traducem cuvînt cu cuvint. 
«Paris — Prefectura poliției — 
Scara E, etajul 5, în vremea demo
crației avansate... Ușa ascensoru
lui se deschide. Un zid care lasă să 
i se vadă cărămizile, pe jumătate 
acoperit cu tencuială albă. Un cu
loar minuscul, o ușă batantă. Imi
granți, să știți că pătrundeți in 
universul arbitrarului și neînțele
gerii. Culoarul este imens. Ușile 
cu geamuri mate sînt impenetra
bile...

Citeva bănci. „Ei" stau și așteap
tă. „Ei" sînt convocați lat ora 9 di
mineața printr-un formular care 
anunța laconic : „E.S.A." : Doar 
cîțiva inițiați puteau ști ce în
seamnă : „Examinarea situației ad
ministrative". Atunci, bineînțeles 
că „Ei" nu știu de ce sînt acolo...

„Ei“ nu vorbesc. Cîteodată, un 
copil' țipă, iar un tată sau o mamă 
il ia în brațe. El va țipa mult timp. 
„Ei" sînt treizeci sau patruzeci, 
convocați la aceeași oră. Un ușier 
de la etaj preia citația fiecărui 
sosit și’ dispare fără o vorbă. Un 
om trece, cu cătușe la mîini, în
tre doi jandarmi, țin fel de culpa
bilitate colectivă se abate asupra 
tuturor care-1 văd. Nu e numit 
răufăcător... este, fără îndoială, un 
străin aflat într-o neregulă, ca el, 
ca mine. Un difuzor rostește un 
nume. Un oarecare se ridică. Pri
virile se ațintesc asupra lui. Fără 
îndoială, el încearcă cu greu să-și 
păstreze sîngele rece. Deschide o 
ușă ; intră într-o sală unde sînt 
dispuse patru sau cinci boxe de 
sticlă. Acolo i se notifică fără 
vreo explicație, fără a se justifica 
prin vreun motiv, decizia care-1 
privește : refuz de a i se acorda 
dreptul de ședere. Are zece zile 
pentru a părăsi teritoriul.

Direcția poliției generale nu 
se întreabă dacă destinatarul de
ciziei are o familie aici, dacă dis
pune de mijloace care să-i per
mită să plece. Ei — agenții erei 
liberale avansate — nu pierd 
timpul cu considerente umanitare.

Pe culoar este ora prînzului. Func
ționarii prefecturii pleacă să-și ia 
masa. Unii dintre cei obișnuiți cu ... 
serviciile publice — „ei" sînt, cred 
eu — se înghesuie să întrebe ce 
trebuie să facă. „Reveniți la ora 14. 
„Ei" au « așteptat trei ore degeaba, 
au pierdut o jumătate de zi din sa
lariu pentru că așa funcționează 
acest sistem. Unii vor rămîne pină 
la ora 19. Nimic. Vor fi convocați 
din nou........E.S.A.".

Textul pentru, „Ei" se încheie 
aici și, implicit, traducerea lui. 
Pentru conformitate,

DUMITRU CONSTANTIN ■

Cronicile o atestă, cîteva gravuri de neuitat au imor
talizat-o și, dacă Gutenberg s-ar fi născut mai devreme, 
foile vremii ar fi fost frecvent și apăsat umplute de 
relatări privind groaznica realitate : holera medievală 
a fost răul cel mai aprig, boala cea mai cumplită, un 
ravagiu devenit banal prin repetare și nicidecum, evi
dent. prin profunzime.

Veacurile s-au scurs de atunci, moștenind și bune și 
rple, fața lumii s-a schimbat, dar bolile de tot felul 
se acumulează într-un depozit impunător, care cuprin
de, pe o imensă claviatură, eșantioane vechi și ultra
moderne. Epoca noastră, conform unui paradox absurd, 
este suficient de permeabilă pentru a accepta, alături, 
evul mediu sau mai îndepărtat și timpul tehnologiilor 
astrale; Pe largi porțiuni de glob, epidemii devastatoare 
macină sute și sute de mii de oameni, subcivilizația cea 
mai furibundă se află la ea acasă pe milioane de kilo
metri pătrați. Și foarpetea este o boală, și analfabetis
mul tot așa, iar toate bolile acestea care zbuciumă așa 
numita „lume a treia" vor fi consemnate, eu mijloacele 
ultramoderne ale documentației (ziare, fotografii, fil
me etc.) pentru uzul viitorimii.

Lumea de mîine va ști, cu lux de detalii, cum arăta 
„lumea a treia" de azi. Poate va folosi la ceva. Lumea 
de mîine va află însă și cum arăta lumea ,întîia“ de 
azi. îh țările industrializate, puternic sau rezonabil, se 
manifestă — printr-o ciudată lege a echilibrului — o 
boală îngrozitoare, de masă, din fericire neereditară 
deși aspectul ei cronic s-ar putea să o îndrepte spre 
așa ceva : șomajul;

Ca și analfabetismul care aruncă dincolo de marginea 
informației elementare și a unui drept elementar sute 
de milioane de oameni, șomajul aruncă dincolo de 
viața normală milioane și milioane de oameni. Tineri 
care nu au început să muncească sînt informați, printr-o 
resemnată ridicare din umeri, că sînt inutili, profesio
niști (inclusiv de. înaltă calificare) sînt zvîrliți spre ac

tivități simple și. pasagere, mase largi de oameni care 
nu solicită decît respectarea unui drept inalienabil sînt 
vărsați în sumbra rezervă a muncii, cu etichetă de 
„total" sau „parțial" pierduți pe „piața activității cu
rente".

Să fim clari. Șomajul nu este accidentul individual al 
unui cetățean sau altuia, pe un meridian sau altul. în
tr-un moment de conjunctură accidentală. Șomajul este

r

Ciuma, nevroza și șomajul.

cronic, îmbracă o arie largă, lovește un număr imens 
de destine. Potrivit datelor centralizate de Organizația 
Internațională a Muncii, in țările capitaliste dezvoltate 
există peste 17 milioane de șomeri. In țările membre 
ale O.E.C.D. fiecare al 20- lea om al muncii nu iși poate 
exersa meseria. Anul 1980, apreciază experții. tinde 
să... accepte 20—22 milioane de șomeri. 7 milioane din
tre ei sînt tineri sub 25.de ani ' Numărul șomerilor din 
Marea Britanie atinge, în momentul de față, 1.5 mi- 
lioăne persoane. Una din cele mai mari companii fi
nanciare britanice, „Philips and Drew", care se ocupă 
de elaborarea prognozelor, estimează că această cifră 
ar putea urca, în 1985. la 2 milioane. „Un apogeu isto
ric", a fost atins în Belgia, scrie cotidianul „Le Soir", 
care arată că numărul șomerilor se ridică la 314 000.

Statisticile guvernamentale franceze indică cifra de 
1 469 000 șomeri. Statele Unite se aliniază, și ele, la 
regula jocului : rata șomajului a crescut în luna ia
nuarie de la 5,9 la sută la 6,2 la sută, adică de Ia 

aproximativ 5.9 la 6,2 milioane oameni-, în Japonia 
nu găsesc un loc de muncă 1 360 000 de persoane, peste 
un sfert din numărul lor avind sub 25 de ani.

Intr-un studiu consacrat perspectivelor folosirii for
ței de muncă pe plan mondial în următorul deceniu, 
directorul general al Biroului Internațional al Muncii 
(B.I.M.), Francis Blanchard, preconizează reducerea cu 
zece la sută a actualelor cheltuieli pentru înarmare și 
alocarea sumelor astfel economisite pentru ameliorarea 
situației în domeniul utilizării forței de muncă. Publi
carea, la Geneva, a studiului a coincis cu începerea 
în acest oraș a lucrărilor sesiunii Comitetului de dez
armare.

Mai mult decît semnificativă această coincidență. Ea 
ar deveni și mai percutantă dacă, dincolo de simulta
neitatea de timp și spațiu, s-ar ajunge la un mod de 
a corela, firesc și energic, aceste -două capitole ale 
vieții contemporane, dacă actuala cursă nebunească 
și gravă a înarmărilor s-ar transforma într-o cursă 
rapidă și constructivă pentru a prinde din urmă timpul 
pierdut de milioanele și milioanele de șomeri ai zile
lor noastre. '

Imensul buget do. timp care se pulverizează prin ma
sarea atîtor vieți departe de muncă și departe de spe
ranță nu este o simplă pierdere materială. Se pune 
într-o dramatică ecuație condiția umană cu un cor
tegiu de implicații dintre cele mai nefaste. Pînă la 
urmă noua ordine economică presupune nu numai o 
eliminare a decalajelor între lumi, ci și între oameni, 
a prăpastiilor între exercițiul demn al muncii și apatia, 
forțată, a așteptării.

Șomajul nu este un rău implacabil, ci o constantă 
perpetuă a crizei unui sistem. Un sistem care, deocam ■ 
dată, își permite să nu aibă ce face cu cîteva zeci de 
milioane de oameni...

RADU BUDEANU ■

Flacăra pagina 22 ANUL XXIX - Nr. 8 {1 289) - 21 februarie 1980

25.de


UNIVERSUL

Ochii și urechile lumii
Călător pe Valea Iordanului

O situație

„Afacerea este enormă. Emoția 
va fi considerabilă,..", așa începe 
articolul din „L’Equipe" privitor la 
o situație, intr-adevăr foarte rar 
întîlnită. Care poate fi situația 
aceea ?— se întreabă imediat, ciuli
tă, urechea noastră de mult hîrșită 
cu „afaceri enorme", născătoare de 
emoții considerabile, de care viața 
secolului e prea plină. Sînt dimineți 
in care tînjim după afaceri deloc 
enorme. Sint nopți în care oftăm 
după emoții fără nimic considera
bil. Aici am ajuns. Ăștia sîntem...

Nu. Fostul campion mondial de 
ciclism, celebrul Louison Bobet, se 
mută la începutul acestei luni într-o 
casă nouă, fa Biarritz. El pune la 
loc de cinste vitrina cu trofeele 
unei cariere excepționale. Un prie
ten îl vizitează și-i cere voie să se 
uite la medaliile gloriei de altă
dată. El admiră atent una, două, 
trei ea, deodată, ajungînd la meda
lia atribuită pentru cucerirea titlu
lui de campion mondial, în 1954, la 
Sollingen, să constate o enormitate : 
medalia lui Bobet nu e a lui Bobet, 
cel clasat pe locul I, ci a lui Fritz 
Schaer, ciclistul elvețian clasat pe 
locul II. De 26 de ani, Bobet deținea 
o altă medalie decit aceea de cam
pion mondial.

E posibil ?
Dar cum de-a fost posibil ?
Revenindu-și din consternare, 

Bobet îi serie imediat președintelui 
Uniunii Cicliste Internaționale, 
Adriano Rodoni, „fiindcă nu pot 
rezista nevoii de a vă informa asu
pra unei stranii întâmplări". Scri
soarea e sobră și logică, politicoasă 
și demnă în întrebări : „Oare nu 
pot pretinde, după 26 de ani, o 
adevărată medalie de campion 
mondial ? Uniunea. Ciclistă Interna
țională nu poate să clarifice care 
dintre colegii mei de pe podium a 
primit medalia «mea»1“ Dar fru
musețea. scrisorii e în altă parte, și 
anume în acest paragraf informa
tiv :

„Păstrez de ajuns de precisă 
amintirea ceremoniei protocolare... 
Mărturisesc că în asemenea mo
mente mi-a fost întotdeauna greu 
să mă dovedesc un om cu sîhge 
rece și emoția mi-a răpit o parte 
din luciditate".

E tot ce trebuie spus. E tot ce e 
mai important. E singura emoție 
cu adevărat considerabilă -r- infinit 
superioară, în optica mea, celor 
derivate din clasamente sau ierarhii 
— aceea cînd un campion mondial 
își pierde capul de fericire și nu se 
mai uită, pe podium, la medalia 
care i se oferă, dacă e de aur, de 
argint sau de bronz, dacă e pe 
numele lui sau al altuia. Sau, ca 
să fiu sincer, e tot ce mă intere
sează în această „afacere enormă", 
în această imensă eroare, senzațio
nală pentru alții — deloc zguduitoa
re pentru mine, care am văzut erori 
și mai mari, încît, ca și stînca lui 
Beniuc, am devenit rece la minuni. 
Eroarea în cazul lui Bobet e însă 
minunată pentru un singur motiv : 
fiindcă trezește și înapoiază aminti
rea vie, plină, în toată bogăția ei, 
a unei clipe autentice de bucurie.

Bucuria' e suprema afacere, enor
mă, pe. care omul o poate realiza pe 
pămînt. Poate că ea n-ar trebui 
atinsă prin nici o corectare, prin 
nici o' altă revendicare, nici măcar 
cu o floare, precum femeia.

RADU COSAȘUH

Drum prin Iordania, șpre Valea Iorda
nului... Dimineața, cînd părăsim Amma- 
nul, văzduhul e luminos, termometrul 
urcă odată cu soarele (la ceasul 8, în plin 
februarie, sînt 10 grade), vintul cu praf 
roșu care bate dinspre deșert a încetat, 
o să fie o zi frumoasă. Mașina rulează pe 
o splendidă șosea asfaltată, nu foarte lar
gă, dar cu volute și bucle ce dau peisa
jului un balans ca de valuri de mare, o 
ritmare în registre diferite a motivelor, 
care coboară și urcă, tinzînd către cei-. 
Traversăm o zonă de deșert, în care pan
tele dealurilor de piatră, ale „djebeluri- 
lor“, deși incă neexpuse luminii (soarele 
e exact în partea opusă, în Ammanul pe 
care l-am părăsit, îndreptîndu-ne spre 
apus), iradiază un roșu mineral, ca o car
ne vie și sîngerîndă, scalpată de orice 
urmă de vegetație. Peste numai un ceas, 
vom fi în marea grădină a Văii Iordanu
lui. Lăsăm în stînga, în golul albastru al 
unei văi, gigantica pîlnie argintie a lui 
„Jordan Earth Satellite Station", stațiunea 
terestră TV de racordare la sateliți, lăsăm 
în dreapta casele-cuburi de calcar alb. cu 
acoperișurile de carton ondulat fixate cu 
bolovani, ca să nu le ia vintul. ale unui 
camp de refugiati palestinieni. Ne înso
țește un tînăr ofițer, locotenent în poli
tia de frontieră, prietenos, jovial, cu o fată 
energică și inteligentă, cu un frison per
sistent al mîinilor, pe care și le scutură 
afirmativ sau negativ în timpul conversa
ției. Chinuiește între degete un pachet de 
țigări, pe care nu știe dacă să-l desfacă, 
să-l strice, șă-1 retină sau să ni-1 dăruie. 
E îneîntat, ne spune, că însoțește români, 
e prima oară cînd cunoaște români, știe 
că România și președintele Nicolae 
Ceaușescu sînt pentru o soluție justă, 
pașnică, a conflictului din Orientul Mij
lociu, pentru retragerea Israelului de 
pe teritoriile ocupate, pentru dreptul 
la autodeterminare al poporului pa
lestinian. Vorbește, precum toți cei 
ai . locului, pe care i-am cunoscut în 
aeeste zile, deschis, franc, dînd la o parte 
orice fel de artificii, intrînd în subiectele 
fierbinți fără nici o rezervă, ca și cum 
ne-am cunoaște de cînd e lumea,, ca și 
cum împreună am împărți, de cînd e lu
mea, aceeași pîine, aceeași ană. același 
aer. într-un fel le și împărțim, ca și cu 
oricare neam de pe această planetă.'

Deșertul de piatră s-a terminat, valea, 
de o parte și de alta a drumului, se des
chide măreață, adîncă, fertilă, plonjăm 
într-o uriașă grădină verde, o gigantică 
seră de culturi trppicale, pătrundem _ în 
livezi de banani, de portocali, de măslini, 
străbatem jungle de trestii de zahăr, mi
roase a fructe, a mil, a fecunditate, a apă, 
deși apele Iordanului încă nu se văd, nu
mai se simt, prezență copleșitoare, insi
nuată în fiecare atom al văzduhului, țe
sut acum din atomi de aburi, într-o căl
dură umedă, care s-a ridicat la 18 grade. 
Aici, pe Valea Iordanului, se pot obține 
anual cîte 3—4 recolte de fructe și de le
gume, fructele și legumele cresc și se coc 
și iarna, aici, pe malul acestui rîu, leagăn 
primordial al umanității, apărut pe un 
străvechi sol de cretă, îmbogățit cu grase 
aluviuni, e depozitul de făgăduință, de 
hrană, depozit scump, atent ocrotit într-o 
tară în care deșertul ocupă patru cincimi 
din suprafață, în care aproape trei sfer
turi din produsele subzistentei sînt aduse 
din alte țări. Un vast plan de remodela- 
re, de dezvoltare, în primul rînd econo
mică, dar și socială, a Văii Iordanului, cu
noscut sub numele de „Proiectul Ghor" 
(„Ghor“-ul fiind uriașa falie geologică ce 
include rîul, cu valea sa. Marea Moartă 
și „valea" Sau „wadi" Araba), aplicat de 
un organism special, „Jordan Valley De
velopment Authority", cuprinde, într-un 

sistem de baraje, de lacuri, de canale de 
irigații, de întreprinderi agroindustriale, 
de noi așezări, întreg acest teritoriu, pe 
o lungime de peste 150 km, între Lacul 
Tiberiadei și Marea Moartă. Mii și mii 
de hectare au fost redesenate simetric de 
mina omului, prelucrate, fertilizate, des
pletite în canale, reîmpletite în noduri 
de energii, chiar și accidentale reliefului, 
movilele, dealurile, monticulele, sînt in
cluse în partitura amplă a transformărilor, 
suferind tratări ce le fac rodnice. Ai zice 
că alături de criteriul științific prezidează 
și unul estetic, imensul parc vegetal fiind 
astfel tratat încît orice mișcare a ochiu
lui, sau orice pas, să-ți reveleze surpriza 
unui accent al frumosului. Portocalii 
strînși în buchete azvîrle spre noi cu pro
iectilele lor de aur, bananierii își coboa
ră brațele grele, care reprind rădăcini în 
pămînt și resuscită arbori noi, lacuri și 
iazuri azurii spumegă în cascade ritmice, 
dirijate de albe baraje, pe noile edificii 
industriale sau sociale ard baterii solare, 
solarii și sere își arcuiesc pretutindeni 
cupolele, cîrduri de păsări, cedînd mime
tismului natural al locului, se umplu de 
toate culorile, bărbați și femei călăresc 
tractoare, prășesc culturile, culeg fructe, 
atmosferă de pace, de bucurie a muncii, 
de bucurie a vieții, totul e încărcat de cu
loare, de sevă, de mireasmă, dulceața de 
a trăi e irezistibilă.

Țărmul Iordanului. Rîul e tulbure, gal
ben, dar calm, placid, îngust, surprinză
tor de îngust pentru imaginația noastră, 
ai putea să-l treci dintr-un salt, fără să 
atingi crestele de talazuri line, cu mola
tice serpuiri între tărmii ușor abrupti, îm

podobiți cu tufe bogate. Dar pe ambele 
țărmuri, fortificații militare, ostași înar
mati, despărțiti printr-o pasarelă de 
lemn, Podul Hussein, refăcut de inginerii 
iordanieni după ce vechiul pod, în cursul 
evenimentelor din 1967, fusese distrus, în
gropat în ape.

E încă dimineață, e ora 11 fără un sfert, 
o oră fără nici o importantă în istoria mi
lenară a rîului. Din spatele nostru se a- 
propie un cortegiu în doliu. Bărbați și fe
mei în haine negre, însoțind o autoca- 
mionetă neagră, în lada căreia, deschisă 
sub cer, un sicriu acoperit cu flori. Jovia
lul locotenent care ne însoțește întreabă 
ceva pe un om din cortegiu, revine palid 
(deși, după cum avea să ni se destăinuie 
mai tirziu, nu-i prima oară cînd asistă la 
astfel de întîmplări). Un bătrîn palesti
nian, ne povestește, a trecut pe aici, cu 
cîteva zile în urmă, ca să-și viziteze nea
murile de pe țărmul de răsărit, era, bă- 
trîn, era bolnav, „a avut un atac", a mu
rit, acum călătorește îndărăt, ca să-și re
găsească pămîntul, casa, neamurile de pe 
malul de vest, mormîntul. Autocamioneta 
străbate lent podul, singură. Neamurile 
în negru, la cele două capete, se privesc 
în tăcere. Soldatii de la cele două cape
te, care pînă acum se priveau printre 
gene, nu se mai privesc, nu privesc nici 
sicriul, care călătorește singur, lent, _ sub 
cerul Iordanului, peste apa Iordanului. își 
feresc ochii. Ca să nu li se vadă mila T

Revenim la Amman într-o amiază ra
dioasă, explodînd sub cupola cerului ier
nii ca o promisiune de primăvară.

ILIE PURCARU ■

Lumea se amuză

(Din „KVETY" - R.S. Cehoslovacă)

AUTOMOBILUL ÎN IMPAS

Sub titlul „Generozitate", 
cronicarul ziarului „Le Libre 
Belgique" relata, nu demult, 
despre neașteptatele efecte ale 
crizei petroliere în marile ora
șe americane, unde se consta
tă o surprinzătoare creștere a 
generozității. De la declanșarea 
crizei benzinei, instituțiilor 
de caritate li s-au oferit, ca 
daruri în natură, doar în cîteva 
luni, zeci de automobile, în 
timp ce, altădată, primeau 
doar cîteva pe an. Este vorba, 
mai ales, de mașini mari, re
lativ vechi, și eu o „poftă" 
exagerată în materie de carbu
rant. La rîndul său, săptămî- 
nalul „Der Spiegel" din Ham
burg, R.F.G., nota despre 
criza energiei că aceasta pare 
să dea idei surprinzătoare și 
celor ce apelează la mica pu
blicitate. Astfel, un anunț apă
rut într-un ziar din Saarbriicken 
este redactat în felul următor : 
„din cauza retragerii permisu
lui de conducere, schimb Peu
geot 504, din 1972, cu radio, și 
Fiat 128, motor complet revi
zuit, contra cal înșăuat, în 
bună sănătate", iar în coloa
nele unui cotidian din Cronen
berg, cineva care vinde „un 
Ascona B automatic, 1 600 cc, 

model 1977", precizează cu li
tere negre, „cu rezervorul plin 
și 20 litri de benzină ca re
zervă" 1

PENTRU A-TI PĂSTRA 
MINTEA RECE

în Japonia se pare că e la 
modă un® cerc de cap me
canic a cărui parte metalică 
acoperă fruntea. Un curent 
electric răcește metalul. Dato
rită acestei născociri se speră 
să dispară somnolența șoferu
lui de cursă lungă (aparatul 
este branșat în acest caz și la 
bricheta vehiculului) sau a stu
dentului care repetă intens ci» 
cîteva zile înainte de examene 
în plus, este exclus pericolul 
intoxicației medicamentoase, 
prezent în cazul excitantilor 
chimici. Pentru că acest aparat 
respectă un principiu de bază : 
pentru a nu dormi este sufi
cient să-ți păstrezi capul rece 1

CUM SE APRECIAZĂ 
EUROPENII ÎNTRE EI

Săptămânalul francez „Le 
Point" a vrut să știe, în urmă 
cu cîteva luni, care este ima
ginea pe care partenerii din 
Piața comună, opinia publică 
din țările C.E.E., o au unii de

spre alții. în acest scop, au fost 
organizate patru sondaje, în 
patru dintre țări, cele mai 
populate : R.F.G., Franța, Ma
rea Britanie. Italia. Interlocu
torilor li s-au pus aceleași în
trebări. Era vorba de a ști 
care este, din punctul lor de 
vedere, țara cea mai dinamică 
cea mai puțin prosperă pe plan 
economic etc. De remarcat fap
tul că majoritatea europenilor 
care au răspuns la sondaj sînt 
tentați — nu este oare firesc ? 
— să atribuie cel mai bun rol 
și cele mai mari calități pro
priei țări. Imaginea cea mai 
favorabilă oscilează însă în 
funcție de o întrebare sau alta. 
De exemplu, țara cea mai a- 
vănsată din punct de vedere 
tehnologic în cadrul C.E.E. 
este indicată a fi R.F.G. iar pe 
primul loc între „țările cele 
mai puțin prospere pe plan e- 
conomic" se situează Italia. 
R.F.G. este pe primul loc și 
cînd vine vorba de „țara cea 
mai econoamă". Ultima . în 
această ordine de idei este Lu
xemburgul. Franța este „țara 
care are cea mai strălucitoare 
viață artistică", ca și. „țara al 
cărei popor este cel mai sim
patic". în aceeași privință, ul
timul loc revine irlandezilor. 
Italia se situează pe primul 

loc și cînd este vorba despre 
„țara . în care moravurile și 
morala au evoluat cel. mai. pu
țin" și „țara în care domnește 
cea mai mare insecuritate".

GAUGUIN

Nepot al lui Paul, Gauguin, 
Paolo Maria Gauguin este șe- • 
ful brigăzii de stupefiante din 
Copenhaga (mama lui este aa- 
neză). Doar reproducerea unui

tablou agățat în biroul său re
amintește pe „vînătorul" din 
Tahiti vânătorului de traficanți.

D. I. ■
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Consecințele unei grave alunecări de pămint, limitate prin promptitudine, solidaritate și spirit de sacrificiu

CLIPE DE ÎNCORDARE Șl EROISM
Pînă miercuri, 13 februarie, aici, în 

satul Vîrfuri din partea de sus a Dîm
boviței, la egală distantă de Moreni și 
de Pucioasa, viata a curs normal, ca in 
oricare alt loc. S-au petrecut bucurii, 
s-au petrecut necazuri, dar locuitorii 
acestei așezări, cocoțată sub fruntea dea
lului Măguricea. le-au trăit și pe unele 
și pe celelalte cu măsură și demnitate, 
după croiala lor de munteni aprigi ,și 
dintr-o bucată. Cei din Vîrfuri și-au în
trecut adesea Vecinii in hărnicie și am
biție, obținind rezultate remarcabile și 
diplome de gospodari fruntași, drept 
pentru care, ca să demonstreze de ce 
sînt în stare, au ridicat anul trecut o 
mindrete de cămin cultural, a cărui fai
mă, sculptată în marmură de Rușchita, 
a trecut cu repeziciune hotarele jude
țului.

Miercuri, 13 februarie. însă, acest echi
libru s-a frînt. O alunecare de teren, 
cum s-au mai semnalat prin părțile lo
cului. ultima cauzînd. in urmă cu 4 de
cenii. pagube neimportante, a pustiit 
centrul civic al localității. A transformat 
in ruine sau a deteriorat grav multe din/ 
clădirile de utilitate publică, consiliul 
popular, grădinița, căminul cultural, 
magazinul universal, oficiul poștal, pre
cum și 44 de case, lăsînd. 103 persoane 
fără adăpost.

în dimineața cu pricina, satul s-a tre
zit ca de obicei, adică foarte devreme. 
Marin Fălcuțâ, 79 de ani. s-a sculat cel 
dinții. A înhămat și a pornit-o spre 
Pucioasa, cu gînd să cumpere citeva 
sobe și cu gînd să zăbovească cît mai 
puțin, avirid de terminat o broderie în- 
fățișindu-1 pe Decebal. ultima dintr-o 
serie de cusături de inspirație istorică 
purtată prin felurile concursuri și ex
poziții. N-a întirziat mult la oraș. Cind 
s-a întors, pe la 11, casa lui era încă în 
picioare. S-a prăbușit 3 ceasuri mai 
tîrziu. după ce moșul, ajutat de vecini, 
își va fi salvat grosul chiverniselii, în
tre care, firește, colecția de cusături. La 
fel de grăbiți s-au arătat, în zorii zilei, 
mulți din cei 563 de locuitori ai satu
lui. lucrători in industrie, plecati să 
prindă prima rată. Strungarul Constantin 
Stoichiță s-a îndreptat spre Tîrgoviște. 
Zidarul Ion Chivuleț. spre Fieni. 
Dulgherul Ion Hristodor, spre Ploiești. 
La ieșirea din schimb, numai ultimul își 
va găsi gospodăria intactă. Ceilalți vor 
fi siliți să se mute, in aceeași zi pri
mind apartamente la bloc. Stoichiță, la 
Tîrgoviște. Chivuleț. la Fieni. Se vor 
muta, între altele, și cu ajutorul lui 
Hristodor. învățător la Cîrlănești. sat 
din marginea comunei, tînărul Constan
tin Iordan a coborît din pat cu băgare 
de seamă, ferindu-se să-și deranjeze 
fiica, Monica, în virstă de 7 luni. Vestea 
calamității l-a ajuns din urmă pe cînd 
preda, la clasa a IH-a. o lecție despre 
mulțimi, pe care n-a mai dus-o pînă la 
capăt. Casa învățătorului, de fapt casa 
tatălui său. Gheorghe Iordan, a mai re
zistat un timp, cedînd spre prînz. 
Miercuri, lordanii au dormit la rude. 
Joi. li s-a repartizat un apartament la 
Moreni.

în jurul orei 10. în data de 13. spun 
martorii oculari, pămîntul a început să 
fugă la Vîrfuri. Sositi a doua zi din 
București, specialiștii au constatat o 
gravă alunecare de teren cu caracter ex
ploziv. manifestată pe o suprafață de 
50 de hectare." deplasînd masele de pă- 
mînt cu 7 pînă la 14 metri pe orizon
tală și cu 4 oină la 10 pe verticală. Teh
nicienii de la C.N.A., I.C.P.C.A., I.S.P.I.F., 

O.I.F.P.C.A. etc., și, vineri, profesorii Ion 
Stănculescu și Andrei Silvan au atribuit, 
după o investigație sumară; alunecarea 
solurilor argiloase din zonă și precipita
țiilor abundente din ultima vreme, apre
ciind' că pericolul a trecut. Despre ace
lași fenomen, bătrînul Gheorghe Iordan, 
69 de ani, ne-a vorbit în termeni mai 
puțin pretențioși, numindu-1 situație. - 
Situația, ne-a confirmat, s-a declanșat 
pe la 10. Pămintul s-a pornit să fiarbă, 
să bolborosească, ridicîndu-se într-o 
parte, scufundîndu-se într-aLta, de parcă 
de dedesubt s-ar fi opintit cineva să-l 
ia în spinare, iar treaba asta ar fi fost 
prea grea pentru el. Sub ochii noștri, 
clădirile din centru s-au apucat să troz- 
neăscă și să se crape, la Măria Rizea 
căzînd prima casă. De la troznituri se 
auzea un zgomot puternic, care le-a 
speriat pe muieri și pe care l-aș asemui 
cu cel al trecerii unui tren. Totul s-a 
petrecut pe îndelete, cu încetul, de parcă 
n-ar fi fost nici o grabă în necazul ăsta. 
La început, la mine terenul a stat cu
minte, a intrat in situație abia spre 
prinz, așa că am dat fuga la cămin, 
unde zidurile prinseseră să se strice. 
Am înșfăcat o rangă și m-am proptit să 
scot ușile, eu pe de-o parte,; primarul 
Dudu pe de alta. Drag ne-a fost cămi
nul, păcat să s-a ales praful de el într-o 
jumătate de ceas, de el și de munca 
noastră. Dar noi zicem că o să con
struim altul, numai să se mai așeze lu
crurile. altul mai încăpător și mai fal
nic, căci viața nu s-a sfîrșit la Vîrfuri, 
chiar dacă satul a fost pus la grea în
cercare.

Miercuri, 13 februarie, pe la 10. pri
marul Stelian Dudu, pe care l-am găsit, 
vineri, cu ochii vineți de nesomn, a dat 
alarma, prin telefon, nu înainte ca me
canicul Dumitru Bănaru să fi; scos de 
sub tensiune rețeaua electrică a comu
nei, evitînd posibilele incendii. După 40 
de minute, calculate după ceasul prima
rului, primul secretar al Comitetului ju
dețean de partid, Florea Ristache, a so
sit la Vîrfuri, îmbărbătînd oamenii, mo- 
bilizînd toate forțele și toate energiile, 
stabilind un adevărat plan de bătaie, lu
cid și operativ. Capacitatea organelor de 
partid și de stat de a interveni, la brice, 
oră din zi și din noapte, în folosul cetă
țenilor s-a manifestat și la Vîrfuri, din 
primele momente de după alunecare. 
Drept urmare, s-a acționat cu calm și 
hotărîre, începutul de panică, firesc in 

astfel de ocazii, fiind repede sugrumat. 
N-a trecut mult și un întreg județ a să
rit, cu promptitudine și omenie, în aju
torul celor aflati la necaz. 200 de mem
bri ai gărzilor patriotice, muncitori de la 
Combinatul de azbociment și lianți din 
Fieni, de la întreprinderile textile „Bu- 
cegi“ și „Trainica" din Pucioasa, forma
tii de apărare civilă, conduse de colone
lul Vasile Toma, un pluton de pom
pieri avîndu-1 în frunte pe colonelul 
Gheorghe Răducu. 80 de ofițeri si sub
ofițeri de miliție convocati în acea zi. 
fericită coincidentă, la un instructaj, 
sub directa comandă a șefului miliției 
județene,-colonelul Nicolae Pană, au so
sit Ia fața locului în timp record. Noii 
veniți și-au suflecat mînecile $i s-au 
apucat,, zdravăn, de treabă, căutînd să 
limiteze efectele întîmplării. asudînd ca 
și cînd necazul localnicilor ar fi fost, 
pînă la un punct, propria lor cauză. Au 
ajutat la evacuarea bunurilor din multe 
curți. Au transportat-o pe brațe pe bă- 
trîna Ana Coțofană, anchilozată, căreia 
o cunoștință din Șuvița, iată o altă pildă 
de omenie, i-a deschis larg ușile, Ma- 
carie Vîrjoghie primind-o ca pe un 
membru al familiei. Ion Beneș. Gheor
ghe Vlad, Petre Marin, Constantin 
Udroiu, ca să cităm cîteva nume, pri
mii 2 din Fieni. ceilalți 2 din Pucioasa, 
au pus umărul la recuperarea mărfuri
lor din magazinul comunei, a inventa
rului căminului cultural. începind cu 
grațioasele mandoline, la care copiii din 
Vîrfuri deprinseseră să cînte, încheind 
cu masivele grinzi ale scenei, grele ca 
pietrele de moară. Au executat străpun
geri pentru scurgerea apei, au redat 
circulației rețeaua" de drumuri.; compro
misă în primele ore de după calamitate, 
într-un cuvînt. au făcut tot ceea' ce se 
cerea făcut în acele ceasuri de grea în
cercare. Acțiunea lor n-ar fi fost po
sibilă dacă n-ar fi avut la îndemînă un 
întreg arsenal de utilaje, concentrat cu 
promptitudine pe frontul salvării - și so
lidarității de la Vîrfuri. Camioanele, 
tractoarele, buldozerele, ultimele venite 
de la Ploiești, cerute cu prioritate de 
ministrul adjunct al petrolului, Gheorghe 
Vlad, de asemenea prezent la locul alu
necării, au funcționat necontenit. 24 de 
ore din 24, întunericul fiind învins prin 
intermediul a 3 reflectoare alimentate 
de un grup electrogen, instalat în apro
pierea primăriei. Bărbații aceștia minu
nați, in fruntea cărora a lucrat, neobo

sit și inimos, Tiberiu Varga, secretar al 
Comitetului județean de .partid și șef 
al comandamentului constituit la Vîrfuri, 
au munci din răsputeri, exemplar. Fără 
să numere orele și fără să numere sarci
nile, în noroi și în praf, înfrunțînd riscuri, 
făcind adesea acte ce pot fi numite, fără 
teama de a exagera, eroice, nedorind 
altceva decît să salveze cît mai mult din 
avuția unor oameni ce nu aveau decît 
calitatea de a le fi compatrioti. S-au 
odihnit cît și pe unde au putut, prima 
noapte la dispensar, a doua într-un va
gon dormitor, au mîncat ce-au găsit, dar 
nu s-au «plins, ci au mers mai departe, 
convinși că nu-și îndeplinesc decît da
toria. De oameni, de români, de comu
niști.. Moș Iordan ne povestea, de pildă, 
că 4 milițieni l-au ajutat la scoaterea 
cercevelelor. A încercat, la urmă, să-i 
cinstească, să-i trateze c-o țuică. Lasă, 
tataie, i-ar fi răspuns unul din ei. mai 
avem și alte case de rostuit. După ce 
le-om face și-om termina treaba, om 
bea și cu matale o rachie. Fără băieții 
aceștia, multi de vîrsta nepotilor mei, 
ne-a mărturisit și Ion Dragomir. 78 de 
ani, exprimînd nu o părere personală, ci 
o stare de spirit, ne-ar fi fost tare greu, 
nu cred ■ că ne-am fi descurcat. Lor le 
datorăm o bucată din ce ne-a rămas și, 
firește, multă recunoștință. Altădată, 
cînd eram .tînăr, rar vedeai un om să 
sară pentru altul. Zilele astea, pentru 
satul .nostru a sărit tot județul și. dac-ar 
fi fost nevoie, ar fi sărit toată tara, do
vadă că noi, românii, sîntem acum mai 
uniti și mai strînși ca oricând.

Cum spuneam, 44 de case s-au dărî- 
mat. Firește, nimeni nu le va putea da 
înapoi sinistratilor din Vîrfuri tot ceea 

. ce natura le-a răpit într-un moment de 
dezechilibru, imprevizibil și tragic. 
Odăile în care s-au născut, amintirile,^ 
nostalgiile, o față de masă, un borta 
cu untură, alte asemenea fleacuri, sînt 

■ iremediabil pierdute. Au fost, s-ău dus. 
■ s-au prăpădit. Dar tot ceea ce s-a pu
tut face bentru ei, omenește vorbind, 
s-a făcut. Faptul că aici, la egală distan
tă de Moreni și de Pucioasa, nu s-a în
registrat nici o victimă, ba mai mult, 
că n-a pierit nici un cal, nici o vacă, 
nici o găină, ba mai mult, că marea ma
joritate a bunurilor cetățenilor a fost 
pusă la adăpost, ilustrează grăitor 
promptitudinea și vigoarea cu care s-a 

■ acționat» spre binele oamenilor. Am vă
zut, vineri, o listă cuprinzind toate cele 
103 persoane lovite de nenorocire. în 
dreptul tuturor era scris același cuvînt. 
rezolvat, asta vrînd să însemne, lucru 
pe care ne-am permis să-T verificăm, că 
fiecăruia i s-a soluționat, din chiar ziua 
de miercuri, 13 februarie, problema spa
țiului. după necesități și după dorință. 
Dorință care pentru Petre Vasile a re
prezentat Pucioasa, pentru Virgil Necu- 
lăescu, Tîrgoviște. pentru Vasile Poena- 
ru, Moreni și așa mai departe, trans
portul pînă la noul domiciliu fiind 
gratuit.

E sigur că Vîlceaua Neagră, apa loca- 
. lă, nu va îngheța de prea multe ori și 
mulți dintre cei de mai sus vor reveni, 
dacă geologii o vor permite, pe vatra 

; străbună, deciși să zidească alte case, 
mai trainice, mai mîndre. Ghidul acesta, 
pe care l-am auzit circulînd zilele tre
cute la Vîrfuri. e cea mai bună garanție 
că oamenii rămîn. in ciuda bicisniciilor 
naturii, stăpîni pe situație, ieșind din 
orice încercare mai tari.

OVIDIU IOANITOA1A W 
Fotografii de GH. AMUZA ■
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